
 راه اندازي معاملات آپشن زعفران 
در بورس کالای ایران 

www.bourse-bank.com
م - شماره  34 -  اسفند ماه  1397- قیمت 20000 تومان سال سو

ماهنامه خبری -تحلیلی  و علمی

 ادغام بانک های نظامی
بایــدها و نبایــدها

تحلیل مدیران و صاحبنظران بازار پول از انقلاب در شبکه بانکی؛







مطالب ماهنامه بورس و بانک را
 در بانک اطلاعات نشریات کشور بخوانید
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ماهنامه تخصصي بورس و بانک

فهرست
دکتر روحانی رئیس جمهور:

وزیر صنعت، معدن و تجارت در جمع مدیران بانکی:

 در مسیـر اصلاحات بانکـی 
سال آینده گام های دیگری بر می داریم

 امروز روز کمک بانک ها 
به بخش تولید است

  

معاون طرح و برنامه وزارت صمت:

 سیاست های مالیاتی 
باید تغییر کند

مســئول:  مدیر  امتیاز-  صاحب 
نعمت ا... شهبازی

 زیرنظر شورای سیاستگذاری 
دبیر تحریریه:
معصومه صالحی

تحریریه: 
 طاهره گودرزی - اکرم شعبانی 
انسیه شهبازی- وحید نمازی 

وحید محمدخانی 

امور هنری:
مرتضی طهوری

ویراستار:
سهیلا پاکیشان

امور مالی:
حمید رضا درخشان

امور اداری : 
امیر رضایی نسب - محمد عسگری 

سعید موسوی 
سید محسن میرشفیعیان

نشانی :
 تهران ، میدان هفت تیر

 خیابان قائم مقام- کوچه سام - پلاک  5
تلفن:  88810365  - 86073662 

نمابر: 88841485
مجری چاپ:  ضیاء فاطمی

چاپ: خاتم نو

 صندوق سرمایه گذاری پروژه
ابزار شفاف تامین مالی

مدیرعامل بورس انرژی ایران تاکید کرد:

دکتر عبده تبریزي تاکید کرد:

با ادغام، جلوی بسیاری از 
بحران های احتمالی گرفته شد

 ابزارهای مالی بورس
اهرم اصلی تامین مالی کشور

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و 
محاسبات مجلس:

راه اندازي معاملات  
 آپشن زعفران 

در بورس کالا



 ادغام بانک های نظامی
اقدامی انقلابی بود

 سهامداران نگران 
ادغام بانک ها نباشند

وزیر امور اقتصادي  و دارایي تاکید کرد:

دکتر جهانگیري معاون اول رئیس جمهوري:

 فرآیند ادغام 
طی 4 ماه انجام می شود

دکتر همتی رئیس کل بانک مرکزي:

خروج مثبت

تحلیل دکتر اسلامی در خصوص لزوم و 
اثرات خروج نهادهاي نظامي از اقتصاد؛

 تدابیر بورس برای جابجایی 
سهام و اموال بانک های نظامی

رئیس سازمان بورس  و اوراق 
بهادار عنوان کرد:

چقازردي مدیرعامل بانک سپه:

اخبار بورس، بانک وبیمه را در سایت »بورس و بانک« بخوانید
به اطلاع مخاطبان محترم ماهنامه علمی، تحلیلی و خبری »بورس وبانک« و فعالان بازارهای مالی می رساند که سایت خبری بورس و بانک 
با هدف انتشار جدیدترین و به روزترین اخبار و رویدادهای بورس،بانک و بیمه های کشور راه اندازی شده و اخبار و گزارش های مربوط به 

این حوزه را به صورت روزانه منتشر و در اختیار عموم علاقه مندان قرار خواهد داد.
مدیران عامل محترم سازمان ها و شرکت ها و همچنین مدیران محترم روابط عمومی بانک ها، بیمه ها و بورس می توانند اخبار مهم مرتبط 
با واحد متبوع خود را برای درج در ســایت خبری »بورس وبانک« ارسال کنند تا پس از بررســی های معمول نسبت به انتشار آن اقدام 

شود.
علاقمندان می توانند اخبار و گزارش های خود را به آدرس تلگرامی  boursebankmonthly@ ارســال و در صورت لزوم برای کســب 

اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 86073662 تماس حاصل فرمایند.
آدرس سایت خبری بورس و بانک www.bourse-bank.com است.

راه اندازي معاملات  
 آپشن زعفران 

در بورس کالا
 با استحکام مالی مطلوب
آماده اجرای فرآیندهای ادغام بانک ها هستیم
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ادغام بانك هاي نظامي 
فرصت ها و تهديدها

سرمقاله 

1- پس از مدت ها انتشــار اخبار غیررســمي و شایعات، بالاخره اواسط اســفندماه جاری بانک مرکزی در بیانیه اي به  طور رسمی 
از ادغام نهادهای مالی نظامی در بانک ســپه خبر داد. بر اســاس این بیانیه  5 بانک انصار، قوامین، حکمت ایرانیان، مهر اقتصاد 
و موسســه اعتباری کوثر در بانک ســپه ادغام می شــوند. فرآیند ادغام بانک های نظامی؛ متاثر از مصوبات شورای پول و اعتبار و 

شورایعالی هماهنگی اقتصادی )سران سه قوه( است. 
آنچه مسلم است اینکه اصلاح نظام بانکي امري اجتناب نا پذیر و ضروري مي باشد که وعده آن از سوي متولیان کشور از جمله در 

دولت و مجلس،، طي سالیان اخیر بارها و بارها داده  شده است.
اینکه نظام بانکي کشور به شکل فعلي و با توجه به گستردگي بانک هاي خصوصي و دولتي و موسسات اعتباري و شعبات متعدد 
آنها، وضعیت ناهمگون و غیرقابل کنترل و نظارتي را به وجود آورده و باعث شــده برخي از این نهادهاي مالي به جاي ارائه بهتر 
خدمات بانکي، به اقدامات مغایر با سیاســت هاي کلان نظام اقتصادي و یا ایجاد بدهي هاي کلان یا بنگاهداري آنهم با اشــکالات 

فراوان روي آورند؛ مؤید ضرورت اصلاحات در این بخش مي باشد.
موضوع ادغام بانک هاي نظامي طي دو ســال گذشــته و به دنبال شروع ساماندهی و اصلاح شبکه بانکی به طور جدی مطرح بوده 
اســت و همواره  مخالفان و موافقان جدی در نظام بانکی و اقتصادی کشــور داشته و دارد. اما بالاخره این تصمیم انقلابي اتخاذ و 
با تصویب ســران قوا و اعلام رسمي رئیس جمهور و رئیس کل بانک مرکزي، ادغام بانک هاي نظامي عملیاتي شد و طبق بخشنامه 
صادره قرار اســت این بانک ها تا 4 ماه دیگر با بانک ســپه ادغام شوند تا بدین ترتیب بزرگترین بانک کشور در شبکه بانکی کشور 

شکل بگیرد.
2 - طــرح ادغــام بانک هاي نظامي که به گفته رئیس جمهوري به عنوان گام دوم اصلاحات بانکی از آن یاد مي شــود؛ براســاس 
اظهارات مســئولان طي سه سال اخیر مورد بررسي دســت اندرکاران و متولیان امر قرار گرفته و تصمیم گیری ها و هماهنگی های 
لازم در این خصوص انجام شــده اســت. البته گفته مي شود در مســیر اصلاحات بانکی، گام های دیگری هم سال آینده برداشته 

خواهد شد.
این در حالي است که در دولت یازدهم قدم اول اصلاح نظام بانکي با ادغام موسسات اعتباري غیرمجاز و انحلال موسسات اعتباري 
زیان ده و ورشکســته  آغاز شــد و دولت و به خصوص بانک مرکزي توانست در زمینه محدود کردن این قبیل مؤسسات اعتباري، 

اقدامات ارزنده اي را انجام دهد.
به اذعان همگان اگر موسسات اعتباري غیرمجاز همچنان به  فعالیت خود ادامه مي دادند، یقینا اثرات به مراتب زیان بارتري را به 

لحاظ اقتصادي و حتي سیاسي و امنیتي به کشور وارد مي کردند که شاید قابل جبران نبود.
3- به منظور انجام این ادغام با بهترین نتایج و کمترین مشــکلات و چالش ها؛ شایســته و بایسته است مدیران بانک هاي ادغامي 
نهایــت همــکاري را در فرآیند ادغام انجام دهند تا این اقدام با کمترین تنش اجتماعي و زیان اقتصادي صورت گیرد. به هر حال 

باید دقت داشت که جراحي بزرگي در بازار پول و نظام بانکي در حال وقوع است.
با نگاهي گذرا به گســتردگي بســیار زیاد این بانک ها با حدود 2500 شعبه و بیش از 21 هزار کارمند، پس از ادغام با بانک سپه 
تعداد شــعب بانک جدید به بیش از 4000 شــعبه و تعداد کارمندان آن به بیش از 36 هزار پرسنل خواهد رسید؛ حال سوالي که 
به طور طبیعي و بدیهي مطرح مي شود اینکه تکلیف این شعب و نیروها پس از ادغام چه مي شود؟ آیا این تعداد شعبه به همین 
شکل باقي مي ماند یا اینکه کاهش مي یابد؟ وضعیت پرسنل چگونه خواهد شد؟حجم سرمایه بانک هاي ادغامي پس از ادغام جمعا 
بالغ بر 15 هزار میلیارد تومان خواهد بود. از سوي دیگر ده ها شرکت گوناگون زیرمجموعه این بانک ها قرار دارند که تکلیف آنها 
باید بطور دقیق مشــخص شــود. همه این موضوعات و بسیاري نکات دیگر، نشاندهنده آن است که این اقدام به نوبه خود تحولي 
بزرگ در شبکه بانکي است؛ لذا مي طلبد در مسیر اجراي آن، تصمیمات و اقدامات عملیاتي از همفکري و مشورت و پختگي لازم 

برخوردار باشد.
در همین راستا به موجب بخشنامه بانک مرکزي مقرر شده است: »بر اساس مصوبات شورای پول  و اعتبار و شورایعالی هماهنگی 
اقتصادی )سران سه قوه( در ارتباط با  ادغام بانک ها و موسسه اعتباری وابسته به نیروهای مسلح  در بانک سپه؛ این مهم با اتخاذ 
تمهیدات مناسب و اطمینان بخش برای مشتریان، سپرده گذاران، سهامداران، کارکنان و سایر ذینفعان مدنظر قرار گرفته و پس از 
انجام بررســی های کارشناسی گسترده با حضور نمایندگان دستگاه های ذیربط؛ برنامه ای جامع، هماهنگ و مؤثر در مسیر اصلاح 

نظام بانکی کشور و ساماندهی بازار پول تدوین شده است.« لذا امید است 
با توجه به آمار و ارقام مربوط به این بانک ها و تجارب گذشــته در خصوص ادغام موسسات اعتباري،  آزمون و خطا در این مسیر 
به حداقل ممکن تقلیل یابد و فرآیند تصمیم گیري و اجرا، عجولانه نبوده و از فرصت مناســب برخوردار باشد تا با یک هماهنگي 
مطلوب و کمترین نگراني و دغدغه  )چه در پرســنل این بانک ها و چه در بین ســهامداران، سپرده گذاران و مشتریان آنها و چه در 

دلسوزان این مرز و بوم( این اقدام اصلاحي بزرگ اجرا شود.

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مدیر مسئول
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 ادغام بانك های نظامی
بايــدها و نبايــدها

تحلیل مدیران و صاحبنظران بازار پول از اصلاحات تازه در شبکه بانکی؛

تاسیس

تعداد شعب

کارکنان

1304

1669

14,480

35 / 7

تاسیس

تعداد شعب

کارکنان

1391

734

6783

15 / 3

تاسیس

تعداد شعب

کارکنان

1389

632

5087

22 / 1

تاسیس

تعداد شعب

کارکنان

1391

732

6013

16 / 7

تاسیس

تعداد شعب

کارکنان

1389

352

2587

7 / 4

تاسیس

تعداد شعب

کارکنان

1389

132

1143

2 / 8

800

سرمایه

میلیارد تومان

400

سرمایه

میلیارد تومان

600

سرمایه

میلیارد تومان

11,953

سرمایه

میلیارد تومان

1,000

سرمایه

میلیارد تومان

1,200

سرمایه

میلیارد تومان
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رئیس  جمهور با بیــان اینکه دولت گام 
کرده  آغاز  بانکی  اصلاحات  برای  را  دوم 
ادغام  این گام ها  از  اســت، گفت: یکی 
بانک سپه  نیروهای مسلح در  بانک های 
اســت که در این زمینه برنامه ریزی های 

لازم انجام شده است.
حجت الاســلام و المســلمین دکتر حســن 
روحانی ضعیف بــودن بخش خصوصی را یکی 
از مشکلات کشــور عنوان کرد و گفت: اگرچه 
بخش خصوصی در کشــورمان وجود دارد، اما 
آنچنان توانمند نیســت که بتوانــد در عرصه 
منطقه ای و جهانی به رقابت بپردازد؛ در نتیجه 

باید این بخش هر چه بیشتر تقویت شود.
دکتر روحانی خاطرنشــان کرد: اگــر اقتصاد 
کشــور بر عهده بخــش خصوصــی آگاه به 
تجارت جهانی بــود؛ بی تردیــد تحریم ها اثر 
کمتری روی کشورمان می گذاشت. اگر چند 
بانک خصوصی قوی داشــتیم؛ در آن صورت 
با دغدغه کمتری می توانســتیم با مشــکلات 

مواجه شویم.
رئیس  جمهور لزوم ساماندهی بانک ها را مورد 
تأکید قرار داد و گفت: در همین راســتا چند 
قدم مهم برداشته شــده که در دولت یازدهم 
ریشه مؤسســات اعتباری غیرمجاز کنده شد. 
اگرچه در این مســیر فحاشــی و توهین های 
بسیاري به دولت شد که ضروري است وزارت 
اطلاعات روزی پشــت صحنه ایــن قضایا را 

منتشر کند.
دکتر روحانی با بیان اینکه نقدینگی را کسانی 
ساختند که موسسات غیرمجاز را آفریدند؛ سر 

مردم را کلاه گذاشــتند و خودشان آنها را به 
خیابان ها کشــاندند! افزود: در مسیر انحلال 
مؤسسات غیرمجاز بار سنگینی بر دوش دولت 
بود و توانستیم حدود 30 هزار میلیارد تومان 
پول مردم را پرداخــت کنیم که البته این کار 
به طور طبیعــی در افزایــش نقدینگی تأثیر 
بســیاري داشته اســت. اما نقدینگی اصلی را 
کسانی ایجاد کردند که مؤسسات غیرمجاز را 
تأسیس کرده و مردم را به خیابان ها کشاندند 
و دولت به خاطــر مردم ناچار شــد که برای 

جبران زیان مردم؛ به آنها پول پرداخت کند.
رئیس جمهور با بیان اینکــه دولت گام دوم را 
برای اصلاحات بانکی آغاز کرده اســت، گفت: 
یکی از این گام ها؛ ادغــام بانک های نیروهای 
مسلح در بانک سپه اســت که در این زمینه 
تصمیم گیری ها و هماهنگی هــای لازم انجام 
شده اســت. البته در مســیر اصلاحات بانکی 
گام های دیگری را هم ســال آینده برخواهیم 

داشت.
وی حل وفصل ریشه ای مشــکلات اقتصادی 
کشــور را مورد تأکیــد قــرار داد و گفت: در 
کشــورمان میزان مصرف انرژی زیاد است و 
زمانی کــه قیمت آن گران می شــود؛ زندگی 
مــردم با مشــکل مواجه می گردد. از ســوي 
دیگر بــا قیمــت ارزان نیز با مشــکل قاچاق 
مواجه هستیم؛ بنابراین بهبود چنین وضعیتی 

نیازمند ایجاد تحول اقتصادی است.
دکتر روحانی خاطرنشان کرد: دولت تصمیم 
گرفته که 25 رقم کالا اساســی با ارز 4200 
تومان به دست مردم برســد، اما در روند اجرا 

بعضی از این موارد درســت اجرا شــده و در 
برخی موارد نیز شــاهد نابسامانی هستیم که 
براي غلبه بر این مشکلات لازم است همه در 
کنار هم باشیم و نظارت همگانی شکل بگیرد 

تا یک دلال نتواند نظم امور را بهم بزند.
رئیس جمهــور گفــت: اگرچه بــرای غلبه بر 
مشــکلات قوای دیگــر و نیروهای مســلح و 
امنیتــی می خواهند کمک کننــد، اما از آنجا 
که مبنای برنامه ریزی ها مشــکل دارد؛ حریف 
قاچــاق نمی شــویم و وقتــی به طــور مثال 
صادرکنندگان در برخی مــوارد ارز حاصل از 
صادرات خود را به داخل کشور برنمی گردانند؛ 
باید به گونه ای برنامه ریزی شــود که شــاهد 

اینگونه مسائل نباشیم.
دکتر روحانی گفت: یکــی از افتخارات دولت 
یازدهم و دوازدهم برای چند ســال این بوده 
که میزان صادرات غیرنفتــی بیش از واردات 
بوده اســت؛ در حالي که این موضوع از زمان 
دولت مصدق در ایران ســابقه نداشته است. 
البته اینکه از کل ارز حاصل از صادرات چقدر 
به داخل کشــور برگردانده شــده نیز موضوع 

دیگری است.
سیســتم های  بعضا  اضافه کرد:  رئیس جمهور 
نظارتی و در قوانین و آئین نامه ها مشــکلاتی 
داریم که باید همه آنها را اصلاح کنیم. امسال 
14 میلیارد دلار برای تأمین کالاهای اساسی 
پرداخت کرده ایم، اما متأســفانه بخش عمده 
کالاهایی که به دســت مردم می رســد، با ارز 
4200 تومانی نیست. بنابراین باید به گونه ای 
تصمیم گیری شود که وقتی ارز 4200  تومانی 
برای واردات به تاجری داده می شود؛ بتوان تا 
مرحله توزیع و رسیدن به دست مصرف کننده 

بر آن نظارت داشت.
دکتر روحانی گفت: هدف دولت این است که 
در حد امکان تلاش کند تا دریافتی کســانی 
که حقوق ثابــت دارند؛ افزایــش یابد. ضمن 
اینکه باید به مستمری بگیران هم کمک کنیم؛ 
چراکه طي 3 ســال اخیر آنچه به این قشــر 
پرداخت کرده ایم، بیش از 4 برابر شده است، 

اما می دانیم که کافی نیست.
رئیس جمهور در پایان خاطرنشان کرد: دولت 
به رغم همــه مشــکلات تــلاش می کند تا 
کالاهای اساسی به اندازه کافی و وفور در بازار 

وجود داشته باشد.

دكترروحانیرئيسجمهور:

 در مسیـر اصلاحات بانکـی 
سال آينده گام های ديگری بر می داريم
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معــاون اول رئیس جمهــوری ادغــام 
بانک های وابســته بــه نهادهای نظامی 
را تصمیمی انقلابی در نیروهای مســلح 
دانست و گفت: سه سال برای این ادغام 

بررسی های لازم انجام شده بود.
دکتر اســحاق جهانگیری تاکید کــرد: ادغام 
مجموعه بانک های نیروهای مسلح با کمترین 
دغدغه در بین این نیروها، مردم و سهامداران 
انجام شــد و مســاله اقتصادی خاصی پیش 

نیاورد.
وي گفــت: این ادغام بــار غیرمتعارفي نیز به 
دولت وارد نکرد و نیروهای مســلح هم از این 

کار استقبال کردند.
معاون اول رئیس جمهور با مثبت ارزیابی کردن 
ادغام بانک های وابســته به نیروهای مســلح 
گفت: این بانک ها شرایط بسیار خوبی داشتند. 
نیروهای مسلح در چارچوب سیاست هایی که 
فرمانده معظم کل قوا طراحی کرده اند؛ حرکت 

می کنند.
وی با بیان اینکه ادغام بانک ها توسط نیروهای 
مسلح اقدامی انقلابی و بسیار مهم بود، افزود: 
این در حالی است که این بنگاه های اقتصادی 

از شرایط بسیار خوبی برخوردار بودند.
دکتر جهانگیــری تصریح کــرد: تنها یکی از 
بانک هــای نیروهای مســلح شــرایط خوبی 
نداشت؛ اما ادغام نهایی است و با این اقدام از 
دغدغه ها و نگرانی های مشتریان و سهامداران 

بانک ها کاسته شد.
دکتــر جهانگیری در ادامه، ایــران را راه حل 
مشــکل منطقه توصیف کرد و گفت: دشمنان 
و بدخواهــان ایران به دروغ اصــرار دارند که 
جمهوری اســلامی را مشــکل منطقه معرفی 
کنند. وي اظهارکرد: برخلاف ادعای بدخواهان؛ 
ایران بخشــی از راه حل های منطقه ای است و 
کمک می کند تا مشکلات منطقه حل و امنیت 

برقرار شود. 
معــاون اول رئیس جمهوری همچنین تصریح 
کرد: تخریب و اتخاذ رویکردهای خصمانه علیه 
دولت در شــرایط جنگ اقتصادی و تحریم ها 

ناپسند است.
پیشنهاد کمک نیروهای مسلح به دولت

دکتر جهانگیری همچنین در آئین بهره برداری 
از مجتمع صنعتی ومعدنی ســازمان توســعه 
منابع انرژی وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای 

مسلح با اشــاره به برگزاری بیش از سه سال 
جلســات مختلف با حضور رئیس ســتاد کل 
نیروهای مســلح و وزرای سابق و فعلی دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مسلح؛ در خصوص تعیین 
تکلیف بانک هــای متعلق به این نیروها گفت: 
تا مدیریت  نیروهای مســلح علاقه مند بودند 
این بانک ها را در اختیــار دولت قرار داده و از 

فعالیت بانکداری کنار بکشند. 
معــاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه پس از 
برگزاری جلسات پیشــنهاد واگذاری به رهبر 
معظم انقلاب ارائه شد و فرماندهی کل قوا نیز 
این موضوع را اعلام کردند، گفت: خوشبختانه 
بدون کمترین دغدغه و نگرانی این اتفاق انجام 
شــد؛ چراکه مردم متوجه بودند که این اتفاق 
بزرگ بــا محوریت بانک مرکزی در حال انجام 
اســت. نه ســپرده گذاران و نه برخی بانک ها 
که ســهامدارانی از بخش خصوصی داشتند؛ 
نگران نشدند و حتی اتفاق قابل توجهی نیز در 

مسائل اقتصادی پیش نیامد.
دکتــر جهانگیــری با اشــاره به اینکــه اکثر 
بانک های نیروهای مســلح در شرایط بهتری 
نســبت به برخــی بانک هــای خصوصی قرار 
نیروهای مسلح  داشــتند؛ خاطرنشــان کرد: 
برای اینکه باری بر دوش دولت تحمیل نشود؛ 
پیشنهاد کمک هم داشــتند. البته بسیاری از 
این بانک ها در بنگاه های اقتصادی ســهامدار 
بودنــد و متعاقب این اتفاق ســهام آنها نیز به 
بانک ســپه واگذار شــد. وی گفت: تنها یکی 
از بانک های نیروهای مســلح شــرایط خوبی 

نداشت.

هدف آمریکا از جنگ اقتصادی
معاون اول رئیس جمهور در ادامه با اشاره به اینکه 
هدف آمریکا از جنگ اقتصادی فروپاشــی ایران 
بود، گفت: بســیاری از کشورها تصور می کردند 
آمریکایی ها می توانند اقتصاد ایران را از بین ببرند، 
اما دلیل آنکه این اتفاق رخ نداد؛ این بود که کشور 
از توان لازم برای ســاخت دستگاه ها و تجهیزات 
مورد نیاز و بهره برداری از معادن برخوردار شــده 

است. 
دکتــر جهانگیری ادامه داد: البته مردم کشــور 
مشــکلات زیادي را تحمل می کنند، اما در هیچ 
کجای دنیا به این موضوع فروپاشــی نمی گویند. 
حتی خــود آمریکا نیز در مقطعی دچار تحولات 
شدید اقتصادی شــد و مجبور شدند بسیاری از 

واحدهای صنعتی را به دولت واگذار کنند.
استفاده دولت از منتقدان دلسوز

دکتر جهانگیری همچنین گفت: دولت همواره از 
نقدهای منصفانه حمایت کرده و منتقدان دلسوز 
در کنار دســتگاه های اجرایی هستند. وی افزود: 
دولت از نقدهایی که باعث پیشرفت کشور شود؛ 
استفاده خواهد کرد. معاون اول رئیس جمهوری 
در ادامه ســخنانش گفت: حمایت از روســتاها 
سیاســت جدی دولت است و روستاها باید کانون 
اصلی تولید در کشور باقی بمانند . وی اضافه کرد: 
حمایت از طرح های روســتایی، بافت فرسوده و 
حمل  ونقل از جمله برنامه هایی اســت که دولت 
برای اشــتغالزایی برای سال آینده در برنامه خود 
دارد. وی گفت: شواهد نشان می دهد از سال آینده 
شــاهد افزایش نرخ مهاجرت از شهر به روستاها 

خواهیم بود که این اتفاق مبارکی است.

دكترجهانگيريمعاوناولرئيسجمهوري:

ادغام بانك های نظامی، اقدامی انقلابی بود
سه سال برای ادغام، بررسی های لازم انجام شده بود
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دکتر همتي: بانک سپه پس از ادغام؛ 
بانکي قوي و موثرتر خواهد بود

دکتر عبدالناصر همتي رئیس کل بانک مرکزی 
در همایش تبیین سیاســت ها و فرآیندهای 
اجرایــی طرح ادغــام بانک های وابســته به 
نیروهای مسلح تاکید کرد: بانک سپه با ادغام 
پنج بانک و موسســه اعتباری؛ بانکی قوی و 
ارائه دهنده خدمات بهتر در عرصه نظام بانکی 

خواهد بود.
دکتر همتي با ترســیم شــرایط کشور و اشاره 
به اعمــال تحریم هــای ناجوانمردانه؛ موضوع 
ادغام بانک های وابســته به نیروهای مســلح 
را امــری حســاس و ویــژه خوانــد و گفت: 
علیرغم فشــار دشــمنان در همــه زمینه ها 
بــه ویژه در جنــگ اقتصــادی تصمیم خوب 

بانک هــای  ادغــام  راســتاي  تاریخــی در  و 
 وابسته به نیروهای مســلح گرفته شده است.
وی افــزود: انجــام پــروژه ادغــام بــا حجم 
و  بانــک  نیروی انســانی شــش  و  عملیــات 
بــا در اختیــار داشــتن 18 درصــد از منابع 
شــبکه بانکی؛ قطعــا کاری بــزرگ و ماندگار 
 در تاریــخ نظــام بانکی کشــور خواهــد بود.
نهایــی شــدن  از  بانک مرکــزی  رئیــس کل 
ادغــام بعــد از چهار مــاه خبــر داد و گفت: 
پــس از چهــار مــاه مقدماتی؛ ادغــام نهایی 
مي شود و شــاهد تشــکیل بانک سپه جدید 
 با قــدرت و توانایــی بیشــتری خواهیم بود.
دکتر همتی با اشاره به ظرفیت های بانک سپه و 
سایر بانک های ادغامی، از همه دست اندرکاران 
ایــن طرح خواســت تا با اســتفاده از ظرفیت 

بانک های ادغامی در راســتاي پیشبرد هر چه 
بهتر این پروژه اقدام کنند.

رئیــس کل بانک مرکزی دلیــل انتخاب بانک 
ســپه به عنوان راهبر طرح ادغــام را قدمت و 
توانایی مالی و فنی این بانک برشمرد و تصریح 
کرد: بانک ســپه از نظر مالی بنیه قوی و قابل 
توجهی دارد که اطمینــان خاطر خوبی برای 
 بانک مرکزی در زمینه ادغام ایجاد کرده است.
دکتر همتی در بخش دیگری از ســخنان خود 
با اشــاره به بانک محور بودن نظــام اقتصادی 
کشــور اظهار کــرد: شــبکه بانکــی علیرغم 
مواجهه با مشــکلات متعدد؛ در عرصه تامین 
مالــی و انجــام پروژه هــای کلان اقتصــادی 
اقدامــات چشــمگیر و موثــری انجــام داده 
 و کارنامه نظام بانکی را قابل دفاع کرده اســت.

درنخستينگردهمایی»تبيينسياستهاوفرآیندهایاجراییمرتبطباطرحادغام«بررسيشد؛

 ضرورت ها و دغدغه هاي 
فرآيند ادغام بانك هاي وابسته به نیروهاي مسلح

معصومه صالحي

 طرح ادغام بانک هاي نیروهاي مســلح در بانک سپه که 
اخیرا طي بخشنامه اي توســط بانک مرکزي صادر شده 
اســت؛ به عنوان گام دوم دولت برای اصلاحات بانکی محســوب 
مي شود که در این خصوص برنامه ریزی های لازم صورت گرفته است.
بحث ادغام بانک هاي نظامي طي روزهاي اخیر نقل محافل اقتصادي، 
اجتماعي و سیاسي بوده و البته نگراني هایي را در بدنه این بانک ها 
از یک سو و در بین سپرده گذاران و سهامداران از سوي دیگر ایجاد 
کرده است. اگرچه متولیان و تصمیم گیران این اقدام بزرگ همواره 
درصدد رفع ابهامات موجــود و اجراي این انقلاب بزرگ به بهترین 

شیوه ممکن و با کمترین چالش ها و دغدغه ها هستند. 
این در حالي است که گفته مي شود ســاماندهی بانک ها از جمله 

ضروریات است؛ در همین راســتا چند اقدام مهم در این خصوص  
برداشته شده که ریشــه کن کردن مؤسسات اعتباری غیرمجاز در 

دولت یازدهم یکي از این اقدامات بود.
حــالا ادغام بانک هاي نظامي در بانک ســپه به عنــوان گام دوم 
اصلاحات بانکي محسوب مي شود و قرار است اصلاحات بانکي سال 

آینده نیز گام هاي دیگري بردارد.
در همین راستا نخستین گردهمایی »تبیین سیاست ها و فرآیندهای 
اجرایی مرتبــط با طرح ادغام« با حضور رئیــس کل بانک مرکزی، 
معاون بیمه  و بانک وزارت امور اقتصــادی و دارایی، معاون طرح و 
برنامه  و بودجه ستاد کل نیروهای مسلح و مدیران عامل بانک های 

ادغام شونده و بانک سپه برگزار شد.
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بانک های ادغامی خواست به سرعت مجامع خود 
را برگزار کنند، افزود: حفظ حقوق مشتریان و 
شهروندان بانک های ادغامی باید در اولویت بانک 
 سپه و بانک های ادغام شونده قرار داشته باشد.
رئیس شورای پول واعتبار اضافه کرد: هیات مدیره 
و مدیران عامل این بانک ها باید به موضوع ادغام 
با دید پروژه نــگاه کنند و در احصای دارایی ها 
و بدهی های ایــن بانک ها نهایت دقت را صرف 

کنند.
دکتر همتی بــه کارکنان بانک هــای ادغامی 
اطمینــان داد که در بانک ســپه نوین فضای 
خدمت بــرای همــه وجــود دارد و کارکنان 
 نبایــد از این بابت دغدغه ای داشــته باشــند.
 وی خاطرنشــان کــرد: بانک مرکزی همچون 
گذشــته حامی بانک ها و موسســات اعتباری 
است و در این طرح نیز با تمام توان وارد شده 

است.
چقازردي: با استحکام مالی مطلوب، آماده 

اجرای فرآیندهای ادغام بانک ها هستیم
محمدکاظــم چقــازردی مدیرعامــل بانــک 
ســپه نیز در این مراســم گفت: این بانک در 
آســتانه ادغام بانک های وابســته به نیروهای 
مسلح به لحاظ اســتحکام مالی و شاخص های 
عملکردی در وضعیت مطلوبــی قرار دارد. وي 
اظهارداشــت: وضعیت مناســب بانک  سپه در 
شــاخص های مهمی نظیر منابــع  و مصارف، 
نقدینگی، حضور فعال و مســتمر در بازار بین 
بانکی و همچنین فعالیت های ارزی باعث شده 
تا این بانک در شــرایط ایده آل و مناسب برای 
 پذیرش بانک های وابســته به نیروهای مسلح 

قرار گیرد.
شرایط خوب برای ادغام

وی افزود: شــرایط یاد شــده بانک ســپه در 
کنــار ظرفیت هــای موجــود در بانک هــاي 
ادغامی باعث شــده تــا این تصمیــم ملی به 
 بهترین شــکل ممکــن امکان اجرایی شــدن 

پیدا کند.
وی افزود: بانک ســپه با صندوق توســعه ملی 
12 میلیارد و 500 میلیــون دلار قرارداد امضا 
کــرده و با عملیاتی کردن بیــش از 50 درصد 
این قــرارداد؛ گام های مهمــی در تأمین مالی 
بخش های مختلــف اقتصادی به  ویژه نفت، گاز 
و پتروشیمی برداشته که پروژه بیدبلند یکی از 

آنهاست.
جزو رتبه های برتر کشوری در حمایت از 

تولید و اقتصاد مقاومتی
رئیس هیات مدیــره بانک  ســپه تصریح کرد: 
این بانک نســبت به ســهم بازار خود از منابع 
و مصــارف نظــام بانکی در زمینــه حمایت از 
واحدهــای تولیدی و کمک بــه تحقق اهداف 
اقتصاد مقاومتی همواره جزو رتبه های برتر بوده 

است.
وی به راه اندازی سامانه ها و اقدامات زیرساختی 
در حوزه فناوری اطلاعات در بانک ســپه طی 
چند ســال اخیر اشــاره کرد و افزود: واگذاری 
عاملیــت تأمیــن مالی پروژه مهــم ملی نظیر 
تنظیم و مهــار آب هاي مرزی از محل صندوق 
توسعه به بانک ســپه؛ ظرفیت بالای این بانک 

برای اجرای کارهای بزرگ را نشان می دهد.
حاکمیت انضباط مالی؛ از ویژگی هاي مهم 

بانک سپه است
چقــازردی حاکمیــت انضباط مالــی، حضور 
مدیران، کارشناسان و کارکنان مجرب، متعهد 
و پاکدســت را از ویژگی هاي مهم بانک ســپه 
برشمرد و اظهارداشــت: مجموعه توانمندی ها؛ 
این بانک را آمــاده پذیرش و اجرای طرح ملی 
ادغام 4 بانک و یک موسسه اعتباری وابسته به 

نیروهای مسلح در بانک سپه کرده است.
وی ادامه داد: بانک ســپه در راســتای اجرای 
قانون رفع موانع تولید؛ دارایی ها و ســهام مازاد 
خود را در قالب شــرکت ســرمایه گذاری امید 
)یکی از بزرگترین هلدینگ های کشور( واگذار 
می کند که این امر اجرای طرح ادغام بانک های 
وابســته به نیروهای مســلح در بانک سپه را 

تسهیل می کند.
از تمام ظرفیت های بانک های ادغام شونده 

استفاده می کنیم
رئیس هیات مدیره بانک ســپه بــه اقدامات و 
عملکرد مطلوب و اثرگــذار برخی از بانک های 
ادغام شــونده در اقتصاد کشــور اشــاره کرد و 
گفــت: ظرفیت هــای مدیریتی، کارشناســی، 
سامانه ای، سیستمی و فناوری اطلاعات موجود 
در بانک های ادغام شــونده در بانک سپه مورد 

استفاده قرار خواهد گرفت.
چقــازردی ظرفیت های موجــود در بانک های 
ادغام شونده را ســرمایه های نظام بانکی کشور 
خواند و ابراز  امیدواری کرد که از این ظرفیت ها 

نیروهای مسلح و عموم مردم استفاده کنند.
ترکیب تجربه ها با نیروی جوان و به  روز

مدیرعامل بانک سپه اظهارداشت: در این ادغام 
بزرگ سرمایه ها، ظرفیت ها و همچنین تجارب 

ارزشمند قدیمی ترین بانک کشور با ظرفیت های 
مدیریتــی، نیروهاي جوان و بــه  روز و کارآمد 

بانک های ادغام شونده با هم ترکیب می شوند.
وی ضمن تأکیــد بر ضــرورت برنامه محوری، 
کارآمــدی و همدلــی در فرآیند ادغــام ابراز 
امیــدواری کــرد بــا حمایــت ارکان نظام به  
ویژه پشــتیبانی ســتاد کل نیروهای مســلح، 
بانک مرکزی، وزارت امــور اقتصادی و دارایی و 
سایر مشــتریان؛ ادغام 4 بانک و یک موسسه 
اعتباری وابسته به نیروهای مسلح در بانک سپه 

در زمان معین به نحو مطلوب انجام شود.
سابقه طولانی بانک سپه در خدمت رسانی 

به نیروهای مسلح
وی ضمــن اشــاره به توفیق خدمــت بیش از 
9 دهه بانک ســپه به کشــور ابــراز امیدواری 
کرد: تدبیــر و تصمیم صحیح ادغــام 4 بانک 
و یک موسســه اعتباری وابســته به نیروهاي 
 مســلح به حفــظ و ارتقای بانک ســپه منجر

شود.
چقــازردی به ســوابق طولانی بانک ســپه در 
خدمات رسانی به نیروهای مسلح طی سال های 
گذشته اشاره کرد و افزود: سال 1327 وظیفه 
پرداخت حقوق افســران بازنشسته، موظفین و 
مستمری بگیران در سراسر کشور به بانک سپه 
محول و در سال 1331 اداره امور موظفین برای 
تولیت خدمت رسانی مطلوب به نیروهای مسلح 
در این بانک تأسیس شــد و هم اکنون فعال و 

مؤثر در خدمت این قشر از مردم جامعه است.
سپه بر اساس قانون، بانک عامل نیروهای 

مسلح شد
رئیس هیات مدیره بانک سپه اظهارداشت: بعد 
از پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی با امضای 
تفاهم نامــه همکاری بین شــهید چمران وزیر 
وقت دفاع و مدیرعامل وقت بانک سپه؛ وظیفه 
نگهداری وجوه صندوق بازنشســتگی کارکنان 

نیروهای مسلح به این بانک تفویض شد.
وی ادامه داد: بانک ســپه با راه اندازی شــعب 
پادگانی و تسری حساب های پس انداز کارکنان 
بانک بــه کارکنان نیروهای مســلح به  موجب 

قانون، بانک عامل نیروهاي مسلح شد.
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وزیر امــور اقتصادی و دارایی با بیان 
محیط های  بانک ها  ادغــام  با  اینکه 
گفت:  می شود،  شــفاف تر  اقتصادی 
سعی می کنیم تا بدون ایجاد مشکلي 
برای سهامداران و سپرده گذاران کار 

ادغام را پیش ببریم.
دکتر فرهاد دژپســند وزیر امور اقتصادی 
و دارایی پیرامون ادغام 5 بانک و موسسه 
متعلــق بــه نیروهای مســلح و نهادهای 
نظامــی و انتظامی در بانک ســپه گفت: 
مراحل مدون این ادغام در دستور العمل 
30بندی شورای پول و اعتبار و شورایعالی 
هماهنگــی اقتصــادی ســران ســه قوه 
مشخص شده و مباحث مفصل کارشناسی 
شــده ای در مورد ترازنامــه و صورت های 
مالی جدید و همچنین تعیین و تشخیص 
سپرده گذاران و سهامداران صورت گرفته 

است.
وی افزود: بخشنامه اخیر بانک مرکزی در 
ایــن خصوص حاکی از برنامه ریزی و عدم 
وجود مشکل برای تحقق این موضوع بود 
که در فضایی شفاف و واضح انجام خواهد 

شد.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه تلاش می شــود 
در حــوزه بانکی این ادغام بــدون ایجاد 
و سهامداران  برای سپرده گذاران  مشکلي 
رخ دهــد، افزود: این تصمیــم از مدت ها 
پیش برنامه ریزی شــده بود، اما هم اکنون 
اعلام شده که نشانگر تدبیر مناسب بدون 

ایجاد تنش در حوزه بانکی است.

 شیوه های خصوصی سازی 
آسیب شناسی می شود

وزیر اقتصــاد پیرامون تعدیــل روش های 
واگذاری گفت: خوشــبختانه طي روزهاي 
اخیر جلســه خوبــی در مــورد روش های 
واگذاری شــرکت های اصــل 44 در هیات 
واگذاری برگزار و بخــش دیگری از آن به 
زودي بررســی می شــود و در نهایت تحت 
یک بسته کامل تعدیل روش های واگذاری 

ابلاغ خواهد شد.
دکتر دژپسند پیرامون انتقادها به فرآیندهای 
خصوصی ســازی در کشور گفت: هم اکنون 
آسیب شناســی فرآیندهای خصوصی سازی 
از نظر روش و دامنه در حال آسیب شناسی 
است تا ضمن بهبودبخشی به این فرآیندها، 
بخشــی از این روش ها در هیات واگذاری 
تعدیــل و برخی مــوارد در صورت لزوم به 
شــورای نظارت بر اصل 44 قانون اساسی 

براي بررسی و اصلاح ارسال شوند.
وزیــر اقتصــاد در مــورد اینکــه آیــا در 
کشف  امکان  خصوصی ســازی  مزایده های 
قیمت بر اســاس تابلوی بورس یا فرابورس 
و ســپس انجام واگــذاری بــه روش های 
مختلف امکانپذیر است پاسخ داد:هم اکنون 
شیوه های مختلف برای واگذاری ها در حال 
بررســی بوده و محدود بــه روش خاصي 
نیست. برهمین اساس با شرایط جغرافیایی 
و موضوعــی هــر واگــذاری بهترین روش 

انتخاب می شود.
وی در پاســخ به پرسشــی مبنی بر اینکه 

پنجره واحد کســب وکار چــه تاثیری در 
بهبــود رتبه کســب وکار ایــران در جهان 
خواهد داشــت، عنوان کرد: بــرای ارتقای 
جایگاه کشــور در فضای کســب وکار باید 
برای جلــب ســرمایه گذاران خارجی و یا 
روان ســازی جریان تولید در کشور تلاش 
کــرد. بهبود فضــای کســب وکار از طرق 
گوناگــون می تواند صورت گیرد که یکی از 
آنها ایجاد پنجره واحد الکترونیکی است تا 
علاوه بر کاهش روزهای انجام فعالیت های 
مرتبط با کســب وکار؛ رتبه کسب و کار نیز 

بهبود یابد.
دکتر دژپســند با اشــاره به ضرورت ایجاد 
پنجره واحد برای کسب وکارها به تاریخچه 
این دست موضوعات نیز اشاره کرد و گفت: 
یکــی از اقدامات خوب در ایــن حوزه در 
دوران دولت دوم اصلاحات انجام شد و آن 
اصلاح قانون تجارت 70 ساله بود که در آن 
موقع پیش بینی کردیم چگونه می توانیم از 

فناوری اطلاعات استفاده کنیم.
 شناسایی مجوزهای زائد 

به عهده وزارت اقتصاد است
وزیر امور اقتصــادی و دارایی با بیان اینکه 
شناســایی مجوزهای زائد به عهده وزارت 
اقتصاد است، گفت: در سازمان بورس نیز با 
اینکه خصوصی سازی است، اما واقعیت این 
است که رئیس شــورایعالی بورس شخص 
وزیر اقتصاد است که به همین دلیل ما در 
زمینه رفع موانــع و مجوزهای زائد در این 

حوزه نیز ورود می کنیم.

وزیراموراقتصاديودارایي:

سهامداران نگران ادغام بانك ها نباشند
بسته کامل روش های واگذاری شرکت ها ابلاغ می شود
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دکتــر عبدالناصــر همتــی رئیس کل 
بانک مرکزي ایــران در  گفت وگوی ویژه 
خبری شبکه دوســیما به بررسی طرح 
ادغام بانک های وابسته به نیروهای مسلح 
پرداخت و گفت: بانک های انصار، قوامین، 
حکمت ایرانیان، مهر اقتصاد و مؤسســه 
اعتبــاری کوثر تا چهار ماه آینده در بانک 

سپه ادغام می شوند.
به گــزارش روابط عمومــی بانک مرکزی؛ دکتر 
همتــی در ایــن خصوص گفت: مدتی اســت 
تحــول در نظام بانکی را دنبال می کنیم  و یکي 
از اقدامــات مهم؛ ادغام ایــن بانک ها بود که در 
شــورای پول واعتبار و ستاد اقتصادی سران قوا 
بحث شــد و در نهایت به این نتیجه رسیدیم که 

پنج بانک و موسسه در بانک سپه ادغام شوند.
وی ادامــه داد: این تحــول مهم کلید خورد و با 
هماهنگی های انجام شــده با ســتاد نیروهای 
مســلح و بانک ها به ســمت انجام مطلوب این 
طــرح پیش می رویم.  دکتر همتی با اشــاره به 
اطلاعیه بانک مرکزی گفت: این 5 موسسه بانکی 
نزدیک به 215 هزار میلیارد تومان سپرده دارند 
و تمهیدات خوبی نیز اندیشــیده شــده است. 
سپرده ها نیز با ســودهایی که تاکنون پرداخت 

می شد، ادامه می یابد.
رئیــس کل بانک مرکــزی بــا بیــان اینکــه 
برنامه ریزی هایــی در  قالب مصوبات 30 بندی 
انجام شده  اســت، گفت: سپرده گذاران تا پایان 
قرارداد  ســود کنونی را دریافــت می کنند  و 
موسســاتی که بــرای ادغام قطعی می شــوند؛ 

می توانند آن را  ادامه دهند.

دکتر همتی رقم تســهیلات این بانک ها را 130 
هزار میلیارد تومان و تعداد سپرده گذاران را 24 
میلیون سپرده گذار اعلام کرد و اظهارداشت: این 
تسهیلات بر اساس قرارداد ادامه دارد و کارکنان 

هم بر اساس قراردادها ادامه کار می دهند.
وی دربــاره ســهامداران نیــز گفــت: تکلیف 
سهامداران وابسته به نیروهای مسلح مشخص 
اســت و 130هزار ســهامدار جز نیز مشــکلی 
نخواهند داشــت. از حالا تا چهــار ماه بانک ها 
می توانند مجامع خــود را برگزار کنند؛  پس از 

آن در بانک سپه ادغام می شوند.
دکتر همتی درباره مشکلات بانک های ادغامی 
بیان داشت: باید گفت بانک های بهتر و ضعیف تر 
در میــان بانک هــای ادغامی داریــم، اما براي 
مشــکلات موجود پیش بینی شده که دارایی ها 
باید از ســوی نیروی انتظامی و ... منتقل شــود 
تا ناترازی ها پوشــش داده شود، اما در کل مردم 
نگران نباشــند. مشکل نقدینگی این بانک ها در 
حال حاضر نیز با بانک مرکزی حل شده و از این 
به بعد هم مشکلی نیست، اما در طول چهار ماه 
آینده تمام دارایی های این بانک ها کارشناسی و 

بعد از آن ارزش ویژه بانک ها مشخص می شود.
نماد بانک ها به زودی باز می شود

رئیــس کل بانک مرکــزی اظهارداشــت: مردم 
مطمئن باشند که مشکلی وجود ندارد. تا یک ماه 
آینده با هماهنگی سازمان بورس نماد بانک ها باز 
می شود و بر اساس ارزش اسمی سهام و یا ارزش 
زمان بسته شدن هر کدام بیشتر باشد؛ مجموعه 
ادغامی می تواند ســهام سهامداران را خریداری 
کند. اگر سهامداری هم احساس می کند قیمت 

بالاتر اســت؛ می تواند چهار ماه صبر کند، اما در 
حال حاضر سهامداران می توانند بر اساس ارزش 

اسمی سهام خود را بفروشند.
وی درباره وضعیت خدمات رســانی بانک جدید 
پس از تکمیل پروســه ادغام افزود: بانک ســپه 
تصمیم خواهــد گرفت که خدمات بانک جدید 
به نیروهای مســلح بعد از ادغام چگونه باشــد و 
خانواده نیروهای مسلح با اولویت امکان دریافت 
ســرویس از بانک را خواهند داشت. اصلاح نظام 
بانکی کار بزرگی است و ناترازی سیستم بانکی و 
سایر مشکلات به تدریج در حال حل شدن است 
و بر اســاس شــرایط و امکانات این کارها انجام 
می شود. ما می خواهیم سیستم بانکی باثبات و 
ســالم باشد و به تولید و مردم خدمات مناسبي 

ارائه کند.
دکتر همتی تاکیدکرد: نحوه محاسبات نرخ سود 
و معوقات از کارهای مهمی اســت که در درون 
سیستم بانکی در حال انجام است. بانک مرکزی 
اختیار تام دارد با کســانی کــه بازار پول را بهم 

بزنند، برخورد کند. 
رئیس کل بانک مرکزی اظهارداشت: هدف اصلی 
دشــمن تضعیف بازار پول و ارز بود و سیاســت 
آمریکا ایــن بخش ها را به عنــوان مرکز اصلی 
شیطنت ها قرار داده بود، اما در حال حاضر بازار 
پول از ثبات مناسبی برخوردار است. با این حال 
160 هــزار میلیارد تومان از منابع مردم در حال 
حاضر در سیســتم بانکی ماندگار شــد؛ چراکه 

مردم به نظام بانکی اعتماد دارند.
به گفته وی بالاترین مقام کشور از موضوع ادغام 
حمایت کردند و ما علاوه بر این اقدامات دیگری 

دكترعبدالناصرهمتیرئيسكلبانكمركزي:

فرآيند ادغام طی 4 ماه انجام می شود
نرخ دلار به 11هزار تومان باز می گردد
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رئیس کل بانک مرکــزی ادامه داد: به طور کلی 
حدود 2500 شعبه در این بانک های ادغامی قرار 
دارد و با 1600 شــعبه بانک سپه؛ هزار شعبه از 
بانک ملی نیز بیشتر خواهند شد. هدف ما مراعات 
و حفظ پرسنل بانک ها و همچنین تداوم فعالیت 
سپرده گذاران است. به مرور زمان راهکارهایی را 

دنبال خواهیم کرد.
نظارت باید IT محور باشد

دکتر همتــی درباره تقویت نظارت این بانک بر 
فعالیت های نظام بانکی گفت: نظارت باید آی تی 
محور باشــد، اما هنوز به آن مرحله نرسیده ایم و 
فاصله زمانی بین آنچه در بانک اتفاق می افتد تا 
زمانی که بانک مرکزی متوجه شــود، قابل قبول 

نیست.
وی افــزود: بحث دوم در مــورد نظارت؛ مربوط 
به مدیریت بانک هاســت که ضعف هایی در این 

بخش وجود دارد.
دکتــر همتی مورد ســوم در تقویــت نظارت 
بانک مرکــزی را قاطعیت در برخورد با انحرافات 
عنوان کرد و افزود: در خصوص رعایت معیارهای 
نظارتی همچون کفایت ســرمایه، ناترازی ها و ... 
جــدی هســتیم و تلاش می کنیــم ناترازی ها 
را حــذف کنیم تــا بتوانیم به صــورت جدی 

سیاست های پولی بازار باز را به اجرا بگذاریم.
رئیــس کل بانک مرکــزی ادامــه داد: از طریق 
سیاست های پولی بازار باز بانک مرکزی می تواند 
اوراق دولتــی را خرید و فروش کند تا از طریق 
آن بتوانــد نرخ بهره را تنظیم و تورم را از طریق 

سیاست های پولی کنترل کند.
وی با تاکید بر اینکه باید اصلاحات ســاختاری 
انجام شــود، افزود: تا وقتی بودجه وابســته به 
صادرات نفت اســت، این مشــکلات قابل حل 
نیســت؛ بنابراین باید به ســمت اصلاح بودجه 

حرکت کنیم. 
دکتر همتی با بیان اینکه دولت کنترل هزینه ها 
را در دستور کار خود قرار داده است، ادامه داد: با 
این حال مشکلاتی وجود دارد. برای مثال 440 
تا 450 هزار میلیارد تومان بودجه  ســال 98 در 
نظر گرفته شــده که فراتر از درآمدهاســت و به 
طور قطع منجر به کســری بودجه می شود که 
این فشــار از طریق اوراق دولتی یا استقراض از 

بانک مرکزی باید جبران شود.
وی تصریح کرد: تا جایي که ممکن اســت سعی 
کرده ایــم تا اســتقراض از بانک مرکزی صورت 
نگیرد و از رئیس جمهور تشکر می کنیم که تأکید 

جدی بر استقلال مالی بانک مرکزی داشته اند.
قیمت دلار پایین می آید

دکتر همتــی در مورد بازار ارز نیز گفت: قیمت 
دلار پاییــن مي آید؛ چراکه عوامــل اقتصادی 
این قیمت ها را برنمی تابــد. نرخ میانگین یورو 
بابت عرضه 11.5 میلیارد یورو در ســامانه نیما 

10 هــزار و 128 تومان اســت، اما یورو در بازار 
آزاد 15 هزار تومان خرید و فروش می شــود که 
این قیمت ها برای واردکننده به صرفه نیســت و 

ماندگار نخواهد بود.
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به علل افزایش 
قیمت ارز طي روزهای اخیر اظهارداشــت: قرار 
گرفتن در روزهای آخر ســال، انتشار چند خبر 
منفی مانند بحث FATF و یکسری جوسازی ها 
منجــر به افزایش قیمت ارز شــد. گاهی برخی 
از نمایندگان مجلس، همــکاران ما در دولت و 
کارشناسان بحث هایی را مطرح می کنند که جو 
منفی روانی به وجود آورده و بی ثباتی را به دنبال 

خواهد داشت. 
وی با تشریح جزئیات عرضه 11.5 میلیارد یورو 
ارز در سامانه نیما بیان داشت: 3 میلیارد و 500 
میلیون یورو از طریق بانک مرکزی عرضه شــده 
و 8 میلیارد یورو نیز عرضه صادر کنندگان بوده 
کــه 7 میلیارد و 400 میلیون یورو فروش، 600 
میلیون یورو واردات در مقابل صادرات و واگذاری 

امتیاز به غیر بوده است.
دکتــر همتی با بیان اینکــه این 8 میلیارد یورو 
معادل 9 میلیارد و 200 میلیون دلار خواهد بود، 
افزود: این در حالی اســت که صادرات غیرنفتی 
40 میلیارد دلار بوده که اگر ســهم شرکت گاز 
هم که بخشــی از آن بوده را کم کنیم؛30 تا 35 
درصد ارز حاصل از صادرات به کشور بازگشته و 

حدود 65 درصد هنوز بازنگشته است.
تراز تجاری کشور مثبت است

رئیــس کل بانک مرکزی در ادامه افزود: در حال 
حاضر تراز تجاری کشــور مثبت است و باید به 
ســمتی برویم که تراز ارزی نیز مثبت شود. وی 
گفــت: بانک مرکزی حدودا 38 میلیارد دلار ارز 
تامین کرده اســت که 9.3 میلیارد دلار از طریق 
ســامانه نیما و 24 میلیارد دلار ازطریق سیستم 
بانکی بوده که از طریق بانک مرکزی تامین شده 

است.
اگــر  اعلام کــرد:  بانک مرکــزی  رئیــس کل 
صادرکننــدگان ارز مورد نیــاز را تامین کنند؛ 
بانک مرکــزی نیاز ندارد کــه ارز را تامین کند. 
دکتر همتی اظهارداشــت: بر اســاس آمارهاي 
موجود روند کلی بازار نشــان می دهد که تا آذر 
ماه سیاست ها به درستی اجرا شد و واکنش بازار 
نیز نســبت به آن قابــل قبول و قیمت کالاهای 
اساســی از تــورم کمتــر بود، اما بعــد از آن به 
خاطر ضعف شــبکه توزیع کالاهای اساسی این 
روند دچار اختلال شــد؛ به طوری که کالاهای 
غیرمشمول با کاهش تقاضا و کالاهای مشمول با 
افزایش تقاضا مواجه شدند که البته برای اصلاح 
این وضعیت باید شــبکه توزیع که مســئولیت 
آن با وزارت  بازرگانی و وزارت صمت اســت؛ به 
صورت بهینه تر و ســازماندهی شــده معایب را 

برطرف کنند.

دکتــر همتی با اشــاره به ضرورت اســتفاده از 
نقدینگــی در زمینه تولید گفت: ورود نقدینگی 
زیــاد به بازار باعث افزایش پایه پولی می شــود، 
اما بانک مرکزی  به تولید با توجه به مزایا منابع 

می دهد و نگرانی در این خصوص وجود ندارد.
رئیــس کل بانک مرکــزی تاکیدکــرد: هدایت 
نقدینگــی معنی خاصی نــدارد و نقدینگی به 
جایی می رود که بازدهی داشــته باشد؛ بنابراین 
باید جذابیت بازارهــای مولد افزایش پیدا کند 
تــا نقدینگی در بازارهای جذاب و در راه ســالم 

سرمایه گذاری شود.
وی با اشــاره به برخی مشــکلات بازارها و عدم 
جذابیت برای ســرمایه گذاران گفت: در برخی 
بازارها ســرکوب شدن نرخ باعث از دست رفتن 
جذابیت می شــود؛ از سوی دیگر در بخش هایی 
مشــکلات کســب و کار، مالیاتــی و بیمه ای 
 باعث می شــود جذابیت برای سرمایه گذاری از 

بین برود.
رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشــان کرد: همه 
مسائل را بانک مرکزی نمی تواند حل کند و باید 
این مســاله را پذیرفت که بخش های دیگر نیز 

مسئولیت هایی دارند. 
 زیرساختهای بازار متشکل ارزی 

آماده شده است
دکتر همتی گفت: فشار سنگین در اقتصاد کشور 
وجود دارد که ما برای مدیریت آنها برخی مسائل 
را پذیرفتیم و تحمل کردیم، اما باید اقتصاد آزاد 
باشد و تامین کالاهای ا  ساسی با سهولت بیشتري 
انجام شــود. وی ادامه داد: زیرساخت  های بازار 
متشکل ارزی آماده شده است که شاید به زودي 
آن را اجرایــی کنیم، امــا ترجیح می دهیم این 
اتفاق در فروردین ماه سال آینده عملیاتی شود. 
در حال حاضر تمام زیرساخت های نرم افزاری و 

سخت افزاری آماده شده است.
وی دربــاره ورود ارز ناشــی از صــادرات نفت و 
غیرنفتی نیز گفت: در این زمینه نیز تلاش های 
زیــادی صورت گرفته؛ به طــوری که برخلاف 
پیش بینی ها، میــزان حجم و ارز صادرات نفتي 
امیدوارکننده است.  به گونه اي که در حال حاضر 
صادرات نفت به ژاپن، چین، ترکیه، عراق و ... به 
صورت مســتمر با تلاش های وزارت نفت ادامه 
دارد که باعث شــده این روند 1.7 درصد خالص 

ذخایر ارزی افزایش یابد.
دکتر همتی افزود: از نظر درآمدی و ذخایر ارزی 
با مشــکل جدی مواجه نیستیم و از شهریور ماه 
تاکنــون 1.7 درصد خالص ذخایر ارزی افزایش 
یافته و به ذخایر کل بانک مرکزی افزوده شده و 
برای شرایط خاص ذخایر و اسکناس کافی داریم.
وی افزود: ما بر اســاس تصمیم دیگران تصمیم 
نمی گیریــم و در صــورت لزوم به بــازار ورود 
خواهیم کرد. در حال حاضر کشــور در شرایط  
جنگي قرار دارد و از طریق بســیاری از کشورها 
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حاشــیه ای نیز برای واردات و صادرات نیز پیدا 
کردیم.

رئیس کل بانک مرکزی درباره عملکرد این بانک 
در بازار پول توضیح داد: تا پایان ســال گذشــته 
تــورم یک رقمی بود و علــت افزایش نرخ تورم 
در ســالجاری نیز شوک ارزی در کشور است که 
واکنشی کاملا طبیعی است؛ چراکه تخلیه فشار 

حاصل از تلاطم های بازار ارز، زمان بر است.
دکتر همتی ادامه داد: ســال آینده تمام تلاش 
خود را خواهیم کرد تا از رشد نقدینگی در کشور 
جلوگیری شــود. در شــهریور ماه 7 درصد و در 
دی ماه تورم به 1.8 رســید؛ اما در بهمن ماه به 
دلیل برخی اقلام کنترل از دست رفت، اما دوباره 

کنترل این بازار را به دست خواهیم گرفت.
به گفته رئیس  شــورای پول واعتبار هنگامی که 
رشد نقدینگی 23 درصدی در سال داریم و تولید 
ناخالص و واقعی در درصدی بسیار پایین تر قرار 

دارد؛ با افزایش تورم مواجه خواهیم بود. 
نا ترازی بانک ها باید اصلاح شود

وی افزود: طی ســال های اخیر به دلیل پرداخت 
ســودهای با نرخ بالا از سوی بانک ها با افزایش 
نقدینگی مواجه بودیم؛ بنابراین ابتدا باید ناترازی 
بانک ها اصلاح شود و به تدریج به سمت کنترل 
ســود آنها حرکت کنیم که در کوتاه مدت انجام 

نخواهد شد.
رئیس کل بانک مرکــزی درباره بدهی بانک ها و 
دولــت به بانک مرکزی گفــت: اکنون با کاهش 
بدهی بانک ها به بانک مرکزی مواجه هستیم. از 
شــهریور ماه تاکنون با 1.6 درصد کاهش بدهی 
بانک ها مواجه هستیم و بدهی دولت نیز کاهش 
یافته است؛ البته امکان دارد به دلیل مصوبه تهاتر 

بدهی دولت باشد.
وی ادامه داد: اضافه برداشت بانک ها ها نیز کنترل 
شــده و طي 4 ماهه اخیر کاهش یافته است؛ به 
گونه اي که اضافه برداشــت بانک ها نســبت به 
شــهریور ماه 25 هزار میلیارد ریال کاهش یافته 
که اگر این روند ادامه یابد؛ بر رشد نقدینگی تاثیر 

بسزایي خواهد داشت.
دکتر همتی دربــاره جلوگیری از رکود و حفظ 
رشــد بخش صنعت اظهارداشــت: سرمایه در 
گردش باید بازگردانده شود و حداکثر بازپرداخت 
یکساله است و تســهیلات بلندمدت استمهال 

می شود.
وی افــزود: نرخ ارز و نیاز تولیدکنندگان افزایش 
یافته اســت. اگر تولیدکنندگان بــه هر بانکی 
مراجعه کننــد و  بانک ها با کمبود منابع مواجه 
باشــند؛ بانک مرکزی تا سقف 40 هزار میلیارد 
تومان خط اعتباری براي آنها اختصاص می دهد. 
به گفته وی اگر تولیدکنندگان به منابع مالی نیاز 
دارنــد و بانک ها همکاری نمی کنند، به ما اطلاع 

دهند؛ چراکه تولید در اولویت است.

رئیس سازمان بورس واوراق بهادار نحوه ادغام بانک های نظامی حاضر در بورس را اعلام کرد.
دکتر شــاپور محمدی از پیگیری تخصیص منابع پولی از صندوق توســعه ملی به صندوق توسعه بازار و 
صندوق تثبیت بازار سرمایه خبر داد و در خصوص فرآیند انتقال و ادغام سهام بانک ها و مؤسسات اعتباری 
درج شده در تابلوی معاملات بورس و فرابورس در بانک سپه گفت: در حال حاضر نماد معاملاتی بانک های 
مذکور متوقف اســت؛ اما برای ادغام ســهام این بانک ها در بانک سپه قدر مسلم مصوبه شورایعالی بورس 

برای انتقال سهام در خارج از ساعت معاملات را خواهیم گرفت.
جزئیاتی در خصوص سهام بانک های ادغام شده در بانک سپه

وی همچنین گفت: مجوز انتقال سهام افرادی که سهامدار بانک های ادغام شده در بانک سپه هستند؛ با نظر 
شورایعالی بورس دریافت شده است.وي گفت: این سهام با حداکثر قیمت اسمی یا قیمت قبل از بسته شدن 
نماد منتقل می شود و هر فردي که تمایل داشته باشد؛ مي تواند سهم خود را به نهادهای دارای مجوز منتقل کند.
رئیس سازمان بورس با بیان اینکه فرم هایی برای این نقل وانتقال ها طراحی کرده ایم، افزود: این فرم ها در 
اختیار سهامداران قرار می گیرد و آنها با اختیارات خود می توانند سهامشان را واگذار کنند و اگر تمایل نداشته 
باشــند؛ باید منتظر کار کارشناســی دادگستری باشند که در خصوص سودوزیان این بانک ها بررسی های 
لازم را انجام دهد و تصمیم گیری کند. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار ادامه داد: در این خصوص سعی 
شــده تصمیمات به نفع ســهامداران باشد. البته این فروش؛ اختیاری است و هر شخصی که تمایل داشته 

باشد مي تواند از مکانیزم خارج از ساعت، سهم خود را به نهادهایی که دارای مجوز هستند؛ منتقل کند.
دکتر محمدی گفت: اگر افرادی شکایت داشته باشند؛ قوه قضائیه شعبه ای را انتخاب می کند که این افراد 
می توانند برای شکایات خود به آن مراجعه کنند. دبیر شورایعالی بورس ادامه داد: امسال شفافیت افشای 

اطلاعات مالی در بورس رشد خوبی داشت و تأخیر در افشای اطلاعات نزدیک به صفر بود.
اموال مازاد بانک ها می تواند از طریق بورس کالا عرضه شود

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار همچنین در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا قرار است اموال مازاد 
بانک ها از طریق بورس کالا عرضه شــود؟ گفت: از نظر ما این موضوع اشــکالی ندارد و اگر کالاها همگن 

باشند و هیأت پذیرش بورس کالا آنها را بپذیرد؛ می توانیم این کار را انجام دهیم.
وی درباره زمان رونمایی از ابزارهای مالی وارانت و فروش استقراضی نیز اظهارکرد: درباره وارانت مصوبه 
کمیته فقهی را اخذ کرده ایم و در خصوص فروش استقراضی هم مراحل پایانی عملیاتی شدن آن را پشت 
سر می گذاریم. قطعا ظرف سه ماه ابتدایی سال آینده از این ابزارها رونمایی خواهد شد. دستورالعمل این 
ابزارها نوشته شده و موضوعات زیرساختی آنها نیز فراهم شده است. وی در خصوص ابزارهایی که امسال 
رونمایی شــد، افزود: ابزارهای مالی آتی ســبد سهام و ابزار اختیار خرید و فروش معامله در بورس و ابزار 

معاملات اختیار خرید و فروش زعفران در بورس کالا در سالجاري رونمایی شد.
رئیس سازمان بورس خاطرنشان کرد: رشد شاخص بورس امسال بین 70 تا 75 درصد بود و بازده خوبی 

داشت؛ امیدواریم سودآوری شرکت ها در سال آینده هم خوب باشد.

رئيسسازمانبورسواوراقبهادارتشریحكرد:

 تدابیر بورس برای جابجايی 
سهام و اموال بانك های نظامی

اموال مازاد بانک ها می تواند از طریق بورس کالا عرضه شود
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ادغام شــش بانک نظامی در قالــب بانک دولتی ســپه؛ این روزها 
برداشــت های اقتصادی متفاوتی را به دنبال داشته است. در شرایطی 
که برخی این فرآیند را یکپارچه سازی نظام بانکی می خوانند؛ عده ای 
دیگر آن را موجب ایجاد فســاد در نظام بانکی می دانند و بر این باورند 
که این ادغام بدهی بانک هــای خصوصی را بر گردن دولت می اندازد. 
در همین راســتا در گزارشي جامع چالش هایی که این ادغام به دنبال 

خواهد داشت؛ در ادامه مي آید: 
فرآینــد ادغام بانک های نظامی با اعلام سیاســتگذار پولــی کلید خورده و قرار 
اســت این کار تا 4 مــاه آینده صورت گیرد. اگرچه این سیاســت به  طور کلی 
از نگاه سیاســتگذار یک اقدام مثبت در راســتاي اصلاح نظام بانکی محســوب 
می شــود، اما پنج چالش پیــش روی این اقدام؛ نتیجــه کار را با اما و اگرهایی 
روبه رو کرده اســت. چالش هایی نظیر تعداد شــعب بالا، ساماندهی کارمندان، 
بلاتکلیفی ســهامداران، سردرگمی ســپرده گذاران و عدم شفافیت صورت های 
مالی این بانک ها؛ از مواردی اســت که ممکن اســت در نگاه اول توجه زیادی به 
آن نشود، اما در مقام اجرا می تواند دشواری ها و پیچیدگی هایی را ایجاد کند. با 
توجه به اطلاعیه بانک مرکزی و تضمین به سه گروه یادشده؛ مهمترین ابهام به 

حجم و ابعاد بانک سپه پس از ادغام باز می گردد.
چالش اول: شعبه ها

بررسی »دنیای اقتصاد« از تعداد شــعب و کارمندان این بانک ها نشان می دهد 
5 موسســه بانکی ادغامی حدود 2582 شعبه و بیش از 21 هزار و 600 کارمند 
دارند که اگر با بانک سپه ادغام شوند؛ تعداد شعب آنها به بیش از 4200 شعبه و 
تعداد کارمندان آن به بیش از 36 هزار نفر خواهد رسید. این در حالی است که 
بانک ملی به عنوان بزرگترین بانک کشور 3300 شعبه دارد. بر اساس صورت های 
مالی منتشــر شده در سال 96 و اطلاعاتی که روی سایت موسسه عالی آموزش 
بانکداری موجود اســت؛ بانک مهر اقتصاد با حدود 732 شعبه بیشترین تعداد 
شعب را در میان بانک های ادغامی به خود اختصاص داده است. بانک مهر اقتصاد 
در تهران 114 شعبه و در استان ها 610 شعبه دارد. شعب مناطق آزاد این بانک 
نیز 8 شــعبه اســت که در مجموع 732 شــعبه را به اسم خود دارد. پس از مهر 
اقتصاد؛ بانک قوامین به لحاظ تعداد شعب قرار دارد. بر اساس صورت های مالی 
سال 95؛ بانک قوامین 725 شعبه در کل کشور دارد. سومین رتبه تعداد شعب 
هم از آن بانک انصار اســت. این بانک 100 شــعبه در استان تهران، 481 شعبه 
در اســتان ها و 51 شــعبه در مناطق آزاد دارد که در مجموع دارای 632 شعبه 
است. موسســه اعتباری کوثر نیز 352 شعبه به نام خود ثبت کرده است. بانک 
حکمت ایرانیان کمترین تعداد شعب را در میان بانک های نظامی ادغامی به خود 
اختصاص داده است. این بانک 34 شعبه در تهران و 98 شعبه در استان ها دارد 
که در مجموع صاحب 132 شعبه است. بر اساس اطلاعات مالی که از بانک سپه 
در موسســه عالی آموزش بانکداری وجود دارد؛ این بانک دارای 1666 شعبه در 
کشــور و 3 شعبه در خارج از کشور است.  این آمار و ارقام نشان می دهد که اگر 
این 6 نهاد مالی نظامی با یکدیگر ادغام شــوند؛ در مجموع شامل 4251 شعبه 
خواهند بود. این ادغام ســبب می شود بانک سپه بالاترین تعداد شعب در میان 

بانک های کشور را به خود اختصاص دهد.
یکی از مشــکلات بزرگ نظام بانکی این اســت که بانک های کشور در گذشته 
شعب متعددی را خریداری کردند و بخشی از دارایی بانک ها را اموال نقدناپذیر 
ملکی تشکیل داده است. این موضوع در بانک های نظامی نیز به چشم می خورد. 
بنابراین ادغام این بانک ها باعث می شود که همه مشکلات در یک بانک تجمیع 
شود.علاوه  بر این در برخی از خیابان های پرتردد پایتخت شعب این بانک ها در 
کنار یکدیگر قرار دارد و در صورتی که بر اساس ضرب الاجل بانک مرکزی سر در 
این بانک ها طی 4 ماه آینده به بانک سپه تغییر کند؛ احتمالا شاهد چند شعبه 
بانک سپه در همسایگی یکدیگر خواهیم بود! حال در شرایطی که فروش املاک 
شعب با توجه به افزایش قیمت و کاهش تقاضا در بازار مسکن با رکود مواجه شده 

است؛ سیاستگذار چه برنامه ای برای تبدیل دارایی غیرنقد به نقد خواهد داشت؟
به  نظر می رسد کاهش شعب نیز چالش هایی را به همراه خواهد داشت. اگر فرض 
کنیم تعداد شــعب بانک سپه جدید به تعداد شعب بانک ملی که حدود 3300 
اســت، کاهش پیدا کند؛ به  طور میانگین هر شــعبه 10 نفر نیروی کار خواهد 
داشت. اگر تعداد شعب بانک جدید به نصف تقلیل پیدا کند؛ حدود 2100 شعبه 
خواهد شــد که انتخاب اینکه کدام شعب با توجه به موقعیت آنها حذف و کدام 

یک باقی می مانند، انتخاب مهمی خواهد بود.
چالش دوم: ساماندهی کارمندان

اما دقیقا مســاله تقسیم شعب و کارکنان؛ آغاز چالش دوم است. زیرا با توجه به 
تعهد استخدامی که به کارکنان این بانک ها داده شده است؛ حجم نیرو به بیش 
از 35 هزار نفر می رســد. با فرض نصف شــدن تعداد شعب به  طور میانگین هر 
شعبه حداقل 16 نفر نیرو خواهد داشت. بانک تجارت که بانکی دولتی و بزرگ 
بوده و حاصل ادغام چند بانک بعد از انقلاب اســت؛ 17 هزار و 852  کارمند در 
1631 شــعبه دارد؛ یعنی نسبت تعداد کارمندان به تعداد شعب حدود 10 نفر 
است. نگاهی به میانگین نسبت تعداد کارمندان به تعداد شعب در میان بانک های 

بورسی نیز نشان می دهد که این نسبت حدود 12 نفر است.
بررســی صورت های مالی نشــان می دهد که در بانک انصــار 5087 نفر، بانک 
حکمــت 1143 نفر، بانک مهر اقتصاد 6013 نفر، بانک قوامین 6783 نفر و در 
موسســه اعتباری کوثر 2587 نفر مشــغول به کار هستند. جمع و تفریق نشان 
می دهد که در مجموع 21 هزار و 613 نفر در این 5 موسسه بانکی شاغل هستند.

با توجه به اطمینان خاطری که در اطلاعیه بانک مرکزی به کارمندان این بانک ها 
داده شــده؛ قرار اســت مطابق قراردادهای خود به کارمندان بانک سپه تبدیل 
شــوند. این در حالی اســت که بانک سپه 14هزار و 880 نفر نیروی کار دارد که 
با اضافه شدن 21هزار و 613 نفر نیروی کار بانک های ادغامی، تعداد کارمندان 
آن به 36 هزار و 493 نفر خواهد رســید. این تعداد کارمند برای یک بانک رقم 
چشــمگیری به حساب می آید. اگر قرار باشــد برخی از کارمندان شعب بسته 
شده به شعب دیگری منتقل شوند؛ به  نظر ازدحام نیروی کار در شعب را ایجاد 
خواهد کرد. اگر شــعب تعطیل نشوند، طبیعتا هزینه و فایده 4 هزار شعبه باید 
برآورد شود. البته نکته ای نیز در اطلاعیه بانک مرکزی وجود دارد که قراردادهای 

۵ چالش ادغام بانك های نظامی
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دارد که پس از ادغام و پایان قرارداد برخی کارمندان با آنها تمدید قرارداد نشود. 
نکته دیگر وضعیت استخدامی سطوح مدیریتی این 5 بانک است. به  عنوان نمونه 
هر کدام از این بانک ها دارای مدیر ارشــد در حوزه اعتبارات، ارزی و حوزه های 
دیگر است که قاعدتا پس از ادغام این ابهام وجود دارد که آیا چشم اندازی برای 
حفــظ جایگاه آنها وجود دارد و از حقوق و مزایای قبلی برخوردار خواهند بود؟ 
شاید سوال مهتر این است که آیا بانک سپه ظرفیت کافی برای اینکه این مدیران 

را در دل خود جای دهد، دارد؟
چالش سوم: سردرگمی مشتریان

موضوع ادغام بانک های مهر اقتصاد، قوامین، حکمت، انصار و موسســه اعتباری 
کوثر در حالی در روزهای پایانی ســال مطرح شده که سال گذشته نیز در پایان 
ســال اخباری مبنی  بر ادغام موسسه ثامن در بانک انصار منتشر شد. بر اساس 
اخباری که منتشر شده بود؛ قرار بود 6 بانک نظامی در دو گروه ادغام شده و دو 
بانک ایجاد کنند و در نهایت با یکی کردن این دو بانک فرآیند ادغام تکمیل شود. 
اما به  نظر می رسد تصمیم شورای پول و اعتبار با تغییراتی همراه بوده و فرآیند 
ادغام بانک ها سرعت بیشتری گرفته است. این ادغام می تواند مشکلاتی را برای 
مشــتریان نیز به همراه داشته باشد. در موارد گذشته نیز ادغام موسسات مالی 
مشکلاتی را برای ســپرده گذاران و تسهیلات گیرندگان ایجاد کرده بود. چالش 

چهارم: بلاتکلیفی سهامداران
بانک های نظامی که قرار اســت در بانک سپه ادغام شوند؛ از بانک هایی هستند 
که ســهام آنها در بازار سرمایه معامله می شود. البته بیش از 7 ماه است که نماد 
این بانک ها بســته شده و ممنوع المعامله هستند. نکته مهمی که در مورد ادغام 
بانک های نظامی در بانک سپه مطرح است؛ تعیین تکلیف سهامداران آنهاست. 
علاوه بر این؛ این موسســات بانکی ســهامداران خردی دارند که باید سهام آنها 
نیز خریداری شــود. فرآیند انتقال مالکیت این ســهام به دولت فرآیند پیچیده 
و هزینه بــری خواهد بود. ابهام موجود در مورد بانک های نظامی این اســت که 
تکلیف سهامداران اصلی و خرد آنها که همگی در بازار سرمایه حضور دارند؛ چه 
می شود؟ علاوه بر این در شرایطی که دولت با کمبود منابع مواجه است؛ منابعی 
که برای خرید سهام این بانک های بورسی استفاده می شود، از چه محلی تامین 

خواهد شد؟
چالش پنجم: شفافیت، دلیل اصلی ادغام؟

پس از جدی شــدن ادغام بانک های نظامی بسیاری از دولتمردان و کارشناسان 
در ایــن مورد اظهــار کردند که ادغام این بانک ها در یک بانک ســبب افزایش 
شــفافیت در نظام بانکی و نظارت دقیق تر بانک مرکزی می شود و در این بین از 
بانک ســپه به  عنوان یک بانک منضبط نام برده شده است. یکی از نکاتی که در 
مورد نظام بانکی از اهمیت ویژه ای برخوردار است؛ افشای صورت  های مالی آنها 
براساس یک ساختار اســتاندارد بین المللی است. محققان و پژوهشگران برای 
دسترســی به  صورت های مالی بانک ها تنها می توانند از سایت کدال که سامانه 
جامع اطلاع رسانی ناشران است؛ استفاده کنند. اما نکته قابل توجه این است که 
تنها صورت های مالی بانک هایی روی این ســایت قرار داده می شود که بورسی 
بوده و به  عبارت دیگر سهام آنها در بورس معامله می شود. در نتیجه این بانک ها 
ملزم هســتند که صورت های مالی خود را برای شفافیت در قیمت گذاری سهام 

خود منتشر کنند.
البته برخی بانک ها مانند قوامین از این قانون ســرپیچی کرده و آخرین صورت 
مالی منتشــر شده آن به ســال 94 تعلق دارد. اما نکته قابل تامل دیگر در مورد 
بانک هایی اســت که از صورت های مالی خود به  عنوان ابزار محرمانه اســتفاده 
کرده و آنها را منتشــر نمی کنند. در این میان بانک ســپه، ملی، کشــاورزی و 
مســکن از بانک های بزرگ کشور هســتند که اعداد و ارقام دقیقی از حساب و 

کتاب آنها وجود ندارد. بانک سپه به 
 عنوان بزرگترین بانک نظامی کشور 
آخرین صورت مالی که روی سایت 
خود منتشــر کرده؛  به ســال 94 
تعلــق دارد که تنها به چند جدول 
بسنده کرده و بدون یادداشت های 
توضیحی و نظر حسابرس است. در 

نتیجه ابهام دیگری که در مورد این ادغام ها وجود دارد، این اســت که آیا پس 
از ادغــام صورت هــای مالی این بانک همچنان به  صورت اســناد محرمانه باقی 
می ماند یا برای بررسی وضعیت این بانک و شفافیت بیشتر در دسترس محققان 

و کارشناسان قرار می گیرد؟
کارنامه بانک های ادغامی

سرمایه بانک سپه در آخرین صورت مالی آن )96( که روی سایت موسسه عالی 
بانکداری موجود است؛ حدود 11/9 هزار میلیارد تومان اعلام شده است. میزان 
ســپرده های مشتریان نزد این بانک تا پایان ســال مالی 96؛ حدود 14/9 هزار 
میلیارد تومان و مطالبات از دولت 4/5 هزار میلیارد تومان اعلام شــده است. اما 
نکته قابل  توجه در مورد صورت مالی این بانک زیان انباشــته 5/9 هزار میلیارد 
تومانی آن در ســال گذشته اســت. این زیان به نسبت سال 95، بیش از 5 هزار 
میلیارد تومان افزایش پیدا کرده است. علاوه  بر این نگاهی به معوقات این بانک 

نشان می دهد که حدود 4/3 هزار میلیارد تومان مطالبه مشکوک الوصول دارد.
4 بانــک نظامی انصــار، حکمت ایرانیان، قوامین و مهر اقتصاد موسســات 
اعتباری وابســته به ارگان های نظامی کشور بودند که در ابتدای دهه 80 از 
بانک مرکزی مجوز گرفته اند. موسســه اعتباری کوثر که وابســته به وزارت 
دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح اســت و در سال 87 اولین شعبه خود را 
تاسیس کرده است. وضعیت این موسسات بانکی نشان می دهد تا پایان سال 
96 در مجموع 4 هزار میلیارد تومان ســرمایه دارند. بدهی های بانک انصار، 
حکمت، مهر اقتصاد و موسســه اعتباری کوثر بر اساس آخرین صورت های 
مالی آنها که در سال 96 منتشر شده است 112/4 هزار میلیارد تومان است. 
دارایی های این 4 موسســه بانکی نیز در حدود 116/9 هزار میلیارد تومان 
اســت. وضعیت بانک قوامین نامشخص تر از ســایر بانک ها است. بر اساس 
آخرین صورت مالی که در سایت موسسه عالی بانکداری کشور در دسترس 
است و برای سال 95 بود؛ نشان می دهد دارایی این بانک 72/5 هزار میلیارد 
تومان و بدهی های آن 71/7 هزار میلیارد تومان اســت؛ ارقامی که چندان 

درست به  نظر نمی رسد.
در میان این 4 بانک و یک موسســه اعتباری؛ بیشــترین سرمایه برای بانک مهر 
اقتصاد با رقم 1/2 هزار میلیارد تومان است. بیشترین دارایی و بدهی نیز به بانک 
قوامین تعلق دارد. با نگاهی به میزان ســود آوری این بانک ها می توان دریافت به 
جز بانک حکمت ایرانیان که 30 میلیارد تومان ضرر دارد؛ سه بانک و یک موسسه 
ادغامی وضعیت مثبتی از این نظر داشته اند. بانک انصار 285 میلیارد تومان، بانک 
مهر اقتصاد 141 میلیارد تومان و موسسه اعتباری کوثر 9 میلیارد تومان در سال 
مالی 96 ســودآور بوده اند، اما این ســودآوری به لحاظ تحلیلی چندان مورد اتکا 
نیست. چون یکی از مهم ترین معیار های سنجش سلامت بانک ها؛ نسبت کفایت 
ســرمایه آنهاســت که در صورت های مالی این 5 موسسه بانکی شفافیتی از این 

نظر دیده نمی شود. 
بانک حکمت در صورت مالی ســال 96 خود نسبت کفایت سرمایه خود را 20/9 
درصد اعلام کرده است که از لحاظ استانداردهای بین المللی از وضعیت مناسبی 
برخوردار است. اما نسبت کفایت سرمایه در بانک انصار 5 درصد عنوان شده که 
از معیار بانک مرکزی 3 درصد کمتر اســت. اما در مورد سه موسسه بانکی دیگر 
اطلاعاتی در دســترس نیست. بانک سپه نیز اطلاعاتی در این مورد اعلام نکرده 
اســت؛ بنابراین به  طور کلي نمی توان از صورت های مالی منتشــر شــده نتیجه 
مشخصی در مورد وضعیت بانک های نظامی گرفت. در مجموع این شرایط نشان 
می دهد که ادغام بانک های نظامی در یک فرآیند 4 ماهه مساله را پیچیده تر کرده 
و احتمالا به حل معضلات نظام بانکی کمکی نکند. یکی از مهمترین سوالاتی که 
در مورد ادغام بانک های نظامی در بانک سپه می توان پرسید، این است که پس 
از ادغــام، این بانک دولتی باقی خواهد ماند یا پس از اصلاح ســاختار مجددا به 
بانک های خصوصی واگذار می شود؟  
در این صورت چرا موسسات بانکی 
نظامی در بانک دولتی ادغام شده و 
هزینه هــای آن را دولــت متقبل 
مي شود؛ در حالی که می توانست با 
بانک های خصوصی ادغام شــده و 

باری بر دوش دولت نباشد.

سرمایه )میلیارد تومان(تعداد کارمندانتعداد شعبنام بانک ها
63250871000انصار

1321143400حکمت ایرانیان
73260131200مهر اقتصاد

7346783800قوامین
3522587600موسسه کوثر

16691448011953سپه
42513649315953بانک ادغامی جدید
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عضوكميسيونبرنامه،بودجهومحاسباتمجلس:

با ادغام، جلوی بسیاری از 
بحران های احتمالی گرفته شد

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس با تاکید بر اینکه ادغام بانک ها به 
برخی سردرگمی مردم نیز پایان خواهد 
داد، تصریح کرد: خوشــبختانه با ورود 
بانک مرکزی به این حوزه جلوی بسیاری 
از بحران هــای احتمالی گرفته شــد. 
مهرداد بائوج لاهوتی با تاکید بر ضرورت 
چابک سازی شبکه بانکی کشور گفت: 
ادغام بانک های نیروهای مســلح آغاز 
شــده و به طور حتم باید منتظر بهبود 
وضعیت بانکداری کشور باشیم. نماینده مردم لنگرود در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه وسعت و تعداد بانک ها در کشور می تواند در آینده به مشکلاتی دامن 
بزند، افزود: رهبر معظم انقلاب در رابطه با ادغام بانک ها نگاه درستی داشته اند. 
خوشبختانه بانک مرکزی نیز اقدامات درستی را آغاز کرده است.این نماینده مردم 
در مجلس دهم بــا تاکید بر اینکه وجود بانک های متعدد جلوی تحرکات مالی 
مناسب را می گیرد، افزود: ادامه شرایط فعلی به صلاح اقتصاد کشور نبود؛ از این 
رو بهترین تصمیم ممکن در حال وقوع اســت. بائوج لاهوتی با بیان اینکه ادغام 
بانک ها به مثابه پیشگیری است، تصریح کرد: با توجه به برنامه ریزی های انجام 
شده مردم نباید نگران مراودات بانکی خود در بانک های ادغام شده باشند. وی 
ادامه داد: ادغام بانک ها عملیاتی در راستاي تامین منافع مردم بوده و هیچ خللی 

نیز از ادغام در خدمت رسانی به آنها ایجاد نخواهد شد.

 اطلاعیه بانك مرکزی 
در خصوص ادغام بانك های وابسته 

به نیروهای مسلح در بانك سپه
طي روزهاي اخیر اطلاعیه ادغام بانک های وابسته به نیروهای مسلح 

در بانک سپه از سوی بانک مرکزی منتشر شد.
بحث ادغام بانک هاي وابسته به نیروهاي مسلح که مدت زمان زیادي 
نقل محافل اقتصادي و سیاســي بوده است؛ سرانجام به مرحله عمل 
نزدیک شــد و طي روزهاي اخیر بانک مرکزي در خصوص چگونگي 

اجراي این تحول مهم نظام بانکي اطلاعیه  اي را منتشر کرد. 
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی؛ در این اطلاعیه آمده اســت: بر 
اساس مصوبات شــورای پول واعتبار و شورایعالی هماهنگی اقتصادی 
)سران سه قوه( در ارتباط با  ادغام بانک ها و موسسه اعتباری وابسته 
به نیروهای مســلح  در بانک سپه؛ این مهم با اتخاذ تمهیدات مناسب 
و اطمینان بخش برای مشتریان، سپرده گذاران، سهامداران، کارکنان و 
سایر ذینفعان مدنظر قرار گرفته و پس از انجام بررسی های کارشناسی 
گســترده با حضور نمایندگان دســتگاه های ذیربط؛ برنامه ای جامع، 
هماهنگ و مؤثر در مســیر اصلاح نظام بانکی کشور و ساماندهی بازار 

پول تدوین شده است.
این گزارش مي افزاید: بر همین اساس با هدف متمرکز کردن توانمندی و 
ظرفیت  بانک های انصار، قوامین، حکمت ایرانیان، مهراقتصاد و مؤسسه 
اعتباری کوثر در قالب یک بانک واحد، با ثبات و کارآمدتر و به منظور 
ارائه خدمات بهتر به خانواده نیروهای مسلح و عموم مردم؛ بانک ها و 
مؤسسه اعتباری یادشده در بانک سپه به عنوان نخستین بانک ایرانی 
و یکی از بانک های معتبر دولتی در عرصه بانکداری کشورمان ادغام 

می شوند.
در همین راستا و به منظور اطلاع رسانی شفاف به آحاد جامعه؛ بالاخص 
ذینفعان اصلی )سپرده گذاران، سهامداران و کارکنان( موارد زیر مطرح 

مي شود: 
1- ارائه خدمات  بانکی به تمامی مشــتریان اعم از ســپرده گذاران و 
تســهیلات  گیرندگان توسط بانک ها و مؤسســه اعتباری یادشده با 
مدیریت و راهبری بانک ســپه طبق روال عــادی قبلی به قوت خود 
ادامه می یابد و مشــتریان می توانند خدمات مزبور را همانند گذشته 
در چارچوب قراردادهای سپرده گذاری، تسهیلاتی و سایر قراردادهای 

منعقده قبلی دریافت کنند.
2- به منظور حفظ و ایفای حقوق تمامی سهامداران بانک ها و مؤسسه 
اعتباری تحت ادغام و با عنایت به بررسی های کارشناسی همه جانبه 
و هماهنگی هاي انجام گرفته با سازمان بورس و اوراق بهادار؛ چارچوب 
مدونی برای این مهم تنظیم شــده و طبق برنامه هر یک از بانک ها و 
مؤسسه اعتباری یادشده نسبت به تعیین تکلیف وضعیت سهامداران 
مرتبط با خود اقدام مي کنند و به تمامی ســهامداران اطمینان داده 

می شود که کلیه حقوق آنها کارسازی و ایفا خواهد شد.
3- تمامي کارکنان شاغل در بانک ها و مؤسسه اعتباری موضوع این 
فرآیند همانند گذشته مشغول به فعالیت بوده و تمامی حقوق و مزایای 

آنان مطابق قراردادهای منعقده قبلی برقرار است.
4-  بی تردید در کنار لطف و مرحمت الهی، اصحاب رسانه، کارشناسان، 
مدیران و صاحبنظران نظام بانکی در راســتای تشریک مساعی براي 
دستیابی به اهداف مدنظر این تکلیف مهم؛ نقش انکارناپذیری داشته و 

مددکار مسئولان و عوامل این مأموریت عظیم هستند.
در پایان خاطرنشــان می ســازد؛ این فرآیند به عنوان گامی مهم در 
راستای حفظ ثبات و ســلامت نظام بانکی محسوب  شده و همراهي 
در اجرای موفــق آن برای ارائه خدمات بهتر بــه آحاد جامعه مورد 
انتظار است؛ بنابراین بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران از هموطنان 
تقاضا دارد اخبار و اطلاعات مربوط به این طرح ملی را صرفاً از طریق 
اطلاعیه های رسمی بانک مرکزي جمهوری اسلامی ایران یا بانک سپه 

پیگیری کنند.

معاوناقتصادیرئيسجمهوراعلامكرد:

ادغام به موقع ۵ بانك نیروهای مسلح
معاون اقتصادی رئیس جمهور ادغام 5 
بانک نیروهای مسلح را اقدامی صحیح 
در برهه زمانی فعلی عنوان کرد. محمد 
نهاوندیــان درباره ادغــام بانک های 
نیروهای مســلح در بانک سپه اظهار 
برای  بانک ها  توان  افزایش  داشــت: 
ارائه خدمات بانکی از جمله مســائل و 
اهداف دولت و حاکمیت بوده تا اعتماد 
مشتریان به سیســتم بانکی کشور 
افزایش یابد. وی افزود: به دلیل اینکه 
اعمال انضباط های مالی و تصمیم گیــری برای بانک مرکزی در برخی مواقع 
به دلیل پراکندگی و تعدد واحدهای کوچک و پراکنده  ســخت بود؛ لازم بود 
تصمیمی درســت و مدیریتی در این رابطه اتخاذ شــود. وی گفت: یک اقدام 
بسیار اساسی در این خصوص برخورد با موسسات اعتباری غیرمجاز بود که با 
سوء استفاده از اعتماد عمومی نارسایی هایی را ایجاد کرده بودند و حاکمیت و 
بانک مرکزی به ناچار و برای دفاع از حقوق مردم پا به میدان گذاشتند. نهاوندیان 
ادغام بانک های نیروهای مســلح را گامی دیگر در این خصوص عنوان کرد و 
افزود: گام دیگر این اســت که در مجموعه بانک های موجود هم با یک نظارت 

دقیق تر و مستمر انضباط بیشتری ایجاد شود تا توانایی بانک ها افزایش یابد.
وی ادامه داد: ادغام در این برهه زمانی تصمیم بسیار به جا و صحیحی بود؛ چراکه 
این تصمیم از این لحاظ مفید است که در عین اینکه نیازهای نیروهای مسلح به 
خدمات بانکی تامین می شود، دیگر نیازی به تصدی گری در این زمینه نیست و 
بانک سپه بانکی توانمند و ریشه دار در این زمینه است. وی تاکیدکرد: بی شک 
بدون هیچ تنشــی در روابط با ســپرده گذاران و سهامداران این انتقال انجام 
می شــود و این حرکت یک ادغام بنگاهی منطبق با استانداردهای بین المللی 
است که می تواند به افزایش کارآمدی این 6 بانک و سیستم بانکی کمک کند.
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نائبرئيسكميسيوناقتصادیمجلسشوراياسلامي:

 ادغام  بانك ها 
باعث تقويت نظام بانکی می شود

نائب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شوراي اسلامي 
دلیل ادغام بانک های نظامی را تشریح کرد.

سیدحسن حسینی شاهرودی نائب رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اســلامی با اشاره به مصوبه 
بانک مرکزی درباره ادغام بانک های نظامی گفت: این 
اقدام به منظور پیشگیری از اتفاقی که برای برخی از 

موسسات مالی واعتباری افتاد؛ انجام می شود.
وی افزود: اینگونه ادغام  بانک ها و موسسات کوچک 

باعث تقویت نظام بانکی کشور می شود.
نائب رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس با تاکید بر 

اینکه ادغام بانک ها باعث هم افزایی شده و تزلزلی در فعالیت های آنها ایجاد نخواهد کرد؛ 
ادامه داد: ادغام بانک ها باعث می شود که علاوه بر بانک مرکزی؛ ستاد کل نیرو های مسلح 

نیز بر فعالیت آنها نظارت داشته باشد. 
شــاهرودی تصریح کرد: با این روش نظارت جامع تری بر این بانک ها وجود خواهد داشت؛ 

بنابراین به  نفع سهامداران، سپرده گذاران  و مشتریان است که این ادغام صورت گیرد.
نماینده مردم شــاهرود در مجلس شــوراي اســلامي تاکید کرد: این ادغام در راستای 
ساماندهی وضعیت سرمایه بانک ها و کاهش هزینه های بانکی با کاهش تعداد شعب انجام 

می شود و جای هیچ نگرانی برای سپرده گذاران وجود ندارد.

استاددانشگاهعلامهطباطبایي:

 ادغام باعث 
افزايش کفايت سرمايه بانك ها می شود

یک کارشــناس بانکی ادغام بانک های وابسته به 
نیروهای مسلح را مناسب دانست و گفت: ادغام 
در نظام بانکی موجب می شــود تا بانکی قوی تر و 
با سرمایه بیشتر تشکیل شود و با کاهش شعب؛ 
شــاهد کاهش هزینه ها و بالارفتن نسبت کفایت 

سرمایه و بهبود وضع مالی خواهیم بود.
احمد مجتهد استاد دانشگاه علامه طباطبایی در 
ادامه به تشــریح ابعاد ادغام بانک های وابسته به 
نیروهای مسلح پرداخت و اظهارکرد: مثبت ترین 
ویژگی ادغام این اســت که باعث افزایش نظارت 

و کنترل بانک مرکزی بر این بانک ها می شــود و با توجه به اینکه تحت یک قانون و 
مقررات قرار می گیرند و بانک ســپه در نظام بانکی بانک منظمی محسوب می شود؛ 

می توانند به خوبی سر و سامان بگیرند.
وی افــزود: برخی از این بانک ها وارد فعالیت های بنگاهداری شــده اند و ضررهایی 
داشــته اند که با توجه به ماهیت متفاوت  آنها و با اســتناد به صورت های مالی آنها 
می توان گفت برخی ســودآور و برخی زیان ده هســتند و تشــخیص اینکه از نظر 

سوددهی در چه جایگاهی قرار دارند؛ فرآیندی زمان بر است.
مجتهد ضمن ضروری خواندن کمک دولت به بانک ســپه عنــوان کرد: این بانک 
از بانک های قدیمی و با ســابقه است که در سیســتم بانکی، بانک منظمی شناخته 
می شود، اما در سال گذشته توجه کافی به آن نشده و نسبت کفایت سرمایه اش پایین 
است که در همین راســتا این بانک نیازمند کمک دولت است تا از فرآیند اصلاح و 

ادغام بتواند به صورت مثبت خارج شود.
این کارشــناس اقتصادی در ادامه ضمن اشــاره به نقش بانک مرکزی در شــرایط 
ادغام خاطرنشــان کرد: بانک مرکزی باید سیســتم های مالی بانک های ادغامی را 
 نظارت و مشــکلات احتمالی را بررســی کند و اجازه ندهد که در این اقدام خللی 

ایجاد شود.

عضوكميسيونبرنامه،بودجهومحاسبات
مجلسپيشنهادداد:

ادغام بانك های خصوصی 
گام بعدی بانك مرکزی 
براي تقويت شبکه بانکی

عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات مجلس 
با بیان اینکــه ادغام بانک ها با هــدف بهبود وضعیت 
شــبکه بانکی صورت می گیرد، گفت: در حال حاضر با 

کوچک سازی این شبکه؛ چابک سازی رخ خواهد داد.
شهباز حسن پور بیگلری با اشاره به اقدام بانک مرکزی 
در ادغام بانک های نیروهای مسلح در بانک سپه گفت: 
در حال حاضر رقابت ناســالمی در ایجــاد بانک های 
مختلف رخ داده که بانک مرکزی با آغاز فرآیند ادغام؛  
بهترین اقدام را در راســتای بهبود وضعیت اقتصادی 

کشور برداشته است.
نماینده مردم سیرجان و بردســیر در مجلس شورای 
اسلامی با تاکید بر اینکه ایجاد بانک های متعدد ضامن 
بهبود خدمات رسانی به مردم نیســت، افزود: اگر در 
کشور چند بانک مطمئن و کارآمد وجود داشته باشد؛ 
ســردرگمی مردم نیز کاهش یافتــه و از طرف دیگر 

بنگاهداری نیز از سوی بانک ها به حداقل می رسد.
حســن پور بیگلری با بیان اینکه طي ســال های اخیر 
رقابت ناســالمی میان بانک ها در جذب مشــتری و 
همچنین حضور در بازارهای مختلف اعم از مســکن 
صــورت گرفته اســت، تصریح کرد: ادغــام بانک ها 
 اقدام مفیدی است تا شــبکه بانکی به رسالت اصلی 

خود بازگردد.
وی با تاکید بر اینکه ادغام نباید تنها شامل بانک های 
نیروهای مسلح باشد، گفت: رهبر معظم انقلاب نیز در 
فرمایشات اخیر خود این مطالبه مهم را از دولت به ویژه 

بانک مرکزی داشته است.
این نماینــده مردم در مجلس دهم ادامــه داد: ادغام 
بانک های خصوصی نیز می تواند گام بعدی بانک مرکزی 
در راستای تقویت شبکه بانکی باشد که ثمرات آن نیز 

بسیار خواهد بود.
عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلــس با تاکید 
بر اینکه بــرای کارمنــدان بانک های ادغام شــده 
نیز جای نگرانی وجــود ندارد، گفت: خوشــبختانه 
در  پی برنامه مــداری بانک مرکزی مشــکلی در این 
 رابطه برای کارمنــدان و مردم ایجاد نخواهد شــد.

عضو کمیســیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس 
شورای اسلامی یادآور شد: مجلس نیز با ادغام بانک ها 
موافق بوده و آماده هر نوع کمکی به دولت در این رابطه 

است.
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معــاون بازاریابی و فروش شــرکت خدمات 
انفورماتیک گفت: ادغام بانک های وابسته به 
نیروهای مسلح حتی در مقیاس های به مراتب 
بزرگتر از نظر فنی و امنیتی امکانپذیر است و 

زیرساخت های لازم وجود دارد.
فرهاد فائز با اشــاره به ســال ها توان اجرایی شرکت 
خدمات انفورماتیک در پیاده ســازی ابرسامانه های 
ملی در حوزه بانکی کشــور و ارائه مســتمر و بدون 
اختلال خدمات کشوری؛ ادغام بانک های وابسته به 
نیروهای مسلح حتی در مقیاس های به مراتب بزرگتر 
و کلان تــر از نظر فنی و امنیتی را امکانپذیر می داند 
و تاکیــد دارد: توان فنی و تخصصی کشــور فراتر از 

مدیریت تراکنش های چند هزار شعبه است.
معاون بازاریابی و فروش شرکت خدمات انفورماتیک 
 CORE درباره ابهاماتی در خصوص زیرســاخت و
Banking بانک های ادغامی وابســته به نیروهای 
مسلح گفت: طي این سال ها اتفاقات در خور توجهی 
رخ داده است و شبکه بانکی با وجود تمام دشواری ها 
توانسته تاحدود زیادی با تکیه بر توان داخلی بر این 
موانع فائق شــود. به عنوان مثال در شرکت خدمات 
انفورماتیــک تمام تلاش برای به روزرســانی، بهبود 
و توســعه اولین سامانه متمرکز بانکی )کربنکینگ( 
بالای هزار شــعبه در کشــور با نام »بانک ایران« به 
انجام رســیده و تداوم این روند طي سالیان گذشته 
منجر به تولید و ارائه نسخه جدید بانک ایران تحت 

عنوان »بانک2« شده است.
فائز ادامه داد: درباره توانایی های نسخه جدید باید گفت 
»بانک 2« تمامی خدمات مربوط به عموم مشــتریان 
بانک ها را به صورت مکانیزه و یکپارچه فراهم می آورد. 
این سیســتم، مدیریــت و عملیــات راهبری  تمامي 
خدمات بانکی را از طریق دسترسی به پایگاه داده های 
مشترک به صورت متمرکز ارائه می کند. انعطاف پذیری، 
مقیاس پذیری، امنیت بالا، مشــتری محوری، افزایش 

بهــره وری عملیاتــی و کارایی، مدیریــت هزینه های 
عملیاتی و نگهداشــت و توانایی بیشــتر در تبعیت و 
انطباق با الزامات قانونی داخلی و حتی المقدور خارجی؛ 

از مهمترین ویژگی های آن است.
وی با بیان اینکه شرکت خدمات انفورماتیک تجربه 
مدیریــت مشــتریان و تراکنش های بانکی بســیار 
بزرگتــر از آمار بانک های نظامــی را دارد، گفت: در 
حــال حاضــر تجربیات قبلی و دانش فنی شــرکت 
خدمات انفورماتیک که به مدیریت چند 10 میلیونی 
تراکنش های روزانه در بزرگترین بانک های کشور از 
جمله بانک ملی و بانک صادرات و پشتیبانی بیش از 
67 میلیون مشــتری و 75 میلیون حساب "تنها در 
یک بانک" منجر شــده؛ در گذر از »بانک ایران« به 
»بانک 2«  کمک شایانی کرده است. این آمار و تجربه 
شــرکت در مدیریت مشتریان و تراکنش های بانکی 
بسیار فراتر از شآمار و ارقام بانک هایی که ادغام آنها 

در دستور کار قرار گرفته است.
معاون بازاریابی و فروش شرکت خدمات انفورماتیک 
با اشــاره به رضایت مشتریان گفت: رضایت مشتری 
و توجه به نیازها و خواسته های آنها هدف ماست؛ از 
همین رو همواره در تلاش برای نوســازی فرآیندها 
و ایجــاد تغییر و تحول هســتیم که نتیجه آن قطعا 
رضایت مشــتری را در بر خواهد داشــت. بر همین 
اســاس شرکت خدمات انفورماتیک به دنبال کسب 
برتری از طریق نوســازی بــا کمترین هزینه ممکن 

نسبت به رقبا است.
فائــز افزود: در حال حاضر هر یک از محصولات ارائه 
شــده در بازار دارای مزیت های رقابتی مخصوص به 
خود اســت؛ به همین دلیل هم مقایســه سامانه های 
موجود باید از وجوه مختلف مورد ارزیابی قرار گیرند. 
به عنوان مثال یکی از عمده برتری های یک ســامانه؛ 
مقیاس پوشــش شعب و مدیریت تراکنش های انبوه 
است که از این منظر »بانک 2« محصولی منحصر به 

فرد در بازار به شمار می آید. توجه همزمان به چابکی 
و دسترس پذیری سیستم ها از مقوله های با اهمیت از 
دید بانکداران اســت که ما سعی کرده ایم به این نیاز 
از طریق بازنگری در معماری سیستم پاسخ دهیم. با 
توجه به اینکه شــرکت خدمات انفورماتیک توانسته 
Source همه ســرویس هایی که به بانک های بزرگ 
و نیز متوســط یا کوچک کشور می دهد را در اختیار 
داشته باشد؛ در نتیجه از این حیث به خدمات مشاوره 
و پشــتیبانی شرکت های خارجی وابستگی ندارد که 
این تجربــه باعث تداوم همکاری و اعتماد بانک های 
کشور شــده است. ضمن آنکه در زمینه های مختلف 
امکان ارائه راه حل جامع )Total Solution( بدون 
نیــاز به مراجعه به تامین کننــدگان مختلف را برای 

بانک ها فراهم کرده ایم.
وی در خصوص مزیت های ســامانه بانک 2 نســبت 
به نمونه های خارجی اظهارداشــت: تامین کنندگان 
خارجــی دارای تخصص های ارزشــمندی در تولید 
نرم افزار بانکی هســتند و با ارائه خدمات حرفه ای و 
البته گرانقیمت؛ انتخاب مناسبی برای بانک های تراز 
بین المللی هســتند. این در حالی است که تعاملات 
مورد نظر این شــرکت ها نیز از استانداردهای بالایی 
برخوردار است و با در نظر گرفتن مشکلات تحریم و 
تفاوت زبان؛ بعید به نظر می رسد که در شرایط حال 
حاضر بتوان از توانمندی های این شرکت ها در داخل 

استفاده قابل قبولی شود. 
وي تاکیدکرد: از چالش های مهم و تاثیرگذار ارتباط 
با این شرکت ها؛ رفتارهای متفاوت و گاهی غیرقابل 
پیش بینــی در زمان بحران های سیاســی، تحریم 
و مشــکلات امنیتی مورد توجــه نهادهای نظارتی 
اســت. نتیجه اینکه استفاده از تأمین کننده خارجی 
از ریسک بالایی برخوردار بوده و فاقد بخش مهمی از 
خدمات قابل ارائه توسط یک شرکت داخلی همچون 
خدمات انفورماتیک اســت. معتقدم محصول »بانک 
2« در مقایســه با محصولات مشــابه از هزینه بسیار 
کمتری برخوردار است؛ مضاف بر اینکه  بومی سازی 
محصولات و استفاده از دانش داخلی همواره در کانون 

توجه و از اولویت های اصلی شرکت بوده است.
فائز تاکید کرد: با توجه به تجربه 25 ســاله شــرکت 
خدمــات انفورماتیک در عرصــه بانکداری متمرکز، 
ارتبــاط نزدیک با مراکــز رگولاتوری و تعدد و تنوع 
مشــتریان؛ تســلط ایــن مجموعه بــر فرآیندهای 
کســب وکار بانکــی کشــور قابل مقایســه با هیچ 
تأمین کننده خارجی و شــاید داخلی نباشد. در حال 
حاضــر »بانــک 2« توانایی مدیریت بیش از چند ده 
میلیــون تراکنش لحظه ای در روز و ارائه خدمات به 
بیــش از چند هزار شــعبه را دارد. به این ترتیب در 
خصوص اجرای سیاســت دولــت در رابطه با ادغام 

معاونشركتخدماتانفورماتيك:

 زيرساخت هاي فنی و امنیتی ادغام 
بانك های نیروهای مسلح فراهم شد
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با ســازمانی بزرگتر و تعداد شعب زیاد نگرانی خاصی از 
منظر اجرایی وجود نخواهد داشت.

معاون بازاریابی و فروش شــرکت خدمات انفورماتیک 
ادامه داد: از منظر فنی  این CORE با کاهش ســطح 
 Time پیچیدگی و پارامتریک کردن سیستم ها توانسته
to Market را در بازار رقابتی صنعت بانکداری به طور 
محسوسی کاهش دهد و ایجاد یک مزیت رقابتی را در 
بانک هــای بهره بردار به وجود آورد. از دیگر قابلیت های 
افزوده شده در »بانک 2« می توان به پیاده سازی سیستم 
مدیریــت کانال و ایجاد یــک ESB با معماری مبتنی 
بر SOA برای یکپارچه ســازی سیســتم ها با یکدیگر 
اشاره کرد. بهینه سازی در سیستم های مدیریت مالی و 
نوسازی سامانه های حسابداری و دفترکل ریالی و ارزی، 
حساب های پرداختی و مدیریت اقلام باز به صورت تحت 
وب و با معماری لایه ای از دیگر وجوه برتری »بانک 2« 
نســبت به نسخه پیشین آن یعنی "بانک ایران" است. 
در لایه واســط کاربری شــعبه هم سیستم تحویلداری 
بــه Web Based تغییر یافته و در هزینه های تجهیز 
بانک به این CORE صرفه جویی بســیار زیادی ایجاد 
کرده است. وی با بیان اینکه امنیت اهمیت بسیار بالایی 
دارد، خاطرنشــان کرد: خوشــبختانه شرکت خدمات 
انفورماتیــک با اتکاء به توانمندی هــاي داخلی از نظر 
امنیتــی در شــرایط عالی قــرار دارد؛ بنابراین در کنار 
موارد ذکر شــده، ســطح بالای امنیت در  پیاده سازی 
ســرویس های شــرکت خدمات انفورماتیک هم نکته 
دیگری است که باید مورد توجه قرار گیرد. این شرکت 
در راســتای تحقق بخشــی از نقشه راه امنیتی کشور از 
سال 91 به ایجاد، پیاده سازی و اجرای سیستم مدیریت 
امنیت اطلاعات )ISMS( در دامنه راهبری سرویس ها و 
شبکه های بین  بانکی و بانکی اقدام کرده و خود را همسو 
با آئین نامه ها و دستورالعمل های اجرایی تمام نهادهای 

امنیتی کشور می داند.
فائز با اشاره به توانایی ارائه خدمت توسط شرکت خدمات 
انفورماتیک در بالاترین پیک ترافیک تراکنش های بانکی 
و مالی گفت: شرکت خدمات انفورماتیک علاوه بر تولید 
و راه اندازی CORE برای بانک های بزرگ و کوچک و 
داشتن تجربه یکپارچه سازی و ادغام موسسات مالی در 
بانک ها؛ سال هاســت که سوئیچ هایی را در سطح ملی با 
کمترین خطایی حتی در روزهای اوج حجم تراکنش ها 
مدیریت می کند. وی افزود: کافی است نگاهی به حجم 
تراکنش روزانه سامانه شاپرک با متوسط 135 میلیون 
تراکنش در روز و یا شتاب با متوسط روزانه بیش از 100 
تراکنش در روز بیندازیم. ما در شاپرک شاهد ثبت رکورد 
197 میلیون تراکنش در 28 اسفند 96 و همچنین در 
سامانه شتاب، تجربه مدیریت 162 میلیون تراکنش را 
در پرترافیک ترین روزهای ســال داشته ایم که این مهم 
گواهــی بر ظرفیت های یک شــرکت توانمند داخلی و 
بی نظیر در سطح منطقه است. وي در پایان تاکید کرد: 
بسیار پیش آمده که دولت در شرایطی خاص تصمیم به 
اجــرای پروژه های بزرگ با تکیه بر ظرفیت های موجود 
در شــرکت خدمات گرفته است. پروژه هایی چون واریز 
یارانه ها، اتصال کارت سوخت به کارت های بانکی، سبد 
خانوار و ... که  خوشبختانه همه موارد یاد شده با موفقیت 

اجرایی شده است.

بانکداری خصوصی در ایران شکست  خورده است و نظام بانکي کشور اصلا نباید به این سرعت  
خصوصی می شد؛ این در حالي است که هم اکنون برنامه ای برای دولتی سازی صنعت بانکداری 

وجود دارد.
دکتــر غلامحســن تقی نتاج مدیرعامل بانک قوامین ضمن بیان مطلب فــوق و با بیان اینکه برای ادغام 
بانک های نظامی در بخش آی ســی تی زیرساخت هاي لازم وجود ندارد؛ اظهارکرد: زمانی که کارشناسان 
فنی با یکدیگر صحبت کردند، پنج سال زمان خواستند؛ چراکه یک سیستم یکپارچه اي وجود ندارد که 
بتواند 5000 شعبه را پشتیبانی کند. دکتر نتاج با اشاره به حدود 24 میلیون مشتری بانک هایي که قرار 
است با یکدیگر ادغام شوند، تصریح کرد: این ادغام از نظر نیروی انسانی نیز شرایط خاص خود را دارد؛ چراکه 
قراردادهای مختلفی با کارکنان این بانک ها وجود دارد. از سوي دیگر از نظر تعداد شعب نیز مجموعاً 4800 
شعبه مربوط به این بانک ها فعال است که پس از ادغام دیگر نیازی به این تعداد شعبه نیست؛ بنابراین پس 

از ادغام باید در این زمینه آمایش مجددی صورت گیرد.
اول تجمیع؛ بعد از پنج سال ادغام

مدیرعامل بانک قوامین درباره ادغام یا تجمیع این بانک ها گفت: البته در مرحله اول تجمیع اتفاق خواهد 
افتاد، اما در دوره پنج ساله به سمت ادغام می رویم. یعنی بانک ها کماکان کار خود را انجام خواهند داد و 

فقط جابجایی مالکیت اتفاق خواهد افتاد.
دکتر نتاج در خصوص نگرانی ســپرده گذاران این بانک ها پس از ادغام اظهارداشــت: ذهنیت مردم نسبت 
به ادغام ها و خصوصی ســازی های قبلی خوب و مثبت نیســت و این ســابقه ذهنی به این خاطر است که 
موسسات غیرمجاز ادغام شده بودند، اما اکنون بانک هایی ادغام می شوند که همگی مجاز و تحت پوشش 

بانک مرکزی هستند؛ بنابراین جای هیچگونه نگرانی نیست.
وی همچنین درباره تعیین تکلیف سهامداری بیمه ها، صرافی ها و شرکت های متعلق به این بانک ها پس 
از ادغام  تصریح کرد: زمانی که ادغام انجام می شود، یک بانک با همه شرکت های زیرمجموعه آن منتقل 

می شود؛ بنابراین هم احتمال تجمیع این شرکت ها وجود دارد و هم احتمال واگذاری سهام آنها به غیر.
مدیرعامل بانک قوامین با بیان اینکه بانکداری خصوصی در ایران شکست خورده است، گفت: صنعت بانکی 
در کشور نباید در این زمان خصوصی سازی می شد. همان بحثی که در مورد بیمه ها نیز وجود دارد. اصولاً 

بانک ها و بیمه ها باید در آخرین مرحله خصوصی سازی مي شدند. 
بازنگری در بانکداری خصوصی

دکتر نتاج با بیان اینکه باید در فعالیت بانک های خصوصی بازنگری صورت گیرد، گفت: این کار در حال انجام 
است. ما فرآیند دولتی سازی صنعت بانکی را در میان مدت انجام می دهیم که البته اجرای آن منوط به نظر 
تصمیم گیرندگان اســت. وی افزود: بانکداری اســلامی با خصوصی ســازی صنعت بانکی تعارض دارد. یعنی 
نمی شود از درون بانکداری خصوصی، بانکداری اسلامی را استخراج کنیم؛ چراکه این امر نیازمند آن است که 
صنعت بانکداری فعلًا دولتی و عمومی باشد. مدیرعامل بانک قوامین در پایان ضمن بیان اینکه امروز متوسط 
نســبت کفایت ســرمایه در صنعت بانکداری ایران زیر 5 درصد اســت، اظهارکرد: در حالی که این رقم طبق 

مقررات باید به بیش از 12درصد برسد؛ با این کار زمینه برای افزایش سرمایه فراهم می شود.

دكترنتاجمدیرعاملبانكقوامين:

 بانکداری خصوصی در ايران 
شکست خورده است
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با توجه به بخشنامه اخیر بانک مرکزي مبني بر ادغام بانک هاي 
نظامي در بانک سپه؛ آیا ادغام در قوانین ومقررات ایران تعریف شده 

است؟
بله. ادغام در قانون اجرای سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسی آمده است. 
در واقع مطابق بند 16 ماده یک؛ ادغام اقدامی  اســت که بر اســاس آن چند 
شرکت ضمن محو شخصیت حقوقی خود، شخصیت حقوقی واحد و جدیدی 

تشکیل دهند یا در شخصیت حقوقی دیگری جذب شوند.
آیا قوانین ومقرراتی به صــورت تخصصی در ایران برای ادغام 

بانک ها پیش بینی شده است؟
بله. در این خصوص باید چند مورد از قوانین مرتبط به ادغام را توضیح دهم.

ادغام در لایحه قانونی اداره امور بانک ها مصوب 58: ماده 17 - مجمع عمومی 
بانک ها می تواند نسبت به گروه بندی و ادغام بانک ها اعم از بانک های تخصصی 

و تجاری و همچنین تاسیس بانک های جدید بر حسب ضرورت اقدام کند.
ادغام در قانون برنامه ششم توسعه مصوب 95: ماده 14 - برای اعمال نظارت 
کامل و فراگیر بانک مرکزی بر مؤسسات پولی، بانکی و اعتباری و ساماندهی 
مؤسسات و بازارهای غیرمتشکل پولی براي ارتقاء شفافیت و سلامت و کاهش 

نسبت مطالبات غیرجاری به تسهیلات صورت مي گیرد.
منظور از اقدامات نظارتی؛ اقداماتی اســت که در راســتای اعمال نظارت بر 
بانک هــا، مؤسســات اعتباری غیربانکــی، تعاونی اعتبــاري و صندوق های 
قرض الحســنه به  جز صندوق های قرض الحســنه زیر نظر ســازمان اقتصاد 

اســلامی و موضوع تبصــره )2( بند )ب( این ماده، صرافی ها و شــرکت های 
واســپاری )لیزینگ( در صلاحیت بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران بوده 
و مشــتمل بر اقدامات به  عمل آمده در تمامی مراحل تأسیس، اعطای مجوز، 

نظارت بر فعالیت، تغییرات ثبتی، بازسازی، ادغام، انحلال و تصفیه است.
ادغام در آئین نامه نحوه تاســیس و اداره موسسات اعتباری مصوب 93: ادغام 
در ماده 105 آئین نامه نحوه تاســیس و اداره موسسات اعتباری مصوب 93 
اینگونه تعریف شــده اســت: اقدامی  که براساس آن چند شرکت ضمن محو 
شخصیت حقوقی خود، شخصیت حقوقی واحد و جدیدی تشکیل دهند یا در 
شخصیت حقوقی دیگری جذب شوند. این تعریف در ماده 105 قانون برنامه 

پنجم توسعه نیز به همین صورت بیان شده است.
لطفا در خصوص طرح ادغام بانک ها که مجددا مطرح شده است؛ 

توضیح بفرمایید.
ادغام بانکها موضوعی بســیار فنی، تخصصی، پیچیده و نهادی است که برای 
اجرای موفق این مهم علاوه بر بانک مرکزی؛ نیازمند همکاری دســتگاههاي 
اجرایی مختلفی از جمله وزارت امور اقتصادی و دارایی )سازمان بورس واوراق 
بهادار، سازمان امور مالیاتی، ســازمان خصوصی سازی(، وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی و قوه قضائیه )سازمان ثبت اسناد و املاک کشور خصوصا اداره 
کل ثبت شــرکتها( است. برنامه ریزی برای ادغام باید با همکاری و هماهنگی 
کامل این دستگاهها اجرا شود تا به نتایج مطلوب که رشد و توسعه اقتصادی 

کشور است؛ دست یافت.

دكترصامتاستاددانشگاهوپژوهشگرپولي-بانكي:

ادغام بانك ها از رشد دارايی های بد يا سمّی پیشگیري مي کند
ادغام بانک ها باعث بازسازی ساختارهای بانکی و نهادهای مالی مي شود

 طرح ادغام بانک های وابســته به نیروهای مسلح در بانک 
سپه سرانجام طي بخشــنامه اي از سوی بانک مرکزی کلید 
خورد. به موجب این بخشنامه بانک های انصار، قوامین، حکمت ایرانیان، 
مهراقتصاد و مؤسسه اعتباری کوثر در قالب یک بانک واحد، با ثبات و 
کارآمدتر و به منظور ارائه خدمات بهتر به خانواده نیروهای مســلح و 
عموم مردم؛ در بانک ســپه به عنوان نخستین بانک ایرانی و یکی از 

بانک های معتبر دولتی در عرصه بانکداری کشورمان ادغام می شوند.
بحث ادغام بانک هاي وابســته به نیروهاي مســلح که مدت زمان 
زیادي نقل محافل اقتصادي و سیاســي است؛ سرانجام به مرحله 

عمل نزدیک شد و اخیرا بانک مرکزي در خصوص چگونگي اجراي 
این تحول مهم نظام بانکي، اطلاعیه  اي را منتشر کرد.  موضوع ادغام 
بانک های نظامی از سال گذشته مطرح شد و از اواسط امسال شکل 
جدی تری به خود گرفت و جلساتی در این زمینه صورت گرفت که 
بر اساس آن یکی از مهمترین سناریوهای ادغام این بانک ها؛ ادغام 

تمامی بانک های نظامی در یک بانک دولتی است.
به همیــن بهانه با دکتر امیر جعفری صامت اســتاد دانشــگاه و 
پژوهشگر علوم بانکی گفت وگویي انجام داده ایم که ماحصل آن را 

معصومه صالحيبا هم مي خوانیم:
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به نظر جنابعالي ادغام بانک ها در کشورهای دنیا به چه صورت 
بوده است؟

ادغام در هر کشــوری با توجه به شــرایط اقتصادی و اجتماعی و با اهدافی از 
سوی دولتمردان پیگیری و به نتیجه می رسد که برخی از این اهداف عبارتند 

از: 
1- ادغام باعث پیشگیری از ورشکستگی بانک ها می شود

ادغام شرکت های تجاری یکی از کارســازترین سازوکارهای اقتصادی برای 
نجات بنگاه اقتصادی از شــرایط نابسامان مالی و ورشکستگی و یا بهره گیری 
از توان مالی، شــهرت و فناوری مشترک با هدف ارتقاء سطح تولید به شمار 
مي رود. ورشکستگی یک بانک می تواند منجر به این شود که اعتماد مردم به 
ســایر بانک ها و یا حتی کل نظام بانکی کشور مخدوش یا سلب شود که این 
امر به نوبه خود منجر به این خواهد شــد که مردم برای دریافت سپرده های 
خــود به بانک ها مراجعه کنند. این پدیده کــه از آن تحت عنوان »هجوم به 
بانک ها« یاد می شود؛ باعث می شــود بانک ها با حجم پیش بینی  نشده ای از 
تقاضا برای دریافت ســپرده ها روبه رو شوند و بسیار محتمل است که بانک ها 
قادر به پاســخگویی به این حجم از تقاضا نباشند؛ بنابراین ورشکستگی یک 

بانک می تواند منجر به ورشکستگی سایر بانک ها شود.
2- ادغام ســبب ممانعت از رشــد دارایی های بد یا سمّی بانک ها 

می شود
یکی از اهداف ادغام؛ پیشــگیری از رشــد دارایی های بد یا سمّی است. واژه 
دارایی ســمّی برای اولین بــار بعد از بحران مالی ســال 2008  وارد ادبیات 
اقتصادی شــد. اینگونه دارایی ها نقدشوندگی بسیار پایینی در بازار دارند و به 
دلیل نبود تقاضا؛ بازار ثانویه ای برای معامله آنها نیز وجود ندارد. وجود برخی از 
آنها در ترازنامه بانک ها باعث زیان ده شدن بانک ها می شود؛ بنابراین لازم است 
که اینگونه دارایی ها؛ سم زدایی و از حالت انجماد و بلوکه شدن خارج شوند. 

3- ادغام ســبب جلوگیری از فســاد اقتصادی با نظارت بیشتر 
بانک مرکزی بر بانک ها می شود 

در حال حاضر حدود 42 بانک و موسسه اعتباری با حدود 24000 شعبه در 
سراســر کشور مشغول به فعالیت های پولی و بانکی هستند که امکان نظارت 
بانک مرکزی بر این موسسات را با مشکلات جدی مواجه کرده است. به همین 
دلیل اســت که یکی از اهداف ادغام بانک ها توسط دولتمردان؛ ادغام بانک ها 
اســت تا علاوه بر اینکه از مزایای افزایش سرمایه، کسب قدرت بازار، کاهش 
هزینه های مالی بهره مند شــوند؛ بتوانند بر فعالیت این موسســات اعتباری 

نظارت کنند تا از فساد اقتصادی موجود در بانک  ها پیشگیری شود. 
4- ادغام روشی در بازسازی و اصلاح ساختار نظام بانکی است

ادغام بانک ها یکی از روش های بازســازی ساختارهای بانکی و نهادهای مالی 
اســت. علاوه  بر این چون در همه کشــورها بانک ها از طریــق اعطای وام و 
پذیرش ســپرده ها نقش مهمی در تامین منابع مالی و ارائه خدمات مالی در 
اقتصاد دارند؛ همواره کارآیی بانک ها یکی از مهم ترین موضوعاتی اســت که 
توجه زیادی را به خود مبذول داشته است. در نتیجه در بعضی موارد ادغام ها 
رایج ترین روش افزایش کارآیی نهادهای مالی نیز به  شمار می رود. روش های 
زیادی برای توســعه و رشد بانک ها وجود دارد. »رشد از طریق افزایش وام ها 
و ســپرده ها«، »تصاحب بانک یا بانک های دیگر«، »خرید دیگر شرکت ها یا 
بنگاه ها« یا »ادغام با دیگر بانک ها یا شرکت هایی که کارآیی بیشتری دارند« 
از جمله این روش ها هستند؛ اما مطالعات نشان داده است که اغلب بانک ها از 

طریق »ادغام ها« رشد می کنند. 
 به نظر جنابعالي چه شــرایطی برای تاثیرگذاری مثبت ادغام 

بانک ها در ایران لازم است؟
برای اینکه ادغام بانک ها بتواند تاثیر بسزایي در اهدافی که تشرح شد، برجاي 

بگذارد؛ شرایطی لازم است که در ذیل به آنها اشاره می شود:
ثبات اقتصادی در کشور: این موضوع به محیط خارج از بانکها ارتباط دارد. به 
عبارت دیگر به سیستم ها و نظام اقتصادی کشور مرتبط است. در زمان ادغام 
بانکها حتماً باید شرایط و اوضاع اقتصادی کشور آرام و قیمت اموال )اجناس 

و کالاها( از ثبات نســبی برخوردار باشد. در صورتی که در شرایط فعلی اصلًا 
این موضوع رعایت نشــده و مسئولان اقتصادی کشور در مهار تورم و کنترل 

قیمت ها موفق عمل نکرده اند.
ثمره این شــرط  این است که یکی از مهمترین موضوعات در ادغام بانکها از 
نظر علوم اقتصادی؛ ارزش گذاری موسسات اعتباری مشمول ادغام است. اگر 
وضعیت اقتصادی کشور از ثبات نسبی برخوردار نباشد؛ با چالش های جدی 
در ادغام مواجه خواهیم شد. در ســالجاری ارزش گذاری برخی از بانک های 
نظامی شــروع شده و در برخی از موسســات اعتباری به پایان رسیده است. 
اما با توجه به رشد ســریع قیمت ها و عدم ثبات آن؛ اکنون نتایج برای ادغام 
مناســب نخواهد بود که به نظر می رسد باید با توجه به شاخص بانک مرکزی 

قیمت ها تعدیل شود.
اوضاع مساعد مالی یک یا چند موسسه اعتباری مشمول ادغام: باید وضعیت 
مالی یکی از بانک ها یا موسســات اعتباری از نظر مالی مســاعد و مستحکم 
باشــد. مثلًا اگر بانک »الف« دارای سرمایه 10 هزار میلیارد تومان و بدهی 2 
هزار میلیارد تومان و بانک »ب« دارای سرمایه 5 هزار میلیارد تومان و بدهی  
6 هزار میلیارد تومان در بانک »ج« با سرمایه 10 هزار میلیارد تومان و بدون 
هیچگونه بدهی ادغام شــوند؛ جمع سرمایه بانک ادغام پذیر »ج« بالغ بر 25 
هزار میلیارد تومان ریال و بدهی آن بانک 8 هزار میلیارد تومان می شــود که 
این ادغام موفق است؛ چراکه وضعیت اموال، دارایی ها، حقوق و تعهدات یکی 
از بانک ها ترجیحا بانک ادغام پذیر مســاعد و متناسب است و ادغام در چنین 

وضعیتی با نتیجه مثبت روبه رو خواهد شد. 
زیرساخت های حقوقی و فنی: زیرساخت بانک ها در موضوع ادغام به دو دسته 

زیرساخت های حقوقی و زیرساخت های فنی قابل تقسیم بندی است:
الف- زیرساخت هاي حقوقی:

با توجه به وجود زیرســاخت هاي حقوقی در زمینه ادغام بانکها خصوصا ماده 
17 لایحه قانونی اداره بانک ها، مواد 14 و 28  قانون برنامه ششــم توســعه 
و همچنین آئین نامه نحوه تاســیس و اداره موسسات اعتباری بانک مرکزی؛ 
زیرســاخت حقوقی برای ادغام بانک ها کاملًا وجود دارد و فقط بهتر اســت 

آئین نامه یا دستورالعمل اجرایی ادغام بانک ها تهیه شود.
:IT ب- زیرساخت هاي فنی یا

مهمترین مساله این است که بانک ادغام پذیر باید زیرساخت های فنی مناسب 
برای ادغام )کانورت( حساب ها، سپرده ها و تسهیلات بانک های ادغام شونده را 
دارا باشد. پس اگر چنین وضعیتی حاکم نیست؛ باید توجه شود کدام بانک از 
بانک  های مشمول ادغام زیرساخت فنی و تخصصی برای کانورت حساب ها، 
سپرده ها و تسهیلات را  داراست که در گام اول ادغام بانک های مشمول ادغام 
در این بانک صورت پذیرد و در گام دوم ادغام در بانک ادغام پذیر اجرایی شود.

برنامه ریزی و تشــریفات ادغام: مهمترین بخش از اجرای ادغام بانکها که در 
موفقیت آن تاثیر بســزایی دارد؛ برنامه ریزی و تشریفات ادغام است که در آن 
استراتژی، سیاست، اهداف و برنامه ریزی ادغام به صورت گام به گام مشخص 

می شود.
طرح مشــترک ادغام سندی است که قبل از شروع فرآیند هر ادغامی توسط 
مدیران موسســات اعتباری مشــمول ادغام تکمیل شــود که حاوی آمار و 
اطلاعاتی اســت که بر اساس آن می توان تصمیم ســازی و آینده ادغام را به 

خوبی ترسیم کرد.
 در پایان اگر نکته  خاصي دارید، بفرمایید.

در پایان لازم است بگویم توجیه ادغام بانک ها به این صورت است که بانک های 
ایراني از لحاظ سایز کوچک هستند و برای اینکه در بازارهای پولي رقابت کرده 
و در جامعه ایران نیز بتوانند خوب فعالیت کنند؛ باید سایز داشته باشند. حال 
در این شرایط ادغام یک شیوه مناسب برای بانک های کوچک است که هر 10 
موسســه اعتباری با هم ادغام شــده و یک موسسه اعتباری بزرگ با سرمایه 
بالایي تشــکیل داده و بعد در پروژه های بزرگ ملي پشتوانه باشند و اشتغال 
ایجاد شــود. با این اشتغال درآمد ایجاد شده و درآمدها  صرف سرمایه گذاری 

مي شود و با اخذ مالیات؛ چرخه اقتصادی رونق مي یابد.
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دبیرکل  اسلامی بیدگلی  سعید  دکتر 
ایران  سرمایه گذاری  نهادهای  کانون 
در مقالــه اي تحت عنــوان »خروج 
مثبــت« در خصوص لــزوم و اثرات 
اقتصاد  از  نظامــی  نهادهای  خروج 
مطالبي را مطرح کرده اســت که در 

ادامه آید:
خروج نهادهــای نظامــی از فعالیت های 
اقتصــادی غیرمرتبــط؛ فرمانــی اســت 
کــه رهبر معظم انقلاب ســال گذشــته 
خطاب به نیروهای مســلح صادر کردند. 
فعالیت های اقتصــادی نهادهای نظامی و 
انتقاداتی بود  حاکمیتی همواره یکــی از 
که طی ســال های اخیر بــه ویژه بخش 
خصوصی آن را مانع رشد خود و گسترش 
فعالیت هایشــان عنوان می کردند. هرچند 
خبر خروج ارتش از بیش از 130 فعالیت 
اقتصادی از سوی وزیر دفاع مطرح شده، 
اما به باور بخش خصوصــی هنوز فضای 
فعالیت های اقتصــادی در ایران به دلیل 

حضور این نهادها فضای رقابتی نیست.
کارشــناس  اســلامی بیدگلی  دکتــر 
اقتصادی خبــر خروج نهادهــای نظامی 
را از فعالیت هــای اقتصــادی در کشــور 
بســیار مطلــوب می داند و بر ایــن باور 
اســت که شــرط بهبود فضای رقابتی در 
کســب وکارها، خروج نهادهای حاکمیتی 
از جمله دولــت و نهادهای نظامی از این 
فعالیت هاســت؛ زیرا در غیــر این صورت 
برای بخــش خصوصی امــکان رقابت با 

دســت خودش  قانونگذاری  کــه  نهادی 
است، توان مذاکره بالایی دارد و اطلاعات 
و اخبار بیشــتری در اختیار دارد؛ ممکن 

نیست.
دبیــرکل کانون نهادهای ســرمایه گذاری 
ایــران معتقــد اســت مهم تریــن کاری 
که باید به ســرعت دنبال شــود، تبدیل 
شــکل فعالیــت ایــن نهادها به  شــکل 
کســب وکارهای خصوصی اســت. به این 
معنا که هرگونه رانت و امتیازهای مالیاتی 
و... باید از آنها سلب شده و طی برنامه ای 
پنج ساله  خروج این نهادها از فعالیت های 
اقتصادی برنامه ریــزی و پایش و به   طور 
مرتب به عموم گزارش داده شــود. دکتر 
اســلامی بیدگلی تاکیــد دارد که گزارش 
کامل فعالیت این شــرکت ها را به  عنوان 
شــرکت هایی که وابســته بــه نهادهای 
دولتی و حاکمیتی هســتند، باید شفاف 
کنیم. یعنی آنها نباید بگویند که ما مثل 
را  اطلاعاتمان  سایر شرکت ها می خواهیم 
محرمانه نگه داریم؛ چراکه آنها از امکانات 
عمومی، بودجــه و اطلاعــات ویژه برای 
رشد استفاده کرده اند و طبیعتاً باید تمام 

اطلاعاتشان شفاف شود.
شرط بهبود فضای رقابتی در کسب وکارها 
این اســت که نهادهای حاکمیتی اساساً 
چه دولت و چــه نهادهــای نظامی وارد 
کسب وکار نشوند؛ در غیر این صورت برای 
بخــش خصوصی امکان رقابــت با نهادی 
که قانونگذاری دست خودش است، توان 

مذاکــره بالایی دارد و اطلاعــات و اخبار 
بیشتری در اختیار دارد؛ ممکن نیست. اما 
به دلایل متعددی طی دو دهه گذشته به 
 ویژه در دوره آقــای احمدی نژاد نهادهای 
نظامی خیلی وارد فضای کسب وکار شدند 
که البته شاید یکی از دلایل آن تنگناهای 
اقتصــادی بین المللی بود. این نهادها فکر 
می کردند که وظیفــه کمک برای خروج 
کشور از این تنگناها را دارند، اما واقعیت 
آن است که به  طور محسوس برای اقتصاد 

ایران نتایج مطلوبی در بر نداشت.
حضــور این بخش هــا در اقتصــاد باعث 
می شــود که بهره وری پایینــی برای آن 
بخش ایجاد شــود؛ چراکــه آنها  کمتر با 
هدف ســودآوری کار می کنند، هم حوزه 
تمرکز تخصصی  آنها نیســت و هم فضای 
رقابت را برای ســایرین بــه هم می زنند 
و همزمــان منجــر به بزرگ شــدن بدنه 
خود می شــوند که برایشان مفید نیست؛ 
حتی بــرای اداره بخش هایــی که حوزه 
اصلی وظایف و مســئولیت های آنهاست. 
کمااینکه در بسیاری از بخش های دولتی 
و حاکمیتی به  دلیل آنکه شرکت ها بزرگ 
شدند؛ تعداد کارکنان هم بسیار زیاد شد 
که به وظایف اصلی آن حوزه نمی پردازند. 
البته این موضوع فقط محدود به نیروهای 
نظامی نمی شــود و حتی بخش های دیگر 
دولت و نهادهای عمومی هم با این پدیده 

مواجه هستند.
بنابرایــن از ایــن زاویه خــروج نهادهای 

تحليلدكتراسلامیبيدگلیدرخصوصلزومواثراتخروجنهادهاينظاميازاقتصاد؛

خـــروج مثبـــت
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خوبی اســت که احتمالاً به بهبود فضای 
کسب وکار و افزایش رقابت می انجامد. اما 
به نظرم باید برنامه خروج شرکت هایی که 
موجود هستند و بعضاً در صنایع مختلف 
جزو شرکت های کلیدی و مهم محسوب 
مي شــوند؛ مشخص باشــد و به صاحبان 
کســب وکار اعــلام شــود. چراکه بخش 
خصوصی باید بداند این بازیگر بزرگ که 
از نهادهای حاکمیتی اســت؛ چگونه و با 
چه برنامه ای می خواهد از این فضا خارج 
شــود؟ آیا واگذار می شود؟ یا در دل یک 
شرکت دولتی دیگر قرار می گیرد؟ منحل 
این مــوارد روی فضای  می شــود؟ همه 

کسب وکار به  شدت موثر است.
وقتــی نهادهایــی وجــود دارنــد که به 
تصمیم ســازی  و  تصمیم گیری  بدنه های 
نزدیــک هســتند، هــم دارای اطلاعات 
بیشتری هســتند و هم دسترسی آنها به 
منابع بیشتر است. به  ویژه اینکه بسیاری 
از بخش هــای حاکمیتی و حتی نهادهای 
نظامی مــا هم خودشــان نهادهای مالی 
و بانــک دارنــد و اینها طبیعتــاً وضعیت 
دسترسی شــان به این منابع بیشتر است. 
همانطــور که مطلع هســتید بقیه فضای 
کسب وکار ما هم فضای کسب وکار خیلی 
صحیح و شفافي نیست. مثلًا نظارت های 
بانک مرکزی اساســاً در مــورد نهادهای 
پولی به  طور کلی کامــل نبوده؛ بنابراین 
با زیرمجموعه های خود  بانک ها به شدت 

در ارتباط هستند.
این ارتباط طبیعتــاً در این بخش ها هم 
وجود داشــته اســت؛ بنابرایــن یکی از 
مشــکلاتی که بخش خصوصی داشــته، 
یعنی دسترســی به منابع مالــی که در 
به  طور  گزارش هــای رقابت پذیری هــم 
مرتب جزو پنج مشــکل اول کســب وکار 
ایران به حســاب مي آید، برای این نهادها 
اساساً وجود نداشته است. طبیعتاً به  دلیل 
اینکه نوعاً این نهادها خصوصی نیســتند، 
ممکن اســت کمتــر دغدغه  ســودآوری 
داشــته باشــند و بیشــتر دغدغه سهم 
بازار و کســب اطلاعات و کنترل بازار را 
داشته باشــند. اینها باعث می شود که در 
فرآیندهای قیمت گذاری شــان هم فضای 
رقابت را به هــم بزنند و بخش خصوصی 
نتواند با آنها رقابت کند. در دعاوی شــان 
طبیعتاً دســت بالاتر و برتــر را دارند که 
البته ایــن پدیده فقط مربــوط به ایران 
نیســت؛ بلکــه در همه کشــورهایی که 
نهادهای حاکمیتی وارد کسب وکار شدند؛ 

با مشــکلات  آرام آرام نهادهای خصوصی 
زیادی مواجه شدند و حتی در بسیاری از 
اوقات منجر به این موضوع شــده که این 
نهادها حتی بخش خصوصی را هم بخرند 
و در خصوصی ســازی ها هم حضور داشته 

باشند.
یکــی از کارهایــی که حتماً بایــد انجام 
شود، این اســت که هیچ نهاد مربوط به 
نهادهای نظامی و حاکمیتی حق ندارد در 
برنامه های خصوصی ســازی حضور داشته 
باشــد و حق ندارد سهام بازار بورس را در 
بازار بخرد. این تدبیر منجر به این می شود 
که ایــن نهادها نتواننــد از طرق دیگری 
دوباره بدنه های خودشان را بزرگ تر کنند. 
دقت کنید! یک بخش، سیاستگذاری های 
کلان است و الان می شنویم که بر پایه ای 
بنا شده که بخش های نظامی و طی چند 
ســال آینده بخش های دولتی )بدنه های 
سوی  در  شوند.  کوچک تر  اقتصادی شان( 
دیگر ماجــرا هم منِ مدیری هســتم که 
مدیرعامل آن شــرکت هســتم و طبیعتاً 
دلم نمی خواهد این بخــش از بین برود، 
باشد.  این  اگر سیاســت های کلان  حتی 
همه فضای کســب وکار من اینجاســت و 
احتمــالاً نتوانم در بدنــه بخش خصوصی 
دیگــری کار کنم. طبیعتــاً فکر می کنم 
اینجا برای من موقعیت هست که در فلان 
مدیرعامل،  صنعتی  بزرگ  بسیار  کارخانه 
مدیر یا معاون باشم؛ آن هم با حقوق های 
چند برابری یک بخــش واقعی خصوصی 
رقابتی و طبیعتــاً الان نمی خواهم تن به 

ماجــرای واگذار شــدن بدهــم. بنابراین 
مشــکل می تراشم؛ از حساب سازی گرفته 

تا مسائل مالیاتی و حقوقی.
مــا نمی توانیم یک  دفعه نظــام اقتصادی 
ایران را درســت کنیم. به هــر حال این 
نهادها شــکل گرفتند و به  لحاظ فنی هم 
بعضــی  از آنها رشــد کردنــد؛ یعنی الان 
بعضی از شرکت های فنی قدرتمند ما هم 
متعلق بــه نهادهای نظامــی و حاکمیتی 
هســتند. در واقع به لحاظ فنی هم مساله  
آنها مساله پررنگی است، اما بهتر است در 
فاز اول پروژه هایی که به آنها می سپاریم، 
بســیار شفاف باشــد. ترجیحاً در پروژه ها 
باید تعیین کنیم که مثلًا درصد مشخصی 
از این پروژه ها را به شرکت های خصوصی 
واگذار کنند. به نظر مــن مرحله پیش از 
اینکــه واگذاری ها صورت بگیــرد، ایجاد 

شفافیت کامل در این بخش هاست.
از ســوي دیگر خود این شــرکت ها باعث 
شــدند که بدنه این نهادها بســیار بزرگ 
باشــد؛ مثلًا یــک وزارتخانه یــا یک نهاد 
نظامی در کشــورهای مشــابه کــه وارد 
فضای کســب وکار نشدند، شاید با نیرویی 
نصف اینکه الان در ایــران کار می کنند، 
با بهره وری های بســیار بــالا کار  کنند و 
همچنین به وظایف و مسئولیت های خود 

هم بسیار بیشتر می رسند.
بقیه کشورهای دنیا هم این مسیر را رفتند 
و اگر فکر می کردیم این مســیری که ما 
رفتیم به نفع فضای کسب وکار بود؛ قطعاً 

بقیه دنیا هم این مسیر را طي مي کرد. 
ای کاش آمارهــا در راســتای حمایت از 
تصمیمی که گرفته شــده، اعلام شود که 
مثلًا از هــر هزار نفر نیرویــی که در هر 
کدام از این نهادها داریم، چند نفر آنها در 
بنگاه های اقتصادی خود فعالیت می کنند 
و چنــد نفر آنهــا به وظیفــه اصلی خود 
مشــغول  هســتند. چراکه اگر این آمارها 
اعلام شــود، می تواند نقطه حمایت کننده 
خوبی برای تصمیمی که اتخاذ شده باشد 
و به  لحاظ سیاســتگذاری و افکارعمومی 
نیز کمک کند به اینکه این تصمیمی که 

گرفته شده به  شکل بهتری اجرا شود.
به نظرم خوب است که حداقل دو شاخص 
بین المللی خیلی مهم مثل رقابت پذیری و 
تصمیم گیری  معیار  کســب وکار  سهولت 
باشد. این شاخص ها را پایش کنند، بهتر 
از شاخص هایی است که از سوی نهادهای 
این کار می تواند  داخلی اعلام می شــود. 
وجهه فضای کسب وکار ایران را در فضای 

بین المللی هم بهبود بخشد.

شرط بهبود فضای رقابتی 
در کسب وکارها، خروج 

نهادهای حاکمیتی از جمله 
دولت و نهادهای نظامی از 
این فعالیت هاست؛ زیرا در 
غیر این صورت برای بخش 
خصوصی امکان رقابت با 

نهادی که قانونگذاری دست 
خودش است، توان مذاکره 

بالایی دارد و اطلاعات و اخبار 
بیشتری در اختیار دارد؛ 

ممکن نیست
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پنجاه وهشتمین مجمع عمومی بانک مرکزی با حضور دکتر روحاني 
رئیس جمهور برگزار شــد که در این مجمــع پس از ارائه گزارش 
سیاســت های اعتباری و پولی بانک مرکزی؛ ترازنامه سال 96 به 

تصویب رسید.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی؛ حجت الاســلام و المســلمین دکتر 
حســن روحانی در این نشســت رسالت و مســئولیت بانک مرکزی را در 
بخش های مختلف سخت و سنگین توصیف کرد و با قدردانی از تلاش های 
رئیس و مدیران بانک مرکزی اظهارداشــت: دکتر همتی در ســال بســیار 
ســختی مســئولیت بانک مرکزی را البته با روحیه امید نسبت به غلبه بر 
مشکلات و بهبود هر چه بیشتر شرایط پولی وبانکی بر عهده گرفت و اقدامات 

و فعالیت های خوبی تاکنون انجام شده است.
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه اگر مدیری نسبت به آینده و حل مسائل تردید 
کند، آن مســأله در راستاي بهبود به پیش نخواهد رفت، گفت: مسئولان و 
مدیران برای روزها و شــرایط ســخت هستند و لازم است با تلاش و همت 

مضاعف نسبت به حل مشکلات و ایجاد شرایط مناسب بکوشند.
دکتر روحانی با بیان اینکه بر اساس گزارش ارائه شده، تقریباً همه روندها 
و شاخص های اقتصادی در سال 97 به سمت بهبود بوده است، گفت: امروز 
یکی از مهم ترین مسئولیت های بانک مرکزی ایجاد تعادل در نرخ ارز است 
و این موضوع بســیار اهمیت دارد؛ چراکه در قیمت سایر اجناس و خدمات 

تأثیرگذار است.
رئیس جمهور تصریح کرد: برقراری رابطه بانکی بهتر با دنیا، حرکت سیاسی 
مناسب و برنامه ریزی دقیق بانک مرکزی می تواند در بهبود شرایط بانکی و 

پولی کشورمان مؤثر باشد.
دکتــر روحانی لزوم نظارت بر مبادلات بانکی وپولی را مورد تأکید قرار داد 
و گفت: باید با نظارت دقیق تلاش کنیم تا پولی که پرداخت می شــود؛ در 
هدف گذاری انجام شده هزینه شود. در همین راستا نسبت به دلارهایی هم 

که پرداخت می شود؛ باید نظارت دقیق تري اعمال شود.
رئیس جمهــور با تأکیــد بر لزوم واگذاری بنگاه هــای اقتصادی و پرهیز از 
بنگاهداری از سوی دستگاه های اجرایی تصریح  کرد: بانک مرکزی نیز باید 
در این راستا اموال و بنگاه های اقتصادی را به فروش برساند؛ چراکه این کار 

هم از لحاظ مدیریت و هم از لحاظ اقتصادی به نفع دولت است.
دکتر روحانی در ادامه از تلاش مســئولان بانک مرکزی در دعاوی حقوقی 
خارج از کشــور و موفقیت های مهم و بزرگی که در این دعاوی به دســت 

آمده است نیز قدردانی کرد.
گزارش سالانه بانک مرکزی امیدوارکننده است

 رئیس  جمهور همچنین با بیان اینکه آمریکا امروز همه توان خود را در مسأله 
تحریم علیه سیستم بانکی، فروش نفت و سایر زمینه های اقتصادی به کار 

گرفته است، تصریح کرد:  وزارتخانه های امور خارجه و نفت و بانک مرکزی؛ 
خــط مقــدم ما در مبارزه و مقابله با آمریکا هســتند. من از آقایان ظریف، 
زنگنه و همتی به عنوان کســانی که در این خط مقدم مبارزه ایســتاده و 

تحت فشارند؛ قدردانی می کنم.
رئیس جمهور گفت: به رغم سختی ها و شرایط بحرانی؛ موفقیت های خوبی 
داشته ایم. ضمن اینکه مردم هم انتظارات و توقعات کاملًا درستی دارند که 

باید برای حل آنها اقدام کنیم.
رئیس جمهور در ادامه خاطرنشــان کرد: قاعدتاً در شــرایط امروز تحریم ها 
نباید تراز تجاری مطلوبی می داشــتیم؛ اما آمارها نشان می دهد که به رغم 
همــه این ســختی ها 40 میلیارد دلار صادرات غیرنفتــی و 38.5 میلیارد 

واردات داشته ایم که نشاندهنده تراز مثبت 1.5 میلیارد دلاری است.
دکتر روحانی افزود: البته در کالاهای اساســی واردات کمی بیشــتر شده، 
امــا در بخش هایی هم با کاهش واردات روبرو بوده ایم که این نکته بســیار 

مهمی است.
رئیس جمهور در ادامه به موفقیت های حقوقی و بانکی در برابر آمریکا اشاره 
کرد و گفت: به رغم فشارهای دولت آمریکا 3 بار در دادگاه بین المللی موفق 

به شکست آمریکایی ها شدیم.
دکتــر روحانی افزود: دادگاه یکبار در بحث تایید صلاحیت رســیدگی، بار 
دیگر در صدور قرار موقت و مرتبه ســوم در صلاحیت دادگاه بین المللی در 
مورد پول های ضبط شــده بانک مرکزی ایران به رغم خواست و فشارهای 

آمریکا به نفع ایران رای داده است.
رئیس جمهور اظهارداشت: در برخی رسانه ها این موضوع عنوان می شود که 
دولت در مورد افزایش نقدینگی کاری نکرده اســت، اما آمارهای ارائه شده 
در مجمع امروز نشان می دهد قبل از فعالیت دولت یازدهم رشد نقدینگی 
به طور متوسط  27.4 دهم درصد بوده، اما از ابتدای دولت یازدهم تا امروز 
این رقم به 23.8 دهم درصد کاهش یافته و اینکه نقدینگی را در پایه پولی 

کنترل کردیم؛ کار بسیار مهمی است.
دکتر روحانی افزود: پیش از این دولت بخش زیادی از پایه پولی بر مبنای 
اســتقراض و بدهی های دولت به بانک مرکزی بود. اما امروز اگر پایه پولی 
افزایش یابد؛ به خاطر بدهی بانک ها به بانک مرکزی بوده که بانک ها تلاش 

کنند از این پایه پولی استفاده نکرده و به اقتصاد فشار نیاورند.
رئیس جمهور ادامه داد: نکته دیگر آمارهای امروز در مجمع در مورد مطالبه 
پول از طرف بانک ها از بانک مرکزی اســت کــه طي ماه های اخیر کاهش 

داشته و این خوب است که بانک ها هم کمک کرده اند.
دکتر روحانی ادامه داد: آمارها نشــان می دهد وضع بانک های دولتی از این 
نظر بهتر از بانک های خصوصی و اصل  44 بوده اســت. بانک ها باید کمک   

کرده و اضافه برداشت از بانک مرکزی را کنترل کنند.

دكترروحانيدرمجمععمومیسالانهبانكمركزیتاكيدكرد:

مهمترين مسئولیت  بانك مرکزی ايجاد تعادل در نرخ ارز 
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که با کمک دولت و قوای دیگر حاصل شــده اســت را رسیدگی به وضعیت 
موسسات اعتباری غیرمجاز عنوان کرد و گفت: موسسات اعتباری غیرمجاز 
بلای بزرگی برای کشــور و مردم بودند و حل این مشــکل کار آسانی نبود. 
وقتی آقای ســیف برای مبارزه با این وضع آمد، فشارهای سختی را تحمل 
کرد، نامه های مختلفی با حدود یکصد امضا برایش ارســال می شد؛ اما این 
کار بزرگ انجام شد و هنوز هم ادامه دارد. همین مؤسسات بانکی غیرمجاز 
بودند که پایه پولی را افزایش دادند و حل این مشــکل، مشــکلات زیادی 
برای دولت ایجاد کرد. البته این مؤسسات ربطی به دولت نداشت و مربوط 

به دولت قبل بود اما بار آن بر دوش ما افتاد.
دکتر روحانی با بیان اینکه در جلســات شورای هماهنگی سه قوه نیازهای 
بانک مرکزی در مدت کوتاهی مصوب و حل و فصل شده است، گفت: بسیار 
مهم است که بانک مرکزی نظارت خود را بر بانک ها افزایش دهد و اگر لازم 

است در مورد بانکی تصمیماتی گرفته شود؛ با قدرت انجام دهد.
رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: مردم باید توجه داشته باشند که در حین 
فشــارهای اقتصادی بسیار، اصلاح بانک ها هم همزمان در حال انجام است 

که این اقدام برای اقتصاد و سالم سازی فعالیت بانک ها ضروری است.
دکتــر روحانی همچنین اعلام کرد: به زودی چند بانک نیروی مســلح در 
هم ادغام می شوند که این ادغام به روند اصلاح امور بانک ها کمک بسزایي 

می کند که امیدواریم این کارها تا پایان امسال انجام شود.
رئیس جمهور همچنین با اشــاره به تلاش برای کشیدن دیوار دور بانک ها 
اظهار داشت: اگر بانک های ما با بانک های دنیا رابطه سهل و راحتی نداشته 

باشند؛ چگونه می توانند سالم و راحت فعالیت کنند؟
دکتــر روحانــی گفت: در مجامع بانکی و پولی دنیا شــرکت می کنیم تا از 
تحولات بانکی و سیســتمی جهان عقب نمانیم؛ چراکه بدون ارتباط بانکی 
و مالــی بــا دنیا نمی توان نفت و کالای خود را بفروشــیم و پول آن را وارد 

کشور کنیم.
رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: این موضــوع که پول حاصل از صادرات را 
بــه صورت چمدانی منتقل کنیم؛ امکانپذیر نیســت و بانک ها باید در این 

زمینه فعال باشند.
دکتر روحانی با تأکید بر اینکه اگر رابطه کشورمان با گروه اقدام مالی قطع 
شود، فعالیت بانکی مان در سطح دنیا با مشکل مواجه می شود، گفت: اگر در 
کشــور یک نفر مخالف این سخن من است و معتقد است که تصویب یا رد 
دو لایحه باقیمانده از لوایح 4 گانه تأثیری در رابطه کشــورمان با بانک های 

جهان ندارد؛ همین امروز مصاحبه کرده و آن را رد کند.
رئیس جمهور افزود: باید ذره ای هم برای دنیا عقل و تدبیر را بپذیریم. همه 
کشورهای دنیا در یک نهاد و گروهی شرکت دارند. یعنی اگر همه کشورهای 
دنیا در یک گروه و نهادی شــرکت دارند؛ هیچکدام تدبیر و عقل ندارند؟ و 
اگر چنانچه دولت در این زمینه لایحه داده و مجلس آن را تصویب کرده و 

شورای نگهبان آن را امضاء کرده است؛ هیچکدام تدبیر نداشته اند؟
دکتر روحانی تصریح کرد: نمی شود کشور را به 10، 20 نفر داده و بگوییم 
که هر تصمیمی آنها بگیرند؛ ما نیز تابع هستیم. چنین نیست و صاحب این 
کشور، ملت بزرگ ایران هستند و حتماً مردم، بانک مرکزی و بانک ها نیز در 

این زمینه حرف خواهند زد.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود تلاش بانک مرکزی در حوزه 
تولید و اشــتغال را مورد تأکید قرار داد و گفت: بدون تردید اگر فعالیت و 
مشارکت بانک ها وجود نداشته باشد، تولید و اشتغال با مشکل مواجه خواهد 
بود؛ لذا در این زمینه اقدامات و تصمیمات خوبی در راســتای تأمین اعتبار 
و حمایت از مؤسســات اقتصادی انجام شده است و این روند باید با نظارت 

دقیق ادامه یابد.
دکتر روحانی با اشــاره به لزوم افزایش اشتغال گفت: بخش تولید، صنعت، 
کشاورزی، خدمات و مسکن زمینه فراوانی برای اشتغالزایی دارند؛ لذا دولت 
در همه این زمینه ها به ویژه مسکن مصمم است تا  تحولی به وجود بیاورد تا 

ضمن تأمین مسکن مناسب برای مردم؛ شاهد اشتغال نیز باشیم.
رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: بانک مرکزی و سایر بانک ها باید برای سال 
آینده تلاش مضاعفی در زمینه افزایش اشتغال، رونق تولید و صادرات داشته 
باشند. معتقدیم رقم 40 میلیارد صادرات غیرنفتی با توجه به ظرفیت های 

موجود در کشورمان اندک است؛ بنابراین لازم است سازوکارهای صادرات 
را بیابیم و با تسهیل روند صادرات؛ رقم آن را افزایش دهیم.

دکتر روحانی گفت: دولت از فعالیت بانک مرکزی و بخش اقتصادی کشــور 
در شرایط مشکلاتی که با آن مواجه هستیم؛ راضی است.

رئیس جمهور وظیفه اصلی بانک مرکزی را مهار تورم و ایجاد شرایط مناسب 
برای رشد اقتصادی دانست و گفت: شاخص ها و روند اقتصادی کشور طي 
4 ســال گذشــته بهتر شده و افتخار دولت یازدهم و دوازدهم این است که 
سال 95 و 96؛ تورم بعد از 26 سال تک رقمی شد و امسال نیز با توجه به 
مشــکلات به وجود آمده تورم به حدود 23 درصد رسیده است. لذا امسال 
امتیاز تک رقمی را از دســت داده ایم، اما ســال آینده؛ ســال مهار تورم و 
کاهش آن اســت که با آنچه طي چند ماه گذشــته اتفاق افتاده، این کار 

امکانپذیر است. 
دکتر روحانی گفت: وظیفه بانک مرکزی افزایش نظارت بر بانک هاســت و 

هیچ بانکی نباید از نظارت بانک مرکزی مستثنی باشد. 
رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: رشــد اقتصادی طي 2 سال گذشته خوب 
بوده اســت؛ باید برای ســال آینده نیز در زمینه رشــد اقتصادی گام های 

بلندی برداریم.
دکتــر روحانــی همچنین ایجاد تعادل قیمت ارز در بــازار را حائز اهمیت 
توصیف کرد و گفت: همه باید در این راه به بانک مرکزی کمک کنند تا نرخ 

ارز به قیمت منطقی، متعادل و قابل قبول برسد.
 دکتر همتي: بانک مرکزی با کمترین هزینه

بازار ارز را کنترل کرده است
دکتــر عبدالناصر همتي رئیس کل بانک مرکزی نیز در این مراســم ذخایر 
اسکناس کشور را بسیار مطلوب ارزیابی و تأکید کرد: توانستیم با کمترین 
هزینه، بازار را کنترل کرده و آرامش را برقرار ســازیم؛ در حالی  که ذخایر 
کشور به سرعت بالا رفته و ذخیره های ارزی خارج از کشور نیز برای واردات 

مطلوب است.
وي تصریح کرد: در هفت ماهی که به بانک مرکزی آمده ام، تحت شدیدترین 
تحریم هــا به ویــژه در مرداد و آبان ماه قرار گرفتیم که البته با تدابیر اتخاذ 
شــده نرخ ارز ظــرف این هفت ماه در مجموع 12 درصد افزایش داشــته 
اســت؛ در حالــی که رئیس جمهور آمریکا گفته بود کــه پول ملی ایران را 

نابود خواهد کرد.
رئیــس کل بانک مرکزی افزود: به جز جــو روانی؛ هیچ چیز دیگری بر بازار 
ارز اثرگذار نیســت و فاکتورهای اقتصادی نشان می دهد که توانستیم بازار 
را متعــادل کــرده و عرضه و تقاضا در بازار پول را به نحوی رقم بزنیم که در 
ثبات نســبی به سر ببریم. وی گفت: بازار پول مهم ترین هدف دشمن بوده 
که هم اکنون مدیریت مناسبی در آن صورت گرفته است؛ به نحوی که روند 
نقدینگــی هم اکنون با ماه های قبل تفاوت نکرده و در دولت های یازدهم و 

دوازدهم نرخ رشد نقدینگی کاهش یافته است و این روند ادامه دارد.
دکتر همتی منظم شــدن سیستم بانکی، تعدیل نرخ سود و کاهش قیمت 
تمام شــده پول در شــبکه بانکی را از جمله دستاوردهای نظام بانکی طي 
هفت ماه گذشــته برشمرد و گفت: شاید این موارد در شرایط عادی افتخار 

نباشد، اما در شرایط سخت تحریم ها موفقیت مهمی محسوب مي شود.
رئیس شــورای پول و اعتبار با بیان اینکه بانک ها در شــرایط بسیار سخت 
کشــور مأموریت مهم خود را به خوبی انجام داده اند، گفت: دشــمن برنامه 
جدی برای آسیب رســانی به ابعاد مختلف اقتصاد ایران داشته و با توجه به 
اینکه مهمترین بحث این آســیب بازار پول و ارز اســت؛ بانک مرکزی تمام 
تلاش خود را بر این استوار کرده که این دو بازار را به خوبی مدیریت کرده 

و از آن محافظت کند.
رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشان کرد: التهابات اخیر کوچک ترین تأثیری 
در نقدینگی نداشته و وضعیت بانک ها نیز به نسبت قبل بهتر شده است. وی 
با اشاره به رابطه خوب سیستم بانکی با اقتصاد و مجموعه دولت افزود: کمک 
به نقدینگی واحدهای تولیدی در این شرایط سخت در دستور کار قرار دارد. 
دکتر همتی بهبود معیشــت مردم را برنامه این بانک برای ماه های پیش رو 
اعــلام کرد و گفت: طــي ماه های اخیر باید از اینکه وضعیت بدتر نشــود 
جلوگیری می کردیم، اما اکنون در شرایطی به سر می بریم که به سمت بهتر 

شدن شرایط اقتصادی در حرکتیم.
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بخش صنعت ومعدن 62 درصد از مالیات 
و بخش زیادی از بیمه کارگری را پرداخت 
می کند؛ از این رو باید به طور ویژه مورد 
توجه قرار گیرد و اگر قرار باشد بانک ها 
روزی به کمک تولید بیایند؛ امروز همان 

روز است.
مهندس رضــا رحمانی وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در نشســتي با قائم مقام بانک مرکزی، 
مدیران عامل بانک ها و معاونان وزارت صنعت، 
معدن و تجارت ضمــن بیان مطلب فوق و با 
تاکید بر اینکه ســال آینده صــادرات موتور 
پیشــران اقتصاد کشور اســت گفت: اولویت 
واحدهایی  تســهیلات؛  پرداخت  برای  دولت 
اســت کــه در زنجیره تولیــد محصولی قرار 
دارند، مــواد اولیه محصولات اساســی و پر 
مصــرف را تولید می کننــد و محصولات آنها 

صادراتی است یا اشتغال بالایی دارند.
وي افزود: اگر تولید آسیب ببیند؛ نه خدمات 
می توانــد فعالیت کنــد و نــه مالیاتی اخذ 
می شــود. در  حالي که بخش صنعت ومعدن 
62 درصد از مالیــات و بخش زیادی از بیمه 
کارگری را پرداخت می کند؛ از این رو باید به 

طور ویژه مورد توجه قرار گیرد.
به اعتقــاد وزیــر صنعت، معــدن و تجارت 
باید چند ماه آینــده را مدیریت کرد؛ چراکه 

مطمئنا دشمن با شکست روبرو می شود.
مهندس رحمانی با اشــاره بــه حل برخی از 
مشــکلات حوزه صنعت طــي ماه های اخیر 
گفت: بســیاری از واحدهــای تولیدی امکان 
تولیــد و فروش در داخل و خارج کشــور را 
دارند، اما به دلیل عدم نقدینگی و سرمایه در 

گردش لازم با مشکل روبرو هستند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین تاکید 
کرد: برخــی از صنایع به دلیل فرســودگی؛ 
انرژی بر هســتند و به محیط  زیســت آسیب 
می زنند و نیاز به نوسازی دارند. اگر در شرایط 
تحریم نبودیم؛ مطمئنا یکی از درخواست های 
من از دولت تخصیص منابع از صندوق توسعه 

ملی برای نوسازی صنایع بود.
این عضو کابینه دولــت دوازدهم با تاکید بر 
اینکه روزانه قیمت ها در بازار رصد می شــود، 
ادامــه داد: قیمت برخــی از کالا ها افزایش 
نداشــته و حتی روند کاهشــی هم داشــته 
اســت؛ چراکه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
تمــام اقلام کالایــی اعم از مــس و فولاد تا 
لوازم خانگی و موادغذایی و کالا های اساســی 

را رصد می کند.
افزایش قیمت در حوزه لوازم خانگی 

مبنایی ندارد
وی با بیــان اینکه افزایــش قیمت در حوزه 
لوازم خانگی مبنایی ندارد، تاکید کرد: ظرفیت 
تولید لوازم خانگی 2 تا 3 برابر نیاز کشور بوده 
و کیفیت بیشــتر کالا ها در حد اســتاندارد و 

محصولات روز دنیا است.
مهندس رحمانی با تاکید بر اینکه لوازم خانگی 
باید کاهــش قیمت خود را ادامه دهد، افزود: 
طي ماه های قبــل لوازم خانگــی حدود 10 
درصد کاهش قیمت داشــته است و انجمن 
لوازم خانگــی نیز طي جلســات مختلف قول 
داده با توجــه به محدودیتی کــه دولت در 
واردات ایجاد کرده است؛ این صنعت در کنار 
سایر صنایع همانند پوشاک رشد کند و کالا ها 
به وفور در بازار عرضه شده و حتی قیمت آنها 

نسبت به مشابه خارجی کمتر باشد.
قیمت خودرو با توجه به روندی که در 
افزایش تولید داشته، متعادل می شود

وی بــا بیان اینکه قیمت خــودرو با توجه به 
روندی که در افزایش تولید داشــته متعادل 
می شــود، ادامه داد: چند عامــل در افزایش 
قیمــت خودرو طــي ماه های اخیــر دخیل 
بــوده که یکی از این موارد کاهش تولید طي 
ماه های قبل است. در حال حاضر تولید رشد 
چشمگیری داشــته و باید از قطعه سازان در 
این خصوص تشکر کرد که علیرغم بالا بودن 
مطالبات خود همکاری کرده و خودروسازان 

نیز برای تولید همت کرده اند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر اینکه 
تولیدات خودرو امروز نسبت به 3 ماه گذشته 
بیــش از دو برابر شــده اســت، تصریح کرد: 
این افزایش تولید 2 اثر دارد؛ نخســت اینکه 
توان خودروســازان را برای انجــام تعهدات 
قبلــی افزایش می دهد و افــرادی که خودرو 
پیش خرید کرده اند می توانند خودرو های خود 
را سریع تر دریافت کنند؛ همچنین در شرایط 
کنونی عرضه خــودرو قیمــت را متعادل تر 

می کند.
این عضو کابینه دولت دوازدهم با بیان اینکه 
برخی نوسانات مقطعی اســت، تصریح کرد: 
مــردم نبایــد تحت تاثیر فضــای روانی قرار 
گیرند؛ چراکه به هر میــزان مصرف کننده ها 
تقاضا داشــته باشند؛ در کشــور قابل تامین 
است. به خصوص طي ماه های آینده که شاید 
تولید بیش از رقم کنونی افزایش یابد و با این 
متعادل تــر  قیمت هــا  تولیــد   افزایــش 

می شود.

وزیرصنعت،معدنوتجارتدرجمعمدیرانبانكی:

امروز روز کمك بانك ها به بخش تولید است
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برای بهبود فضای کســب وکار باید بنگاه های 
اقتصادی ارتقاء و سیاستگذاری های مالیاتی 

تغییر یابد.
ســعید زرندی معاون طرح  و برنامه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت ضمن بیان مطلب فوق در حاشــیه 
نشســت تخصصی مدیریت و راهبری شرکت ها در 
بحران های اقتصادی گفت: با توجه به شرایط موجود 
و تحریم ها باید بیش از هر زمان دیگري از کمک های 

جمعی برای بهبود این فضا استفاده کرد. 
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
افزود: یکی از موضوعات مهم در شرایط فعلی؛ بحث 
مدیریت بنگاه هاســت که بایــد توجه ویژه ای به آن 
داشت. باید فضای نوآوری کشور را فرا بگیرد و همه 
مســئولان خود را موظف بداننــد تا با بهره گیری از 
امکانات؛ کار های ابتکاری و راه های میان بر را در سایه 

مدیریت صحیح در فعالیت کشور وارد کنند.
زرندی تصریح کرد: باید با تلاشی مضاعف، جدی تر و 
با نهایت شتاب اما حساب شده، منظم و منضبط به 
جلو حرکت کرده و هزینه های تولید را کاهش دهیم 

و مدیریت سطح بنگاه ها را بیشتر کنیم.
هدایت سرمایه های صنعت بیمه به بخش تولید

معاون طرح  و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
همچنیــن نقش صنعت بیمــه در نظام تامین مالی 
اقتصــاد را مهم ارزیابی کرد و گفت: باید بخشــی از 
ســرمایه های موجود در این بخش را به سمت تولید 

سوق دهیم.
زرندی گفت: در برنامه ششم توسعه از بیمه مرکزی 
خواسته شده که از منابع این بخش برای تامین مالی 
پایدار در اقتصادملی اســتفاده شود. وی بیان داشت: 
با توجه به ســاختار مالکیت موسســه های بیمه و 
وابســتگی آنها به بانک ها، بخشــی از منابع آنها در 
بانک ها سپرده گذاری شده است؛ بنابراین پیشنهاد 
وزارت صمت تعیین سقف برای سپرده گذاری منابع 
مالی موسســه های بیمه نزد بانک ها و موسســات 
اعتباری کشــور است. به این ترتیب بخش بیشتری 
از منابع تجهیز شــده با اطمینان بیشــتري صرف 

تامین مالی بخش های مولد اقتصاد کشور مي شود.
معاون طرح  و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اضافه  کرد: بخش ســرمایه گذاری شرکت های بیمه 
در جهان به اندازه ای قوی است که عمده هزینه هاي 
عملیاتــی شــرکت های بیمه از محــل درآمدهای 
سرمایه گذاری تامین می شود و از زاویه بخش تولید 
نیز شرکت های بیمه جزو اصلی ترین تامین کنندگان 
مالی پروژه های بزرگ و بلندمدت اقتصادی محسوب 
می شوند.  وی تاکیدکرد: ساختار سرمایه گذاری برای 
شــرکت های بیمه باید تغییر کند تا بیمه ها ترغیب 
شوند به طور حرفه ای به سرمایه گذاری های مستقیم 

در حوزه های مولد تولیدی ورود پیدا کنند.
معاون طرح  و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اضافــه  کرد: رویکرد جدید ما اســتفاده از ابزارهای 
جدید تامین مالی برای تولید است؛ در همین راستا به 
دنبال استفاده از همه ظرفیت های اقتصادی همچون 
بورس، بیمه و ... هســتیم که البته این امر مســتلزم 

فرهنگ سازی بین فعالان صنعتی است.
بــه گفته وی وزارت صنعــت، معدن و تجارت برای 
تعامل کامل با شرکت های بیمه و معرفی پروژه های 
سودآور و اولویت دار با هدف سرمایه گذاری مستقیم 

آمادگی کامل دارد.
زرندی گفت: این پروژه ها می توانند در قالب مشارکت 
در ساخت )پروژه های دارای درصد پیشرفت فیزیکی 
بالا(، جذب منابع برای سرمایه در گردش و همچنین 
جذب منابع برای توسعه، بازسازی و نوسازی و سایر 
انواع ســرمایه گذاری های مستقیم به عنوان طرف 

سرمایه پذیر شرکت های بیمه باشند.
وي در ادامــه افزود: شــرایطی که بــا آن مواجهیم 
شــرایطی است که سختی های همراه دارد.  اقتصاد 
کلان را که مرور می کنیم و تغییراتی که اتفاق افتاده 
در ارتباطات بین المللی ما و اثراتی که از تغییرات نرخ 
ارز داشــتیم؛ تکانه ای است که باید خود را در مقابل 

آن مقاوم و ضد ضربه کنیم. 
زرندی ادامه داد : با توجه به شــرایط ایجاد شــده در 
خارج از کشــور و نرخ ارز باید خود را در برابر مسائل 

پیش رو مقاوم کنیم و فضای سیاسی، اقتصاد کلان، 
ســطح سیاســت های صنعتی و معدنی و تجاری، 
سیاستگذاری در رشته  فعالیت های منتخب و سطح 
بنگاه ها و مدیریت بنگاهی؛ 5 سطح استراتژیک برای 
تبیین اســتراتژی وزارت صنعت، معدن و تجارت به 
شمار می روند. وی افزود: بنگاه های موفق کشور باید 
موفقیت های خود را به ســایر بنگاه ها انتقال دهند. 
هزینه هــای تولید موضوع اصلی بنگاه هســت که 
متاسفانه برخی بنگاه ها با اینکه مشکلات را می دانند، 
اما تغییر سیاست جدی برای بهبود روند تولید را در 

دستور کار خود قرار ندادند.
بنگاه هایی که تکنولوژی را تغییر ندهند، 

محکوم به فنا هستند
معــاون وزیــر صنعت،  معدن و تجــارت اظهارکرد: 
بهره وری و قدرت چانه زنی موضوع مهمی اســت که 
باید در دستور کار قرار گیرد. همچنین موضوع کاهش 
هزینه هــا و افزایش رقابت پذیری باید به عنوان اصل 
باشد و در این زمینه واحدهایی که ارتقاء تکنولوژی 

نداشته باشند؛ به ناچار از صحنه حذف می شوند. 
زرندی یادآور شــد: با تشکیل کلینیک های صنعتی 
بــه دنبال بهبود روند ارائه تســهیلات هســتیم. به 
طوری  که از ســال آینده هر بنگاهی درخواســت 
تسهیلات داشته باشــد؛ ابتدا باید در کلینیک های 
تخصصی حوزه صنعت ویزیت شــود تا مشــکلات 
آن مورد برررســی قرار گیرد. بــرای اولین بار اعلام 
کردیم متقاضیان تســهیلات ابتدا باید به کلینیک 
صنعت مراجعه کنند و این طرح در 10 اســتان اجرا 
شده اســت. وي همچنین افزود: صادرات می تواند 
بنگاه های ایرانــی را در بازارهای جهانی رقابت پذیر 
کنــد؛ در همین راســتا صادرات محوری با توجه به 
نــرخ ارز محوریت اصلی وزارت صمت در ســال 98 
اســت. درشرایط کمبود منابع، شرکت هایی که بازار 

صادراتی دارند؛ در اولویت خواهند بود.
زرندی اعلام کرد: طي جلســه اي با رئیس سازمان 
بورس مقرر شــد در راســتای شفاف ســازی ورود 
شــرکت های دولتــی به بــورس را هموارتر کنیم و 

مشوق هایی در نظر بگیریم.
معــاون وزیر صنعت، معدن و تجــارت تاکید کرد: 
امروز نیاز هست که شاخص های جدید با نگاه جدید 
طراحی شود، اما اعتقاد داریم در این شرایط مدیریت 

دانش داشته باشیم.
وی یادآور شــد: در شــرایط فعلی اقتصادی سعی 
کرده ایم در مجموع وزارت صمت اختیاراتی را بگیریم 
مثل ستاد تسهیل و کارگروه ه و ... اما بخش مهمی از 
حل مشکلات به خود واحدها بر می گردد و نباید فقط 
به دیگران متکی باشیم .زرندی در پایان تاکیدکرد: 
اصلی   ترین وظیفه دولت حمایت از واحدهاست اما از 

مدیریت بنگاه ها نیز نباید غافل بود.

معاونطرحوبرنامهوزارتصمت:

سیاست های مالیاتی بايد تغییر کند
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خوشبختانه بازار سرمایه طي سال های اخیر 
توانسته در انواع اوراق اجاره همانند اجاره 
هواپیما، اجاره لوکوموتیو و واگن های قطار 
و نیز در حوزه های تولیدی بخش پتروشیمی 
و نفت فعال شــود و کمک بسزایی به تامین 

مالی کشور کند.
دکتر شاپور محمدی رئیس سازمان بورس  و اوراق 
بهادار در حاشیه برگزاری »دومین همایش تامین 
مالــی از طریق بازار ســرمایه« ضمن بیان مطلب 
فوق و با اشــاره به لزوم محوریت بازار ســرمایه در 
تامین مالی پروژه های بزرگ؛ به انتقادات ناشــران 
در خصــوص موانع پیش روی آنها در اســتفاده از 
ظرفیت های بازار سرمایه برای تامین مالی پروژه ها 

پاسخ داد.
وي در این خصــوص گفت: ما تمامی انتقادات را 
بررســی می کنیم؛ در عین حــال هزینه ارکان را 
تــا جایی که ممکن اســت، کاهش می دهیم و در 
مجموع با نظام پولی کشــور همراه خواهیم بود تا 

بتوانیم نرخ تامین مالی را کاهش دهیم.
دکتر محمدي در خصوص نقش بازار ســرمایه در 
تامیــن مالی پروژه های بزرگ تاکید کرد: شــاید 
بهتر باشــد بگویم محوریت تامین مالی بلندمدت 
پروژه هــای بزرگ در کشــور باید بازار ســرمایه 
باشــد. در عین حال بازار پول باید در تامین مالی 
کوتاه مــدت برای خانوارهــا و بنگاه های کوچک 

متمرکز شود. 
وي در ادامه افزود: خوشــبختانه بازار سرمایه طي 
سال های اخیر توانسته در انواع اوراق اجاره همانند 
اجــاره هواپیما، اجاره لوکوموتیو و واگن های قطار 
و نیز در حوزه های تولیدی بخش پتروشــیمی و 
نفت فعال شــود و کمک بســزایی به تامین مالی 
کشــور کند. در همین راســتا بخش خصوصی و 
شرکت های تولیدی عموما از این ظرفیت استفاده 

می کنند.
دکتر محمدي خاطرنشان کرد: سازمان بورس هم 

تلاش خود را بر تنوع بخشی بر این ابزارها قرار داده 
است؛ ابزارهایی که هم اکنون امکان استفاده برای 
آنها وجود دارد، تقریبا همه ابزارهای مالی-اسلامی 
را در بر می گیرد. اوراق اجاره، اوراق منفعت، اوراق 
جعاله، اوراق وکالت، اوراق مشارکت و ... در دسته 
انواع اوراق مالی- اســلامی قرار می گیرند. یکی از 
اقدامــات خوبی که در خصوص انواع اوراق مالی-
اســلامی انجام شده اســت، ترکیب آنها با اختیار 
خرید و اختیار فروش و ابزارهای مالی کلاســیک 
اســت که در دنیا استفاده می شود و از نظر کمیته 
فقهی ســازمان بــورس نیز تائید شــده  و امکان 

استفاده از آنها وجود دارد.
وي تاکید کرد: تقریبا می توان گفت سازمان بورس 
با کمک کمیته فقهی توانسته  همه ابزارهای مالی- 
اســلامی که در دنیا مورد استفاده قرار می گیرند 
را راه انــدازی و مورد اســتفاده قرار دهد. در حوزه 
ابزارهای مرســوم در دنیا؛ آتی سبدســهام، آتی 
تک ســهم، اختیار خرید و اختیار فروش، سهام و 
اســناد خزانه اســلامی را در کنار ابزارهای مالی-

اســلامی در بازار ســرمایه داریم. در نتیجه زماني 
که اوراق مربوط به وارانت و فروش اســتقراضی را 
هــم نهایی کنیم؛ می توانیم بگوییم ابزارهای بازار 

سرمایه ایران تقریبا تکمیل شده است.
دکتر محمدي در پاســخ به این ســوال که چرا تا 
بــه امروز ابزارهای تامین مالی با اقبال چندانی در 
اقتصاد کشور مواجه نشده است، گفت: قواعد بازار 
ســرمایه به لحاظ کنترل ریســک، قواعد جامعی 
اســت؛ طبیعتا بعضی از شــرکت ها بــرای اینکه 
بتوانند قواعد و  مقرراتی که سازمان بورس و قانون 
بازار اوراق بهادار مشــخص کرده را بپذیرند؛ باید 
تغییراتی را در ســاختار صورت هــای مالی خود 

اعمال کنند.
وي خاطرنشــان کرد: شفافیت اولین اصل در بازار 
ســرمایه بوده و منصفانه بودن معاملات به عنوان 
یکی از مهمترین اصول اســت که باید مورد توجه 

اهالی بازار ســرمایه قرار گیرد. طبیعی است برای 
برخی از شــرکت ها که میزان شــفافیت  آنها نیاز 
به تعدیل  دارد که بتوانند شــرایط ورود به بازار را 
احراز کنند، ممکن اســت در ابتدای امر برای آنها 
دشوار باشد. البته استقبال هم تاکنون خوب بوده 
و تامیــن مالی بخش خصوصی از بازار ســرمایه با 
رشــد بسیار مناسبی همراه بوده است. اما به دلیل 
تکالیف قانونی که در قوانین بودجه سالانه مشخص 
می شود، طبیعتا دولت هم سهم عمده ای از تامین 

مالی را به خود اختصاص داده است.
دکتر محمدي در ادامه افزود: برنامه ریزی های بازار 
سرمایه در همین راستا است که بخش خصوصی 
قادر باشد بیشتر از گذشته در این فضا وارد شود تا 
نیاز دولت هم به بازار سرمایه کمتر شود. هنگامی 
که بخش خصوصی به صورت مســتقیم اقدام به 
تامیــن مالی می کند، نیاز دولــت به تامین مالی 
از بازار ســرمایه باید تعدیل شود. امیدواریم که با 
جهت گیری های صورت گرفته در آینده شــاهد 
افزایش ســریع ســهم تامین مالی بازار سرمایه از 

کل تامین مالی کشور باشیم.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار در خصوص 
راهکارهایي براي تســهیل فرآینــد تامین مالی 
ناشــران از بازار سرمایه خاطرنشان کرد: ما تمامی 
انتقادات را بررســی می کنیم؛ در عین حال هزینه 
ارکان را تا جایی که ممکن است، کاهش می دهیم 
و در مجموع با نظام پولی کشور همراه خواهیم بود 
تا بتوانیم نرخ تامین مالی را کاهش دهیم.  وي در 
پایان گفت: کاهش نرخ تامین مالی حرکتی اســت 
کــه باید بــه صورت همزمان بین بــازار پول، بازار 
ســرمایه و بازار بیمه کشــور رخ دهد. ما نیز برای 
کاهش نرخ تامین مالی در کشور آمادگی داریم، اما 
فرصت هــای رقیبی همچون احتکار کالا و خرید و 
فروش طلا و ارز که برخی مواقع در خارج از این سه 
بازار ایجاد می شود؛ باید کنترل گردد تا بازارها قادر 

به کاهش نرخ تامین مالی در کشور باشند.

دكترمحمديرئيسسازمانبورسواوراقبهادارعنوانكرد:

کاهش هزينه تامین مالی تا جای ممکن
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بازار ســرمایه  ابزارســازی در  بــرای 
مجموعه های زیادی تلاش کرده اند و امروز 
در بورس انرژی نیز شــاهد دستاوردهای 

ارزنده ای در این خصوص هستیم.
دکتر سیدعلی حسیني مدیرعامل بورس انرژي 
ضمــن بیان مطلب فــوق در »دومین همایش 
تامین مالی از طریق بازار ســرمایه« با اشاره به 
میزان ســرمایه گذاری جهانــی در حوزه انرژی 
گفت: طی دو دهه گذشــته اوج سرمایه گذاری 
در حوزه انرژی مربوط به ســال 2014 میلادی 
بــود و به  رغم آنکه از ســال 2015 میلادی به 
بعد میزان ســرمایه گذاری در این حوزه کاهش 

داشته، اما همچنان حجم قابل توجهی است.
وی با بیان اینکه پیش بینی شده سرمایه گذاری 
در حــوزه انــرژی تا ســال 2035 بالــغ بر 40 
هزار میلیارد دلار باشــد، ادامه داد: بر اســاس 
پیش بینی ها بیشترین حجم سرمایه گذاری در 
حوزه انــرژی به برق اختصــاص دارد، نفت در 
جایگاه دوم اســت و پس از آن گاز، زغالسنگ و 

در آخر انرژی های پاک قرار گرفته اند.
مدیرعامل بورس انرژی با اشاره به سیاست  های 
کلان اقتصادی و اظهارنظر سیاستگذاران افزود: 
در ایران نیز افزایش قابلیت تولید روزانه نفت خام 
به 4.5 میلیون بشکه، میعانات گازی 950 هزار 
بشــکه و یک میلیارد و صد میلیون متر مکعب 
گاز طبیعی تا ســال 1400 در دســتور کار قرار 
داشــت. همچنین افزایــش تولید مجتمع های 
پتروشــیمی از 25 میلیارد دلار به 80 میلیارد 
دلار نیاز به سرمایه گذاری 134 میلیارد دلاری 
در بخش بالادســتی و 67 میلیــارد دلاری در 
بخش پایین دســتی تا ســال 1400 را رقم زده 

است.
وی ادامه داد: از سوی دیگر دو برابر شدن مصرف 
برق طی ده سال آینده و ایجاد 50 هزار مگاوات 
ظرفیــت تولید برق جدید؛ به ســرمایه گذاری 

بیشــتري در حوزه انتقــال و توزیع نیروی برق 
نیاز دارد.

دکتر حسینی ضمن بیان اینکه موارد ذکر شده 
نشــانه ظرفیت حوزه انرژی کشور است، افزود: 
بــرای تامیــن مالی حوزه انرژی کشــور باید از 

ابزارهای متنوعي بهره برد.
بــه گفته مدیرعامل بورس انــرژی ایران تأمین 
مالــی صنایع مختلف از طریق بازار ســرمایه از 
رقــم 143 هــزار میلیارد ریال در ســال 91 به 
1220 هزار میلیارد ریال در ســال 95 رســیده 
که بیانگر رشد 750 درصدی است. در سال 96 
نیز با رســیدن حجم تامین مالی به 2050 هزار 
میلیارد رشد 68 درصدی را تجربه کردیم که این 
موضوع حاکی از ظرفیت بالای بازار ســرمایه و 
همچنین بورس انرژی در تامین مالی بخش های 

مولد اقتصاد کشور است.
وی با اشــاره بــه اینکه با هــدف افزایش تنوع 
ابزارهــای تامین مالی بهره بــرداری از صندوق 
سرمایه گذاری پروژه در دستور کار بورس انرژی 
قرار گرفــت، افزود: »صندوق ســرمایه گذاری 
پروژه« یک نهاد مالی اســت کــه با اخذ مجوز 
از ســازمان بورس و اوراق بهادار تأســیس شده 
که ویژگــی آن جمع آوری ســرمایه از عموم و 
تخصیص آن به ســرمایه گذاری در ســاخت و 

تکمیل پروژه معین است.
دکتر حســینی بــه مراحل راه انــدازی و نحوه 
عملکرد این صندوق اشــاره  کرد و گفت: مراحل 
راه اندازی این صندوق شــامل دریافت موافقت 
اصولی تاسیس صندوق، دریافت مجوز تاسیس 
صندوق پروژه، دریافت مجوز فعالیت از سازمان، 
تاســیس شــرکت پروژه، دریافت مجوز اولین 
عرضــه عمومی، درج نماد در بورس انرژی ایران 

و قیمت گذاری سهام شرکت پروژه است.
وی اجــرای پــروژه از طریــق عقد قــرارداد با 
پیمانکاران ذیصلاح  بر اساس مراحل، زمانبندی، 

مصالح و نقشــه های پیش بینی شــده در طرح 
توجیهی پــروژه و با رعایت مقــررات مربوطه، 
ارائه صورت وضعیت های پیشرفت پروژه به ناظر 
فنی، در مواعد مقرر در اساســنامه، ارائه صورت  
وضعیت هــای پیشــرفت مالی پــروژه به مدیر 
صندوق در مواعد مقرر در اساســنامه، همکاری 
با ناظر فنی، مدیر صندوق، متولی و کارشــناس 
رســمی دادگســتری منتخب بــرای بازدید از 
مراحــل اجرای پــروژه، مســئولیت اخذ پایان 
کار و مجوزهــای نهایــی مربوطه برای آمادگی 
و رســیدن به مرحله بهره بــرداری را از وظایف 
و مسئولیت های شــرکت پروژه دانست و ادامه 
داد: مجمــع، هیات مدیره، مدیر، متولی، متعهد 
پذیره نویس، ناظر فنی، بازارگردان و حســابرس 

ارکان این صندوق را تشکیل می دهند.
مدیرعامل بورس انرژی ایران کاهش زمان افزایش 
ســرمایه، جدایی مالکیــت از مدیریت، کنترل 
ریسک پروژه و جلوگیری از تسری ریسک پروژه 
به مالکان آن )به دلیل وجود شخصیت حقوقی 
مســتقل(، افزایش شــفافیت ســرمایه گذاری 
در پروژه هــا، ایجاد امکان فرآیندهای تســویه 
پروژه ها، تخصصی شــدن تأمین مالی پروژه ها 
از طریق ایجاد و انباشــت دانــش تامین مالی، 
افزایش نقدشــوندگی و امکان تدوین استراتژی 
خروج از پروژه برای ســرمایه گذاران، عدم نیاز 
به وثایق رهنی، امکان تأمین مالی بدون در نظر 
گرفتــن محدودیت های ترازنامــه ای صاحبان 
پــروژه، امــکان بهره مندی از مزایــای مالیاتی 
قانونی صندوق های ســرمایه گذاری و معافیت 
مالیاتی برای نقل و انتقــال واحدهای صندوق 
پروژه را از مزایای صندوق سرمایه گذاری پروژه 
دانســت و ادامه داد: این صندوق در تامین مالی 
پروژه های با جریانات نقدی مستمر، پروژه های 
زیربنایی، پروژه های با حجم سرمایه گذاری بالا 

و پروژه های بلندمدت کاربرد دارد.
دکتر حسینی با اشاره به راه اندازی صندوق پروژه 
آرمــان پرند مپنا و نقش مهم آن در تامین مالی 
گفت: شفافیت اطلاعاتی؛ مهمترین ویژگی این 
نوع از صندوق هاســت. انتشار اخبار و اطلاعات 
مرتبط با پروژه های صندوق، انتشار گزارش های 
ماهانه پیشــرفت پروژه ها )فیزیکی و ریالي( از 
طریــق تارنمــا و انتشــار گــزارش عملکرد و 
صورت های مالی صندوق در مقاطع ســه ماهه 
)حسابرســی نشده( و شــش ماهه )حسابرسی 
اجمالی( و ســالانه )حسابرسی جامع( از جمله 
مواردی اســت کــه با هدف افزایش شــفافیت 

صندوق پروژه انجام می شود.

مدیرعاملبورسانرژیایرانتاكيدكرد:

صندوق سرمايه گذاری پروژه، ابزار شفاف تامین مالی
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دکتر عبده تبریزی با اشاره به اینکه توسعه و تعمیق 
بازار سرمایه از اوایل دهه 80 باعث شد دولت توجه 
ویژه ای به تامین مالی از طریق بازار سرمایه داشته 
باشد، گفت: دولت از این طریق توانست هزینه های 

جانبی خود را تا حد قابل توجه ای کاهش دهد.
دکتــر حســین عبده تبریزی عضو شــورایعالی 
بورس طي ســخنانی در »دومین همایش تامین 
مالــي از طریق بــازار ســرمایه« در زمینه تاثیر 
سیاســت های تامین مالی از طریق بازار سرمایه 
توضیحاتــی ارائه داد و گفــت: جذابیت ابزارهای 
مالی بازار سرمایه برای تامین مالی به چند عامل 
بر می گــردد. موضوع اول مربــوط به تنگناهای 
اعتباری بانک هاست. بحران بانکی طی چند سال 
اخیر شرایطی را به وجود آورده که تامین مالی از 
 ســوی بازار پول چندان میسر به نظر نمی رسد.
وي در ادامه بیان کرد: دومین موضوعی که علاقه 
بــه تامین مالی از طریق بازار ســرمایه را افزایش 
داده؛ نیاز به نقدینگی بیشــتر در جامعه است. با 
توجه به رشــد نرخ ارز طی یکسال گذشته نیاز به 
سرمایه در گردش؛ دولت را مجاب می کند که به 

سمت ابزارهای مالی بازار سرمایه حرکت کند.
دکتر عبده تبریزي ســومین دلیل این انتخاب را 
نیازهای ضروری دولت دانست و گفت: دولت برای 
تکمیل پروژه های عمومی خود نیاز به استفاده از 
ابزارهای مالی مختلف دارد. در این شرایط تنوعی 
کــه در بازار ســرمایه وجود دارد؛ گزینه بســیار 
مناســبی برای دولت به شمار می رود. همچنین 
توســعه بازار سرمایه از اوایل دهه 80 نیز مزید بر 
علت اســت که دولت ها از پشتیبانی بازار سرمایه 
بیشتر بهره مند شــوند. عضو شورایعالی بورس با 
بیان اینکه ابزارهای مالی بازار ســرمایه می تواند 
محرک رشــد اقتصادی باشــد، گفت: استفاده از 
ابزارهــای مالی بورس می تواند مزایای بســیاری 
زیــادی برای دولت به همراه داشــته باشــد. در 
وهلــه اول تامین مالی از این مســیر هزینه های 

ریختــه کمتر )جانبی( را بــرای دولت به همراه 
دارد. همچنین ایــن نوع تامین مالی برای دولت 
بازارمحورتر است. این بدان معناست که سیستم 
عرضــه و تقاضا در این ابزارها می تواند در تنظیم 
هزینه ها موثرتر باشد. وی افزود: همچنین تامین 
مالی از طریق ابزارهای بورســی اهرم بسیار قوی 
بــرای افزایش وجوه خصوصی اســت و می تواند 
خصوصی سازی  و حضور مردم را به شدت افزایش 
دهد. از ســوی دیگر این نوع تامین مالی می تواند 
بســیار پایدارتر از کمک های دولت به پروژه های 
بزرگ عمومی باشــد و اطمینان از تداوم جریان 

نقدینگی را افزایش دهد.
این استاد دانشگاه مسائل محوری اقتصاد کشور 
را حول  دو محور تحریم ها و نقدینگی دانســت و 
گفت: در زمینه تحریم ها دولت اقدامات مختلفی 
در این زمینه انجام داده است و پیش بینی می شود 
که راهکارهای مقابله با تحریم ها از ســوی دولت 
تعبیه شــود. وی در زمینــه نقدینگی نیز گفت: 
سیاســت های دولت و بانک مرکزی طي چند ماه 
اخیر به گونه ای بوده که به جهت هدایت و کنترل 
نقدینگی حرکت داشته است. در این زمینه دولت 
باید صادرات را به هر شــکل ممکن ادامه دهد و 

راهکارهای تعامل با دیگر کشورها را پیدا کند.
وي در خصــوص دلایل تمایل جامعه به ابزارهای 
تامین مالی گفت: مشکلات نظام بانکی و کاهش 
توانایــی آنها در پرداخت نقدینگــی به نهادها را 
می توان مهم ترین دلیل تمایل جامعه به ابزارهای 
تامین مالی دانست. از سوی دیگر افزایش سرمایه 
در گــردش نهادها زمینه را برای افزایش نیاز این 

شرکت ها به نقدینگی زیاد فراهم کرده است.
دکتر عبده تبریزی با اشــاره بــه افزایش تامین 
مالــی دولت از بازار ســرمایه افــزود: پیش بینی 
تامین مالی 51 هزار میلیــارد تومانی در بودجه 
98 نشــان می دهد که بازار سرمایه نقش پررنگی 
در سیاستگذاری های دولت برای سال های آتی و 

تمایل این نهاد برای اســتفاده از ابزارهای تامین 
مالی دارد. در این میان نباید از تاثیر گسترش بازار 
ســرمایه طي سال های اخیر نیز غافل شویم. وي 
رشد افسارگسیخته نقدینگی و تورم را 2 مسئله و 
مشکل محوری اقتصاد ایران دانست و افزود: بدون 
شــک تحریم ها بر تامین مالی تاثیرگذار است. از 
سوی دیگر با توجه به تاثیرگذاری نقدینگی بر نرخ 
تورم، سیاســت های پولی و بودجه می توان گفت 
افزایش بالای حجم نقدینگی آثار سوء بسیاری بر 

اقتصاد داشته است.
عضو شــورایعالی بورس ادامه داد: ایران از معدود 
کشــورهای جهان است که رشد نقدینگی در آن 
به 20 درصد رسیده است. به این ترتیب باید رشد 
نقدینگــی در اقتصاد به 10 الی 15 درصد کاهش 
پیدا کند تا وضعیت اقتصاد به شرایط ثابتی برسد. 
رشد بسیار بالای نقدینگی زمینه افزایش نرخ تورم 
را فراهم کرد. تقسیم نرخ تورم به دو بخش کالایی 
و خدمات نشان می دهد رشد بالای تورم در حوزه 
کالا اتفــاق افتاده که بر قدرت خرید جامعه تاثیر 

مستقیم دارد.
دکتر عبده تبریزی مشکلات نظام بانکی و حذف 
نرخ بالای ســود سپرده ها که مانع از افزایش رشد 
نقدینگی شــده را دو عامل مهم افزایش تورم در 
اقتصاد دانست و گفت: سهم پول در دولت روحانی 
کاهش پیدا کرد که نشان از تلاش این دولت برای 
مهار نقدینگی بود بــا این حال نقدینگی اقتصاد 
از روزنــه به وجود آمده به دلیل رشــد حدود 87 

درصدی شبه پول در این دولت نشات گرفت.
وی ادامه داد: از ســوی دیگر افزایش رشــد پایه 
پولی به افزایش بدهــی بانک ها به بانک مرکزی 
مربوط اســت ؛ یعنی قرمز شدن حساب بانک ها 
پــول مازادی را خلق کرد که در نهایت به افزایش 
حجم نقدینگی و به دنبال آن بالا رفتن نرخ تورم 
انجامید. متوسط نرخ رشد پایه پولی، حجم پول، 
حجــم نقدینگی و نــرخ ارز در مدت اخیر فاصله 
بسیاری از هم گرفته اند و زمینه بحران اقتصادی 
را فراهم کردند. بر این اساس دولت یکسان سازی 
نرخ ارز را به عنــوان راه حلی برای این چالش در 

نظر گرفت.
دکتر عبده تبریزی برآورد از دوره زمانی تحریم های 
بین المللــی، تعقیب سیاســت های دولت و بانک 
مرکــزی، حرکــت به ســمت صــادرات، اتخاذ 
راهکارهای ابتکاری در انتقال وجوه، درک درست 
از سطح تقاضای داخلی و حساسیت نسبت به نرخ 
ارز و اتخاذ سیاســت های مناسب با آن را از جمله 
مسائلی اعلام کرد که پیش از تامین مالی از طریق 

ابزارهای بازار سرمایه باید به آن توجه کرد.

دكترعبدهتبریزيعضوشورایعالیبورستاكيدكرد:

ابزارهای مالی بورس؛ اهرم اصلی تامین مالی کشور
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مهدی پارچینی سرپرست معاونت بازار شرکت بورس و اوراق بهادار 
تهران در »دومین همایش تامین مالی از طریق بازار ســرمایه« در 
خصوص مکانیسم فعالیت اوراق فروش تبعی توضیحاتی ارائه داد و 
گفت: در دستورالعمل جدید اوراق اختیار فروش تبعی، تهدیدهای 

معامله به میزان چشمگیری کاهش داشته است.
پارچینی با اشــاره به کارکردهای اختیار فروش تبعی گفت: پتانسیل اوراق 
تبعی برای سرمایه گذاری در بورس بسیار زیاد است و کارکردهای آن باعث 
شــده تا این اوراق یکی از مهمترین ابزارهای بورسی شناخته شود. موضوع 
اوراق اختیار فروش تبعی به عنوان ابزاری اطمینان بخش و مبتنی بر سهام 

مطرح شد و ابزار از مرداد ماه سال 91 تا 95 مورد استفاده قرار گرفت.
وی ادامه داد: این ابزار از ســال 95 با ویژگی های جدید ارائه شــد و با دو 
کارکرد مورد اســتفاده قرار گرفت. فاز اول آن مبتنی بر ســهام و فاز دوم 
آن که از آذر ماه ســال 97 فعال شــد؛ مبتنی بر شاخص اوراق بهادار بود. 
سرپرست معاونت بازار شرکت بورس و اوراق بهادار تهران آماری در زمینه 
تامیــن مالی از طریق این ابزار ارائه داد و گفت: تا ســال 95 میزان تامین 

مالی از طریق اوراق تبعی به چهار هزار و 245 میلیارد ریال رسید.
وی افزود: ســال 96 نیز میزان تامین مالی از این طریق به 23 هزار و 544 
میلیارد ریال رسید و در 9 ماهه نخســت سال 97 این تامین مالی بالغ بر 
2 هزار و 645 میلیارد ریال شد. البته دلیل کاهش این رقم نسبت به سال 
قبل نیز مربوط به بازبینی و تدوین مجدد دستورالعمل آن در سال 97 بود 

که خوشبختانه با موفقیت به پایان رسید.
این مدیر بورسی دلایل بازنگری در دستورالعمل اوراق اختیار فروش تبعی 
را تشریح کرد و گفت: مدیریت ریســک دارنده اوراق اختیار فروش تبعی؛ 
یکــی از مهمترین دلایل ایــن بازنگری بود.  صادرکننــدگان اوراق اختیار 
فروش تبعی تحت تاثیر ریســک های بســیار زیادی قرار می گرفتند که در 

دستور جدید این موارد برطرف شد.
پارچینی افزود: در شــرایط جدید پوشش ریســک به میزان بسیار زیادی 
افزایش داشــت. همچنین در دستورالعمل جدید اوراق اختیار فروش تبعی 
معامله دارایی پایه توسط مجری تامین مالی و سرمایه گذار صورت می گیرد 
که این موضوع تهدیدهای معامله را به میزان چشــمگیری کاهش می دهد. 
وی در پایــان بیان کرد: اوراق اختیار فروش تبعی با مشــخصاتی که دارد؛ 
می تواند ســرمایه گذاران ریسک گریز بســیاری را جذب کند و شرایطی را 
فراهم آورد تا با این اوراق؛ شاهد تامین مالی در بخش های مختلف اقتصادی 

کشور  باشیم. 

سرپرستمعاونتبازارشركتبورسواوراقبهادارتهرانمطرحكرد:

مديريت ريسك با مدل جديد 
اختیار فروش تبعی

مدیرعاملتامينسرمایهتمدنبيانكرد:

اوراق منفعت؛ ابزاری 
برای توسعه اقتصادی

امروز در بازار سرمایه کشور و با کمک کمیته 
مالی متنوعی در دســترس  ابزارهای  فقهی 
ســرمایه گذاران قرار دارد که با هر سلیقه ای 

منطبق است.
دکتر محمودرضــا خواجه نصیری مدیرعامل تامین 
ســرمایه تمدن ضمن بیان مطلب فوق در دومین 
»همایــش تامین مالي از طریق بازار ســرمایه« با 
اشاره به ساختارها و روش های تامین مالی از طریق 
این بازار گفت: اوراق اجاره، اجاره ســهام، مرابحه، 
ســفارش ســاخت، رهنی و خرید دین، مشارکت، 
سلف و اوراق منفعت از مهمترین انواع اوراق بدهی 

هستند.
وی بــا بیان اینکه در حال حاضر یکی از مهمترین 
ابزارهای تامین مالی اوراق منفعت است، افزود: این 
اوراق با استفاده از قراردادهای مجاز شرعی طراحی 
شــده و به توســعه کمی و کیفی بازار مالی کمک 

می کند.
دکتر خواجه نصیري تامین مالی صنعت نفت کشور 
با اســتفاده از اوراق منفعت را راهی برای توســعه 
اقتصادی دانســت و افزود: در سیاست های اقتصاد 
مقاومتی به توسعه صنعت نفت کشور تاکید شده؛ 
بدیهی اســت هر صنعتی به تامین مالی نیاز دارد 
که یکي از بهترین گزینه هــای تامین مالی؛ اوراق 

منفعت است.
وی تصریــح کرد: امروز بازار ســرمایه کشــور از 
ظرفیت های متنوع و گسترده ای برای تامین مالی 
برخوردار اســت؛ به ویژه در بحــث اوراق منفعت 
ســازمان بــورس، ارکان، ســمات و مجموعه بازار 
ســرمایه روش اثربخــش و کارآمــدی را طراحی 
کرده اند کــه می تواند نقش مهمی  را در توســعه 

اقتصادی کشور ایفا کند.
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از آنجا که بازار ســرمایه بــه لحاظ حجم و 
اندازه رشد قابل توجهی را تجربه کرده؛ سال 
جدید برای ایــن رویداد بین المللی ویژه تر از 

سال هاي گذشته است.
ســعید فلاح پور عضو هیات مدیره ســازمان 
بورس واوراق بهادار "دوازدهمین نمایشــگاه 
بین المللی  بورس، بانک و بیمه" را مهمترین 
رویداد مالی کشــور توصیف کــرد و با بیان 
اینکه ارزش بورس های اوراق بهادار به 900 
هزار میلیارد تومان رسیده است، افزود: حجم 
معاملات در بورس های چهارگانه نیز مســیر 
رشــد را طی کرده است و رشد 70 درصدی 

را نشان می دهد.
فلاح پور با اشــاره به اینکه حجــم تقاضای 
تامیــن  مالی از طریق بازار ســرمایه افزایش 
پیدا کرده است، اظهارداشت: هم اکنون شاهد 
استقبال فعالان اقتصادی از بازار سرمایه چه 
در بخــش دولتی و چــه در بخش خصوصی 

هستیم.
هموارترین  بورس  سازمان  هیات مدیره  عضو 
راه تامین مالی را بازار ســرمایه دانســت و 
تصریح کرد: امروز پذیرش نقش مهم بورس 
در اقتصــاد و مراجعــه بنگاه های مختلف به 
بازار ســرمایه با هدف تامین مالی تبدیل به 
یک »باید« شــده  اســت. همچنین بانک ها 
برای واگذاری شرکت ها و فروش املاک مازاد 
و بیمه ها نیز برای انتشــار اوراق با ســازمان 
بورس در تعامل هســتند و تامین مالی های 
خود را از طریق بازار سرمایه انجام می دهند.
فلاح پور تاکید کرد: اســتفاده از ظرفیت های 
عظیم بازار ســرمایه در راســتای توســعه 

اقتصادی کشــور  امری اجتناب ناپذیر است. 
از طرفی دیگر آشــنایی دقیق تــر با مزایای 
این بازار و شناســایی ابزارهــای آن نیاز به 
فرهنگ ســازی دارد که این فرهنگ ســازی 
می توانــد به خوبی از بســتر فاینکس انجام 

شود.
معــاون نظارت بــر نهادهای مالی ســازمان 
بورس و اوراق بهادار ســپس به ارائه آماري 
در خصوص تقاضاها برای حضور در فاینکس 
2019 و ابعــاد مختلف آن پرداخت و گفت: 
برای برگزاری نمایشگاه بورس، بانک و بیمه 
بیش از 13 هزار و 500 متر مربع فضا تعبیه 
شده اســت. همچنین  تا امروز 115 شرکت 
از حوزه هــای مختلف اقتصــادی تقاضاهای 
خود را بــرای حضور در ایــن رویداد بزرگ 
مالی به ســازمان بورس واوراق بهادار ارسال 
کرده اند که این رقم با احتساب استارتاپ ها، 
روزنامه ها و رســانه های خبــری به بیش از 

220 تقاضا می رسد.
فلاح پــور در خصــوص میــزان مشــارکت 
صنعــت بانــک و بیمــه در نمایشــگاه آتی 
گفت: مشــارکت ها بســیار خوب و فراتر از 
انتظار اســت؛ به طوری که تا این لحظه 16 
شرکت بیمه ای و 8 بانک برای حضور در این 
رویداد اعلام آمادگی کرده اند و این استقبال 

همچنان ادامه دارد.
عضو هیات مدیره سازمان بورس درباره اوراق 
بیمه   اتکایی نیز گفت: دســتورالعمل مربوط 
به این اوراق مــورد موافقت قرار گرفته و در 
انتظار تصویب در شــورایعالی بورس است. از 
آنجا که بیمه مرکــزی نیز به طور جدی این 

موضوع را دنبال می کند؛ در صورت تصویب 
نهایی به سرعت عملیاتی خواهد شد.

فلاح پور در پاسخ به سوالی در خصوص اثرات 
رویدادهای سیاســی اخیر بر بازار ســرمایه 
گفت: مســائل مختلف اقتصادی و سیاســی 
در همه بورس های دنیا تا حدودی بر بازارها 
تاثیرگذار است؛ لذا اینکه بیش از اندازه به این 
فاکتور ها وزن دهیم و تمام نوسانات احتمالی 
بازار را به پدیده های سیاسی منتسب کنیم؛ 

صحیح نیست.
معاون نظارت بر نهادهای مالی سازمان بورس 
و اوراق بهادار همچنین در پاســخ به سوالی 
در خصوص میزان تاثیر تحریم ها بر برگزاری 
فاینکس 2019 گفت: تحریم ها به هر صورت 
باعث عدم حضــور شــرکت های خارجی و 
بین المللی در این رویداد مهم نخواهد شــد. 
کما اینکه عضویت ســازمان بــورس واوراق 
بهادار در آیســکو با وجود تمام محدودیت ها 
انجام شــد که این در نوع خود یک موفقیت 
بزرگ بین المللی محسوب می شود. همچنین 
در داخل شــرکت های تولیدی با استفاده از 
پتانســیل های بازار سرمایه به ویژه در بخش 
ابزارهای نوین تعامل خوبی با نهادهای مالی 
برقــرار کرده و به این نتیجه رســیده اند که 
مهمترین و کارآمدترین بازار در شرایط فعلی 

برای تامین مالی؛ بازار سرمایه است.
وي در پایــان گفت: دوازدهمین نمایشــگاه 
بورس، بانک و بیمه با شعار »مشارکت بیشتر- 
اقتصاد بهتر« از دوم تا پنجم اردیبهشت  در 
برگزار  تهران  بین المللی  نمایشگاه های  محل 

می شود.

فلاحپورعضوهياتمدیرهسازمانبورسواوراقبهادارعنوانكرد:

افزايش تقاضای تامین مالی از طريق بازار سرمايه
فاینکس ۲۰1۹ متمایز از سال های گذشته
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مســابقات  نخســتین  صالحي-  معصومه 
الگوریتمی بازار سرمایه در سه بخش رقابت 
در سهام، رقابت در اوراق بهادار با درآمد ثابت 
و رقابت در حل مســأله برگزار شد. معاملات 
الگوریتمی دخالت شــخصی و احساسی در 
معاملات را کاهش می  دهد و ماشــین به  جای 
معامله گران می نشیند که این موضوع باعث 
کاهش خطاهــا و افت تأخیــر در معاملات 
می شود. افزایش حجم معاملات، استفاده از 
تحلیل ها و استراتژی ها و دوری از رفتارهای 
هیجانی؛ از مهمتریــن مزیت های معاملات 

الگوریتمی به شمار می رود.
در همین راســتا مراسم اختتامیه نخستین مسابقه 
معاملات الگوریتمی بازار سرمایه ایران با حضور دکتر 
شاپور محمدی رئیس سازمان بورس  و اوراق بهادار، 
مجید قاسمی مدیرعامل بانک پاسارگاد و یاسر فلاح 
مدیرعامل شرکت اطلاع رســانی و خدمات بورس 

برگزار شد.
به گزارش خبرنگار ما؛ دکتر شاپور محمدی رئیس 
ســازمان بورس  و اوراق بهادار در این مراسم ضمن 
تقدیر از برگزارکننــدگان این رویداد که به تقویت 
مقوله مهم فرهنگ سازی و انتقال اطلاعات در بازار 
ســرمایه کمک کردند؛ به تشــریح ویژگی های این 

معاملات پرداخت.
دکتر محمدی با بیان اهمیت معاملات الگوریتمی 
در بازار سرمایه اظهارداشت: معاملات الگوریتمی از 
پایه های اصلی روش های معاملاتی در دنیاســت و 
اغلب کشورهای پیشرفته سهم عمده ای از معاملات 
را بــه معاملات الگوریتمی اختصاص داده اند که در 
ایران نیز خوشبختانه این تلاش با جدیت آغاز شده 

است.
رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهادار با اشــاره به 
اینکه معاملات الگوریتمی دانشگاهیان و نخبگان را 
بــه بازارهای مالی نزدیک می کنــد، افزود: در قالب 
الگوریتم هــا می توان ســفارش های متعدد خرید 
و فروش را به آســانی ارســال کرد. دکتر محمدی 
همچنیــن از  معاملات الگوریتمی بــه عنوان ابزار 
اتوماتیک کســب ثروت در بازار ســرمایه یاد کرد و 
گفــت: علاوه بر این ویژگی؛ اینگونه معاملات نقش 
شایعات را کمرنگ و همچون سدی در مقابل اغوای 

قیمتی، تقلید و شایعات عمل می کنند.
سخنگوی ســازمان بورس سپس با یادآوری نقش 
تامین مالی، افزایش کارآیی، کشف قیمت و منصفانه 
بودن معاملات به عنوان وظایف این ســازمان افزود: 
با وجود معاملات الگوریتمی، تعداد دفعات کشــف 
قیمت و در نتیجه کارایی در بازار ســرمایه افزایش 

خواهد یافت.
دکتــر محمدی در تبیین ویژگــی دیگر معاملات 
الگوریتمی خاطرنشــان کرد: به واســطه معاملات 

الگوریتمــی، ارتبــاط دارایی های پایه و مشــتقه 
بهتر برقرار می شــود؛ در نتیجــه از اغوای قیمتی، 
شکل گیری اطلاعات نهانی  و دیگر جرم ها جلوگیری 

می کند.
رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهادار افزود: از آنجا 
که در معاملات الگوریتمی نقش عوامل انســانی به 
شــدت کمرنگ می شــود؛ لذا به مدد این معاملات 
حتی ردیابی مسائل خارج از بازار سرمایه نیز میسر 

خواهد بود.
دکتر محمدی ابراز امیدواری کرد که این مسابقات 
طي ســال های آتی نیز با قوت تمام برگزار شــود و 
حتی با برنامه ریزی در مقاطع مختلف ســال؛ شاهد 

برگزاری فینال فینالیست ها هم باشیم.
توسعه معاملات الگوریتمی می تواند 

کسب وکارهای جدیدی را در کشور ایجاد کند
دکتر مجید قاســمی مدیرعامل بانک پاسارگاد نیز 
در این مراســم بر اهمیت به  کارگیری این روش در 
بورس اشاره کرد و گفت: توسعه معاملات الگوریتمی 
می تواند کسب وکارهای جدیدی را در کشور ایجاد 

کند.
وي گفت: مسابقات معاملات الگوریتمی شوروهیجان 
جوانی را وارد بازار ســرمایه می کند و این امکان را 
فراهم می سازد تا جوانانی که به دلیل نداشتن بودجه 
کافی وارد این حوزه نشــده اند؛ از طریق دانش IT و 
تخصص دانشگاهی آمار و ریاضی به بازار سرمایه وارد 
شوند. وی با اشاره به اینکه بانک پاسارگاد مسابقات 
کافه IT را به منظور شناســایی نخبگان این حوزه 
برگزار می کند، ادامه داد: در این مسابقات که مربوط 
به استارت آپ هاست؛ جوانان زیر 18 سال زیادی به 

موفقیت های بزرگي دست یافته اند.
مدیرعامــل بانک پاســارگاد با تبریــک به تمامی 
شرکت کنندگان؛ به سازمان بورس و اوراق بهادار به 
دلیل پیاده سازی این ایده تبریک گفت و خاطرنشان 
کرد: شرایط اقتصادی موجب شده که گاهی ناامیدی 
به جامعه تزریق شود و برخی از اخبار باعث می شود 
در کسانی که توانایی تشخیص ندارند و در این بازار 
زبده نیســتند؛ یأس ایجاد شــود و بازار سرمایه را 

جدی نگیرند. لــذا در این خصوص بحث معاملات 
الگوریتمی می تواند بســیار مؤثر باشد. طبق آمار در 
ســالجاري 36 درصد از معاملات بورس و در حدود 
50 درصــد از معاملات در فرابورس با همین روش 
انجام شده اســت که امیدواریم روزی شــاهد انجام 

100 درصد معاملات به همین روش باشیم.
وی خاطرنشان کرد: در سال 82 ما دنبال ایجاد یک 
مدل پیش بینی برای بازار سرمایه بودیم و اقدامات و 
پیگیری هایی نیز در این خصوص انجام دادیم، اما آن 
زمان زیربنای بورس ما پاسخگوی این بحث ها نبود. 
در حال حاضر این توفیق حاصل شده و باید بدانیم 
مراحل بســیار تکوینی و تکاملی جدی و فشرده ای 
توسط بورس طی شده است تا بتواند معاملات آنلاین 
را تجهیــز کند و اطلاعات بورس را به روز نگه دارد. 
سخت گیری هایی که بورس در این زمینه می کند؛ 
یکی از ســرمایه های آن است. برای آنکه کسانی که 
وارد این بازار می شوند؛ از کافی و مؤثر بودن اطلاعات 

برای تصمیم گیری اطمینان داشته  باشند.
پرده آخر نخستین مسابقه معاملات 

الگوریتمی
یاسر فلاح مدیرعامل شرکت اطلاع رسانی و خدمات 
بورس نیز در این مراسم گفت: برگزاری این رویداد 
در منطقه خاورمیانه و غرب آســیا ســابقه نداشته 
است و ایران در برگزاری رقابت معاملات الگوریتمی 
پیشــرو بود. وي با تاکید بــر اینکه برگزاری رقابت 
معاملات الگوریتمی در ذهن تاریخی بازار ســرمایه 
باقی خواهد ماند، افزود: فصل جدید دادوستد در بازار 
سرمایه آغاز شده و حرکت در مدار علم؛ محصول این 

رویداد است.
فلاح افزود: نخستین رقابت معاملات الگوریتمی با 
حمایت و ایده دکتر شاپور محمدی رئیس سازمان 
بورس و اوراق بهادار برگزار شد و این  اقدام در آستانه 
ورود به ششمین دهه حیات بازار سرمایه؛ یک نقطه 
عطف اســت. وي ضمن قدردانــی از مجموعه بازار 
سرمایه و نهادهای مالی همراه با این رویداد اثرگذار 
بورسی گفت: برگزاری این رویداد به تقویت  پایه های 

علمی بازار سرمایه منتهی شد.

درمراسماختتاميهنخستينمسابقاتمعاملاتالگوریتمیمطرحشد؛

معاملات الگوريتمی؛ ابزار خودکار کسب ثروت
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5 درصد از سهام فروشــگاه زنجیره ای افق کوروش به عنوان 
اولین فروشگاه زنجیره ای در بورس عرضه شد.

به گزارش خبرنگار ما؛ علی ابراهیمــی رئیس هیات مدیره افق کوروش 
در خصوص تاریخچه این شــرکت گفت:  فروشــگاه افق کوروش، اولین 
فروشــگاه زنجیره ای اســت که در بورس تهران عرضه مي شود. با ورود 
فروشگاه های زنجیره ای به بازار سهام؛ شاهد شفاف سازی بیشتر در این 

صنعت خواهیم بود.
رئیس هیات مدیره افق کوروش با تاکید بر اهمیت جایگاه مشــتریان در 
ایــن مجموعه بیان کرد: روزانه 400 تا 500  هزار نفر از فروشــگاه افق 
کوروش خرید می کنند؛ از این رو امیدواریم هر مشــتری سهامدار این 

شرکت شود.
رئیس هیات مدیره شرکت فروشگاه های زنجیره ای افق کوروش و نماینده 
ســهامدار عمده با اعلام آنکه این فروشــگاه از شرکت های زیرمجموعه 
گروه صنعتی گلرنگ اســت، گفت: گروه صنعتی گلرنگ با بیش از 18 
هزار پرســنل در حوزه هــای مختلف از بزرگترین شــرکت ها در بخش 
خصوصی محســوب می شــود که با توجه به دیدگاه برد - برد، سیاست 
رشد صنایع و شــرکت های زیرمجموعه را در دستور کار خود قرار داده 

است که امیدواریم بتوانیم این دیدگاه را به "همه برُد" تبدیل کنیم.
رئیس هیات مدیره شرکت فروشــگاه های زنجیره ای افق کوروش اعلام 
کرد: بررسی 250 شرکت اول صنعت فروشگاه های زنجیره ای دنیا نشان 
می دهد که بیش از 65 درصد شــرکت ها در ســطح بین المللی فعالیت 
دارند و حدود 22 درصد از درآمد خود را از فعالیت های خارجی کســب 

می کنند و از میانگین رشدی در حدود 4.8 درصد برخوردارند.
وی از رشــد عملیاتی 80 درصدی فروشگاه زنجیره ای افق کوروش طي 
دو سال گذشته خبر داد و ابراز امیدواری کرد که با همراهی سهامداران 
و به دنبال رشــد فزاینده و حمایت از سهم، کسب سود برای سهامداران 

داشته باشیم.
امیرخســرو فخریان مدیرعامل فروشگاه افق کوروش نیز در این مراسم 
با بیان اینکه این شرکت در سال 88 تاسیس و در سال 92 با تغییراتی 
همراه بوده اســت، گفت:  این فروشگاه کالاهای پرگردش و پرمصرف را  
در سبد خود قرار داده و امروز 1235 فروشگاه  افتتاح کرده است که تا 

پایان سال به  1300 فروشگاه خواهیم رسید.
عضو هیات مدیره شرکت فروشــگاه های زنجیره ای افق کوروش به ارائه 
گزارشی از فعالیت های جاری و اطلاعات مالی شرکت پرداخت و گفت: 
این شــرکت در تاریخ 17 شهریور سال 88 با سرمایه اولیه 10 میلیون 
تومان به ثبت رسید و سرمایه شرکت پس از آن در چهار مرحله افزایش 
ســرمایه از محل مطالبات ســهامداران و آورده نقدی به 100 میلیارد 

تومان رسیده است.
وی اضافه کرد: اولین فروشــگاه همواره تخفیف افق کوروش در آذر ماه 
ســال 92 به بهره برداری رسید و در حال حاضر تعداد شعب فروشگاه به 
1142 فروشــگاه، 15 انبار خشــک و 10 انبار سرد در 31 استان کشور 
رســیده اســت که هم اینک با احتساب شــعب فرانچایز حدود 8 هزار 

نیروی انسانی در این مجموعه مشغول فعالیت هستند.
مدیرعامل شرکت فروشگاه های زنجیره ای افق کوروش از برنامه ریزی های 
لازم برای دســتیابی به یک هزار و 900  شــعبه تا پایان سال 99  خبر 
داد و گفت: افتتاح 4 هزار شــعبه تا سال 1404 از  برنامه های بلندمدت 
شرکت اســت و پیش بینی می شود که از این تعداد 2580  فروشگاه به 

صورت فرانچایز راه اندازی شوند.
به گفته وی تنها شــرکتی که فرانچایز )اعطای نمایندگی( را به صورت 
دقیــق و علمی عملیاتی کرده؛ شــرکت فروشــگاه های زنجیره ای افق 

کوروش است.
فخریان بر تاکیدات صورت گرفته از ســوی دولت و اصناف بر توســعه 
شــعب فروشــگاه های زنجیره ای به صورت فرانچایز اشاره کرد و افزود: 
همواره به دنبال آن بودیم که مجموعه به یک بلوغ قابل قبولی دست پیدا 
کند که کســب وکار را به صورت فرانچایز به طور جدی پیگیری کند. در 
همین راســتا اولین فروشگاه فرانچایز در تاریخ 2 اردیبهشت 96  افتتاح 

شد و هم اکنون 185 شعبه افق کوروش به صورت فرانچایز فعال است.
مدیرعامل فروشگاه های زنجیره ای افق کوروش در ادامه گفت: سهم بازار 
FMCG در سال 96 حدود 248 هزار میلیارد تومان  بوده است که این 
سهم در ســال 97 به 348 هزار میلیارد تومان رسیده و برآوردها نشان 
می دهد که در ســال 98 به 400 هزار میلیارد تومان و در ســال 99 به 

444 هزار میلیارد تومان می رسد.
وی بــه میزان فروش افق کوروش در فاصله ســال هــای 96 تا 97 و 
پیش بینی سال های98  و 99 اشاره کرد و افزود: فروش شرکت در سال 
96 حدود 2900 میلیارد تومان بوده و در ســال 97  به 5300 میلیارد 
تومان رسیده و برآورد ما نشان می دهد که برای سال 98 حدود 8800 
میلیارد تومان و در ســال 99 به حــدود 13 هزار میلیارد تومان خواهد 
رسید که با این اوصاف سهم شرکت از بازار نزدیک به 3 درصد می شود.
مدیرعامل شــرکت فروشــگاه های زنجیــره ای افق کــوروش در ادامه 
سودآوری، افزایش ســهم بازار، زنجیره تامین، تولید چابک استاندارد و 
مدرن، حضور در بازارهای بین المللی و توسعه فروش اینترنتی را از دیگر 

اهداف کلان شرکت عنوان کرد.
کشف قیمت 16950 ریالی هر سهم افق کوروش

بر اســاس این گزارش تعداد 50 میلیون سهم معادل 5 درصد از سهام 
شرکت فروشگاه های زنجیره ای افق کوروش با نماد )افق( به روش ثبت 
سفارش به قیمت هر سهم 16950 ریال در بورس تهران کشف قیمت و 
معامله شــد. همچنین با عرضه اولیه این شرکت در بورس  تهران تعداد 
شــرکت های فعال در بورس به 327 شرکت رسید و به ارزش بازار بیش 
از 16 هزار میلیارد ریال  افزوده شــد. بر اساس این گزارش عرضه اولیه 
سهام شرکت فروشــگاه های زنجیره ای افق کوروش با مشارکت بیش از 

386 هزار نفر در بورس اوراق بهادار تهران انجام شد.

عرضه5درصدازسهام»افقكوروش«دربازارسرمایه؛

اولین فروشگاه زنجیره اي وارد بورس شد
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مدیرعاملشستا:

 روند رشــد ايرانول 
با جديت بايد ادامه يابد

مدیرعامل شســتا درآبادان با تقدیــر از عملکرد مدیریت 
شرکت نفت ایرانول گفت: ایرانول طی سال های اخیر در اکثر 

شاخص ها رشد خوبی داشته است.
 دکتر رضوانی فر در شــورای مسئولان پالایشگاه روغن سازی آبادان 
که با حضور مهندس مخدومی مدیرعامل تاپیکو برگزار شــد، گفت: 
روند رشد ایرانول در اکثر شاخص ها خوب است و باید با جدیت ادامه 
یابد.  وی ضمن تقدیر از مدیریت مهندس اسحاقی مدیرعامل ایرانول 
که توسعه همه جانبه ای در این شرکت انجام داده است، گفت: شرط 
بقای هر شــرکتی داشتن طرح های توســعه ای است و مطمئنا این 
شــرایط سخت فعلی نیز خواهد گذشت و شرکت هایی که طرح های 

توسعه ای اجرا کنند در آینده موفق تر خواهند بود.
دکتر رضوانی فر بر توجه ویژه به طرح های توسعه ای، HSE ، توسعه 
همه جانبه منابع انسانی و پیگیری جدی پرونده های حقوقی تاکید 
کرد و خواستار استفاده از روش های نوین در بازاریابی محصولات شد.
وی کاهش خام فروشی روغن پایه در ایرانول با هدف افزایش محصول 
نهایی و سود در سال های اخیر را استراتژی درست و مناسبی دانست 
و گفت: افزایش سهم بازار و افزایش 60 درصدی فروش ریالی ایرانول 
در 9 ماهه امســال نسبت به سال قبل نشان از استراتژی مناسب این 

شرکت است و باید در جهت تداوم این روند گام برداشت.
در این دیدار مهندس عیسی اسحاقی مدیرعامل شرکت نفت ایرانول 
نیز گزارشــی از عملکرد شرکت نفت ایرانول طی پنج سال اخیر ارائه 
داد و گفت: خوشبختانه با تدوین استراتژی 1404 ایرانول در نه ماهه 
سال جاری بیش از 40 درصد نسبت به سال قبل روغن موتور فروخته 
اســت و این عامل باعث افزایش 60 درصدی سود شرکت نسبت به 

سال گذشته شده است.
وی تاکید کرد: طی پنج ســال اخیر با برنامه ریزی انجام شده رکورد 
تولید، فروش، صادرات، سود و فروش محصول نهایی را از اول تاسیس 
ایرانول تاکنون شکسته ایم. گفتنی است؛ دکتر رضوانی فرمدیرعامل 
شستا و مهندس مخدومی مدیرعامل تاپیکو از پالایشگاه روغن سازی 
آبادان و مجتمع صنعتی بریم که پس از 36 ســال تولید روغن موتور 

در آنجا انجام شد، بازدید کردند.

عملیات اجرایی طرح جدید 200 هزار تنی اتیلن  اکساید و محصولات 
پایین دست صنعت پتروشیمی در اندیمشک با هدف تکمیل زنجیره 
ارزش و اشتغال آفرینی پایدار؛ با حضور وزیر نفت، اعضای کمیسیون 

انرژی مجلس شورای اسلامی و مقامات محلي آغاز شد. 
به گزارش خبرنگار ما؛ دکتر بیژن زنگنه وزیر نفت در این مراسم با بیان اینکه 
این کار نمایشــی نیست و بزرگترین هلدینگ پتروشیمی آن را اجرا می کند، 
خاطرنشــان کرد: البته زمان زیادی طول کشــید کــه هلدینگ خلیج فارس 
ســرمایه گذاری در این پروژه را قبول کرد؛ بــا توجه به این موضوع باید گفت 
اکنون این پروژه اقتصادی اســت و با ســرمایه گذاری سنگین و سود بالا برای 

هلدینگ آغاز خواهد شد.
وزیــر نفت عنوان  کرد: کل تولید پتروشــیمی 20 میلیارد دلار با ظرفیت 30 
میلیون تن اســت که ظرف دو سال به 45 میلیون تن محصول خالص خواهد 
رســید.  وی افزود: برای پروژه اتیلن غرب که در ســال 80 تصویب شــده بود؛ 
پتروشــیمی اندیمشک هم باید در مســیر اجرا قرار می گرفت که متاسفانه به 
فراموشی سپرده شده بود. با پیگیری هایی که کمیسیون انرژی مجلس داشت؛ 

این پروژه اکنون استارت زده شده و خوشبختانه تاخیر جبران شده است.
وزیر نفت با تاکید بر اینکه بیشترین نیروی کار برای این پروژه از خود منطقه 
خواهد بود؛ به بحث تحریم ها اشــاره کرد و گفت: امروز نوک حمله آ مریکا به 
جمهوری اسلامی؛ صنعت نفت است و آنها بنا دارند ما نفت کمتری بفروشیم 
و پولي نیز جابجا نشــود. این یعنی نفت و بانک را مورد هدف قرار داده اند، اما 
به لطف خدا و با مقاومت مردم نتوانستند موفق شوند. جعفر ربیعی مدیرعامل 
هلدینگ خلیج فارس نیز در این مراسم از ورود سه پتروشیمی نوری، بوعلی و 
بندرامام به بورس در سال آینده خبر داد و گفت: هم اکنون 12 درصد از بورس 
کشــور از نظر ارزش شــرکت ها در اختیار پتروشیمي  ها قرار دارد. وي از نهایی 
شــدن قرارداد جمع آوری گازهای همراه نفت با شرکت ملی مناطق نفت خیز 
جنوب خبر داد و گفت: این پروژه که وزیر نفت سال هاست به دنبال آن است؛ 
از ســال آینده آغاز می شــود. مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس با اعلام در حال 
اجرا بودن 8.5 میلیارد دلار طرح توســعه ای پتروشیمی در این شرکت گفت: 
سه طرح شاخص پالایش گاز بیدبلند، پتروشیمی لردگان و الفین ایلام به ارزش 

بیش از 4 میلیارد دلار سرمایه گذاری سال آینده افتتاح می شود.
ربیعی با بیان اینکه تمرکز صنعت پتروشیمی تاکنون بیشتر بر صنایع میان دستی 
بوده است و اکنون باید به  سمت پتروشیمی پایین  دست برویم، گفت: پتروشیمی 
اندیمشک یکی از همین صنایع پایین  دست است و سودآوری بیشتری نسبت به 

پلی اتیلن خواهد داشت و زنجیره ارزش پایین دستی کاملی دارد.

وزیرنفتدرمراسمعملياتاجرایی
پتروشيمیاندیمشك:

اين کار نمايشی نیست؛ بزرگترين 
هلدينگ پتروشیمی آن را اجرا می کند
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دکترشاپورمحمدی با اشاره به راه اندازی 
قرارداد آپشن زعفران در بورس کالا:

قرارداد آپشن برای سایر محصولات کشاورزی هم 
راه اندازی می شود

دکتــر شــاپور محمدی با 
اشاره به رونمایی از نخستین 
معامله  اختیــار  قــرارداد 
زعفران در بورس کالا گفت: 
برای هر کالایی که بازار پایه 
نقدشــوندگی  از  کالا  آن 
باشد؛  برخوردار  مناســبي 
می تــوان قــرارداد آتی و 
اختیار خریدوفروش معامله 
رو  این  از  تعریف کــرد.  را 
امــکان تعریف قرارداد آپشــن برای ســایر محصولات 

کشاورزی نیز وجود دارد.
رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار در ادامه افزود: با اســتقبال 
خوب ســرمایه گذاران و فعالان بازار زعفران از معاملات قرارداد 
آتی در بازار مشتقه بورس کالا؛ قرارداد اختیار معامله زعفران به 
عنوان ابزار تکمیلی برای فعالان این بازار در بورس کالا رونمایی 

شد.
وی در پاسخ به این پرســش که آیا در فضای کسب وکار کنونی 
نحوه صدور مجوز جدید کارگزاری تغییر می کند یا خیر؟ پاســخ 

داد: اگرچه هم اکنون تنها تعداد 108 شــرکت کارگزاری وجود 
دارد؛ اما این شــرکت ها در سراســر کشــور از دفاتــر متعددی 
برخوردار هستند. در اغلب کشورها کسب وکار کارگزاری به دلیل 
ریسک سیستمی که می توانند ایجاد کنند، تحت نظارت و کنترل 
بیشــتری قرار دارند؛ چراکه مجوز فعالیت شــرکت کارگزاری به 
مثابه مجوز فعالیت یک بانک بوده است. از این رو افزایش تعداد 
مجوز فعالیت بانک در کشــور پذیرفتنی نیست. همین مساله را 

می توان به کارگزاری ها نیز تسری داد.
حسن امیری معاون نظارت بر بورس  ها 
و ناشران سازمان بورس  و اوراق بهادار

    آپشن؛ نوسانات قیمت زعفران در آینده را بیمه می کند
 حسن امیری معاون نظارت بر 
بورس  ها و ناشــران ســازمان 
بورس  و اوراق بهادار نیز با توجه 
به رونمایي از نخستین قرارداد 
اختیار معامله زعفران در بورس 
کالا گفــت: زعفران با ســایر 
محصولات کشــاورزی کشــور 
شــرایط متفاوتی دارد؛ چراکه 
ایران اصلی تریــن تولیدکننده 
زعفران دنیاست و بورس کالا با 
مهیا کردن بستر عرضه این محصول درصدد است تا سود واقعی 

حاصل از تولید سخت این محصول به کشاورزان برسد.

باحضورمقاماتذیربطصورتگرفت؛

 راه اندازي معاملات آپشن زعفران 
در بورس کالای ايران 

معصومه صالحي
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Option

وي در ادامه افزود: طي ســال های گذشته شاهد بودیم که عمده 
سود حاصل از تولید زعفران به واسطه ها می  رسد، اما از سالجاری 
بــا رونق گرفتن معاملات زعفران در بورس کالا به شــیوه نقدی، 
گواهی ســپرده کالایی و قراردادهای آتی شــاهد بهبود شرایط 

کشاورزان و بازار زعفران کشور هستیم.
وی به حجم مطلوب معامله زعفران در بورس کالا اشــاره کرد و 
گفت: معامله 66 تن زعفــران در بازار فیزیکی و 27 تن زعفران 
در گواهی ســپرده کالایی نشاندهنده اســتقبال مطلوب فعالان 
بخش کشــاورزی از معاملات این محصول در بورس کالاست که 
این روند معاملاتی بخشــی از دغدغه کشاورزان در حوزه فروش 

محصول با قیمت  های ارزان به واسطه ها را برطرف کرد.
امیری در ادامه با بیان اینکه معرفی و راه اندازی ابزارهای متعدد 
در بازار سرمایه و آشنایی فعالان بازارها با نحوه کارکرد و مزایای 
این بازارها نیاز به تلاش رســانه ها دارد، گفت: امروز با راه اندازی 
معاملات آپشــن زعفران در بورس کالای ایران به ســمت کامل 
شــدن سبد ابزارهای مالی زعفران هستیم تا امکانات جدیدی به 
فعــالان این بازار در زمینه بیمه قیمــت زعفران در آینده فراهم 

شود.
وی به ویژگی قرارداد اختیار معامله اشــاره کرد و گفت: آپشن به 
نسبت قراردادهای آتی؛ ریسک کمتر و نیاز به سرمایه در گردش 
پایین تــری دارد و از همه مهم تر ایــن قرارداد مبنایی برای بیمه 
قیمت زعفران در آینده است که این مزیت بزرگ برای کشاورزان 

از جذابیت بالایی برخوردار خواهد بود.
امیــری اظهارداشــت: بورس کالا عملکرد بســیار مناســبی در 
حوزه ابزارســازی برای بخش کشاورزی داشته است که سازمان 
بورس واوراق بهادار نیز زمینه ایجاد ابزارهای مالی جدید از جمله 
صندوق های کالایی محصولات کشاورزی در بورس کالا را فراهم 

می کند.
معاون نظارت بر امور ناشــران و اعضای ســازمان بورس و اوراق 
عنوان کرد: امیدواریم با رونق معاملات محصولات کشــاورزی از 
جمله زعفران در بورس کالای ایران؛ تعاونی ها و نهادهای مرتبط 
با بخش کشاورزی با ورود به بورس کالا از تامین مالی های سنتی 
و مبادلات ناکارآمد فاصله بگیرند که با توجه به برنامه های مدون 
بورس کالا در حوزه فرهنگ سازی، پیش بینی می شود اتفاق های 

خوبی در بخش کشاورزی کشور خواهد افتاد.
علیرضا ناصرپور معاون توسعه بازار 

و مطالعات اقتصادي بورس کالا:
 تکمیل زنجیره ابزارهای مالی کشاورزی 

با راه اندازی صندوق زعفران
 علیرضا ناصرپور معاون توسعه 
اقتصادي  مطالعــات  و  بــازار 
بــورس کالا هــم در مراســم 
آپشــن  معاملات  راه انــدازی 
آپشــن  قرارداد  زعفران گفت: 
روی زعفــران نگین راه اندازی 
می شــود و اندازه قرارداد 100 
گرمی تعیین شــده اســت تا 
امــکان ورود افراد خرد به بازار 
وجود داشته باشد. علاوه بر این 

با همکاری سازمان بورس و تصویب هیات مدیره بورس کالا مقرر 
شــده تا زمان رونق معاملات؛ حق کارمزد معاملات صفر در نظر 

گرفته شود.
وي در ادامــه افزود: بــرای راه اندازی معامــلات اختیار معامله 
زعفــران لازم بود تا یک بازار نقدی قــوی برای دارایي پایه این 
محصول فراهم شــود که در همین راستا قرارداد آتی زعفران در 
بورس کالا راه اندازی شــد تا فعالان بازار با معاملات مشتقه آشنا 
شــوند. به این ترتیب از خرداد ماه امســال و بــا ورود معاملات 
آتی زعفران به بازار مشــتقه؛ اولین قرارداد آتی زعفران در بازار 

کشاورزی منعقد شد.
وي در ادامه به منطق راه اندازی معاملات آپشــن اشــاره کرد و 
گفت: منطق راه اندازی قرارداد آپشن زعفران غیرقابل انکار است؛ 
چراکه این قرارداد ابزاری برای پوشش ریسک بوده و ابزاری برای 
بیمه کردن نوسانات قیمت برای کشاورزان است؛ در نتیجه این 
ابــزار دارای منطق اقتصادی قوی بــوده و طراحی این ابزار در 

حوزه معاملات کشاورزی بسیار موثر است.
به گفته ناصرپــور با راه انــدازی صندوق هــای کالایی زعفران 
زنجیــره ابزارهای مالی در حوزه کشــاورزی تکمیل می شــود 
کــه امیدواریــم صندوق هــای کالای کشــاورزی بــا ورود به 
 بــازار زعفــران بتوانند پرتفوی مناســبی از ابزارهــای موجود 

ایجاد کنند.
 قراردادهای آپشن زعفران نگین در بورس کالا 

کشف قیمت شد
 بر اساس این گزارش معاملات 
زعفران  آپشــن  قراردادهــای 
نگین در حالی در بورس کالای 
ایــران راه اندازی شــد که این 
اعمال  قیمت  در سه  قراردادها 
110 هــزار، 120 هزار و 130 
هزار ریال و برای تحویل در 24 
قیمت  98 کشف  اردیبهشــت 

شد.
در جریان معاملات نخســتین 
روز از راه انــدازی قراردادهای آپشــن روی محصول زعفران؛ هر 
قرارداد اختیار خرید 100 گرمــی زعفران نگین با قیمت اعمال 
110 هــزار ریال در اولین معامله به قیمت 14 هزار و 110 ریال 
منعقد شد. همچنین معامله گران هر قرارداد اختیار معامله خرید 
با قیمت 110 هزار ریال را در بالاترین ســطح به قیمت 26 هزار 

ریال معامله کرده و 35 موقعیت باز ایجاد کردند.
اختیار فروش زعفران با قیمت اعمال 110 هزار ریال نیز در اولین 

معامله به قیمت 2000 ریال منعقد شد.
در جریــان معاملات آپشــن زعفران در بــورس کالا هر قرارداد 
اختیار خرید زعفران نگین با قیمــت اعمال 120 هزار ریال نیز 
در اولین معامله به قیمت 5090 ریال منعقد شــد و در بالاترین 
سطح به 16 هزار ریال رشد کرد. در این قرارداد نیز معامله گران 

10 موقعیت باز ایجاد کردند.
در سومین قرارداد اختیار معامله با قیمت اعمال 130 هزار ریال 
نیز هــر قرارداد اختیار خرید زعفران نگیــن در اولین معامله به 

قیمت 8040 ریال منعقد و 103 موقعیت باز ایجاد شد.
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بورس کالا بــا ارزش معاملات 1524هزار میلیارد ریالی طی 10 ماهه 
سالجاری، سهم 41 درصدی را از کل ارزش معاملات بازار سرمایه به 
خود اختصاص داده و جایگاه نخست را در میان سایر بورس های فعال 
در کشور کسب کرده است.دکتر حامد سلطاني نژاد مدیرعامل بورس کالا 
ضمن بیان مطلب فوق؛ مهم ترین اقدامات ســال 97 و برنامه های پیشرفت و 

توسعه این بورس در سال 98 را تشریح کرد.
دکتر سلطاني نژاد به ارزش کل معاملات بورس کالا از سال 86 تا پایان بهمن 
ماه 97 اشــاره کــرد و گفت: طی دوره 11 ماهه ســالجاری ارزش معاملات 
بــورس کالای ایــران از 1657 هزار میلیارد ریال عبور کرد تا رکورد جدیدی 
در ارزش معاملات بورس کالا از زمان راه اندازی تاکنون به ثبت برســد که از 
ایــن رقم، ارزش معاملات بازار فیزیکی به 773 هزار میلیارد ریال رســیده و 
ارزش معامــلات اوراق بهــادار مبتنی بر کالا نیز به بیش از 884 هزار میلیارد 

ریال افزایش یافته است.
11 ماه از نگاه آمار

دکتر سلطانی نژاد آمار 11 ماهه سالجاری را با دوره مشابه سال گذشته مورد 
مقایسه قرار داد و گفت: بررسی آمار معاملات بورس کالا در بازارهای مختلف 
طی دوره 11 ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال 96 نشان می دهد ارزش 
کل معاملات از حدود 1035 هزار میلیارد ریال در ســال 96 به 1657 هزار 
میلیارد ریال در دوره 11 ماه امسال رسیده و 60 درصد افزایش داشته است. 
بازار فیزیکی بورس کالا نیز با رشد 73 درصدی در ارزش معاملات خود روبه رو 

شده  و به رقم 773 هزار و 130 میلیارد ریال افزایش یافته است.
وي تاکید کرد: در بازار قراردادهای مشتقه بورس کالای ایران نیز در حالی 14 
میلیون و 607 هزار قرارداد آتی و آپشن منعقد شده که این تعداد نسبت به 
دوره مشابه سال قبل از نظر حجم و ارزش معاملات به ترتیب با 283 درصد و 
41 درصد رشد رو به رو شده که قراردادهای آتی بیشترین تاثیر را در افزایش 

حجم و ارزش معاملات داشته است.
دکتر ســلطانی نژاد به آمار معاملات بازار فیزیکی بورس کالا نیز اشاره کرد و 

گفت: طی این دوره معاملاتی ارزش معاملات بازار مالی شامل معاملات سلف 
موازی اســتاندارد، گواهی سپرده کالایی و صندوق سرمایه گذاری به بیش از 
70 هزار و 339 میلیارد ریال رسیده که با رشد 626 درصدی همراه بوده است.

مدیرعامــل بورس کالای ایران در بیان ســهم گروه های کالایی از ارزش کل 
معامــلات بازار فیزیکی در 11 ماهه ابتدایی امســال عنوان کرد: محصولات 
صنعتی و معدنی با ارزش معاملات 283 هزار میلیارد ریال سهم 36.6 درصدی 
را از معاملات بازار فیزیکی به خود اختصاص داده و در جایگاه نخست از نظر 
ارزش معاملات قرار گرفته است. محصولات پتروشیمی و فرآورده های نفتی 
نیز به ترتیب سهم 34.5 و 25.1 درصدی را کسب کرده اند و تالار محصولات 

کشاورزی و بازار فرعی نیز در رتبه های بعدی قرار دارند.
به گفته وی سهم قراردادهای نقدی از ارزش کل معاملات بازار فیزیکی در 11 
ماهه ابتدایی ســالجاري با ارزش معاملاتی 477 هزار میلیارد ریال 62 درصد 
بوده و معاملات سلف با سهم 296 هزار میلیارد ریالی سهم 38 درصدی را از 

این متغیر کسب کرده است.
تامین مالی 296 هزار میلیاردی صنایع از تالار نقره ای

دکتر ســلطانی نژاد از تامین مالی 295 هزار و 850 میلیارد ریالی گروه های 
کالایی مختلف از طریق معاملات سلف بازار فیزیکی از ابتدای فروردین ماه تا 
پایان بهمن ماه سالجاری خبر داد و گفت: گروه محصولات صنعتی ومعدنی با 
تامین مالی بیش از 182 هزار و 719 میلیارد ریالی بیشــترین تامین مالی را 

از این معاملات داشته است.
وی در خصوص آمار معاملات گواهی سپرده کالایی در سالجاری نیز اظهارکرد: 
در بازار گواهی سپرده کالایی بیش از 361 هزار قطعه سکه طلا، بیش از 64 
هزار تن ذرت و نزدیک به 26 تن زعفران در قالب اوراق گواهی سپرده کالایی 
مــورد معامله قرار گرفتــه و ارزش معاملات 11 ماهه این بازار به بیش از 17 

هزار و 261 میلیارد ریال رسیده است.
رکورد معاملات پتروشیمی شکست

مدیرعامل بورس کالای ایران از ثبت رکورد در حجم و ارزش معاملات سالانه 

دكترسلطانينژادمدیرعاملبورسكالاتاكيدكرد:

صندوق زعفران سال آينده راه اندازی می شود 
زنجیره ابزارهای مالی بورس کالا در مورد زعفران کامل شد
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Option

در بازار پتروشــیمی طی 11 ماهه امســال خبر داد و گفت: در این دوره در 
بازار پتروشــیمی بورس کالا بیش از 4 میلیون و 232 هزار تن انواع محصول 
به ارزشــی بیــش از 266 هزار و 582 میلیارد ریال معامله شــده که رکورد 
جدیدی در حجم و ارزش معاملات سالانه محسوب می شود. ارزش معاملات 
بــازار محصــولات فرآورده های نفتی نیز در حالی به رقمی بیش از 193 هزار 
و 882 میلیارد ریال رســیده تا رکورد جدیــدی در ارزش معاملات این بازار 

به ثبت برسد.
بورس کالا؛ شاگرد اول بازار سرمایه

وی در ادامه اقدامات و نتایج راهبردی بورس کالای ایران در سال 97 را تشریح 
کرد وگفت: از مهم ترین نتایج راهبردی سال 97 می توان به کسب سهم 41 
درصدی شــرکت بورس کالای ایران از ارزش کل معاملات بازار سرمایه طي 
10 ماهه ابتدایی ســال 97 و رشــد 60 درصدی ارزش کل معاملات بورس 
کالای ایران در 11 ماهه ابتدایی سال 97 نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

اشاره کرد.
مهم ترین اقدامات در تالار کشاورزی

دکتر سلطاني نژاد با اشاره به توسعه گستره جغرافیایی فعالیت بورس کالای 
ایران در کشــور در خصوص اقدامات و نتایج راهبردی تالارهای مختلف این 
بورس در سالجاری اظهارکرد: از مهمترین اقدامات و نتایج راهبردی در تالار 
محصولات کشاورزی می توان به مواردی از جمله ایجاد بستر اجرای سیاست 
خریــد توافقی زعفران در بورس کالای ایران، انجام اقدامات لازم در خصوص 
پذیرش انبارهای جدید و ایجاد نماد معاملاتی برای آنها، معامله 25 تن زعفران 
در قالب معاملات گواهی ســپرده کالایی و 66 تن زعفران در قالب معاملات 

بازار فیزیکی اشاره کرد.
نتایج راهبردی مهم تالار محصولات نفتی و پتروشیمی

مدیرعامل بورس کالای ایران با اشــاره بــه افزایش 15 درصدی مقدار و 92 
درصدی ارزش معاملات محصولات پتروشیمی طي 11 ماهه ابتدای سال 97 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته؛ در خصوص سایر اقدامات و نتایج راهبردی 
در تالار محصولات نفتی و پتروشیمی گفت: طی دوره 11 ماهه امسال افزایش 
116 درصدی ارزش معاملات فرآورده های نفتی در 11 ماهه ابتدای سال 97 
نســبت به مدت مشابه سال گذشــته، پیاده سازی و استقرار سامانه مدیریت 
اعضای تعاونی ها، مدیریت و تنظیم بازار محصولات پتروشــیمی و آزادسازی 
قیمت محصولات پتروشیمی، صنعتی و نفتی؛ از مهم ترین اقدامات و نتایج به 

دست آمده در سالجاری بوده است.
به گفته وی کنترل کف عرضه و عرضه اولیه محصولات پتروشیمی به صورت 
روزانه، کنترل اســناد منشاء عرضه های قیر و عایق رطوبتی از طریق سامانه 

ثامن نیز موارد دیگری است که می توان در این رابطه به آنها اشاره کرد.
دستاوردهای تالار صنعتی ومعدني در سال 97

دکتــر ســلطانی نژاد افزایــش 55 درصــدی ارزش معامــلات محصولات 
صنعتی ومعدنی در 11 ماهه ابتدای ســال 97 نســبت به مدت مشــابه سال 
گذشــته را از مهم ترین نتایج راهبردی تالار صنعتی ومعدنی دانست و گفت: 
سهم 36 درصدی معاملات محصولات صنعتی ومعدنی از کل ارزش معاملات 
فیزیکی شــرکت بورس کالای ایران در 11 ماهه ابتدایی سال 97 و سهم 65 
درصدی معاملات سلف در حوزه محصولات صنعتي ومعدنی طی دوره مذکور 

نیز از دیگر نتایج محقق شده در این تالار بوده است.
کارنامه 11 ماهه بازار مالی و مشتقه

مدیرعامل بورس کالای ایران در خصوص بازار مالی و مشــتقه نیز اظهارکرد: 
در بازار مذکور طی دوره 11 ماهه ســالجاری شاهد رشد 41 درصدی ارزش 
معاملات قراردادهای آتی نســبت به مدت مشــابه ســال گذشته، پذیرش و 
راه اندازی قرارداد آتی زعفران نگین، افزایش 38 برابری مقدار معاملات گواهی 
سپرده کالایی زعفران نسبت به زمان مشابه سال گذشته و افزایش 41 برابری 
ارزش معاملات صندوق های کالایی نسبت به زمان مشابه سال گذشته بودیم. 
افزایش 16 برابری مقدار معاملات گواهی سپرده کالایی سکه طلا نسبت به 

زمان مشــابه سال گذشــته، افزایش بیش از 3 برابری ارزش معاملات سلف 
موازی استاندارد نسبت به زمان مشابه سال گذشته، پیگیری ایجاد زیرساخت 
توثیق گواهی سپرده کالایی نیز موارد دیگری است که می توان از آنها نام برد.

به گفته دکتر ســلطانی نژاد در بازار مالی و مشــتقه طی ســالجاری پذیرش 
مشخصات قرارداد آتی طلای آب شده و ذرت و همچنین انتشار اوراق سلف 
موازی اســتاندارد سیمان شرکت های ســیمان خوزستان، شرق و سپاهان، 
تیرآهن 14 شرکت ذوب آهن اصفهان و شمش فولاد کاوه جنوب کیش، پلی 
اســتایرن پتروشــیمی انتخاب و مرغ منجمد شرکت و توسعه صنایع بهپرور 
جمعا به ارزش 8500 میلیارد ریال از دیگر اقدامات مهم عملیاتی شــده در 

سالجاری بوده است.
دکتر ســلطانی نژاد در ادامه به راه اندازی صندوق های سرمایه گذاری در اوراق 
بهادار مبتنی بر سکه طلا، برگزاری آزمون های احراز صلاحیت متقاضیان کد 
مشتقه و برگزاری دوره های آموزشی برای ذینفعان بورس کالا و آموزش های 
لازم بــرای اعطای مجوزهای جدید به کارگزاری ها و تدوین و ویرایش نهایی 
کتاب طراحی قانون قبض انبار در بازار مالی و مشتقه بورس کالا اشاره کرد.

به گفته وی اجرای سیاســت قیمت تضمینی محصول ذرت در اســتان های 
تعیین شده توسط وزارت جهاد کشاورزی، تدوین و انتشار کتاب بورس های 
کالا و مشتقات در آفریقا و در نهایت تصویب معاملات اختیار معامله زعفران از 
اقدامات مهم بورس کالا در حوزه بازار مالی و مشتقه بوده است که در این رابطه 
امروز قراردادهای آپشــن زعفران نگین در این بازار راه اندازی شــده تا به این 

ترتیب زنجیره ابزارهای مالی بورس کالا روی محصول زعفران تکمیل شود.
دکتر ســلطانی نژاد از همکاری با سایر دســتگاه ها به منظور برقراری اتصال 
الکترونیــک از جمله وزارت اقتصادودارایی، ســازمان بــورس واوراق بهادار، 
قاچاق کالاوارز، گمرک، ثبت احوال، امورمالیاتی، شــرکت ســپرده گذاری، 
شــرکت مدیریت فناوری بورس تهران، سازمان حمایت از مصرف کنندگان، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، شــورایعالی مناطق آزاد، شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی و شرکت ملی صنایع پتروشیمی سخن گفت و ارتقاء سامانه 
معاملات آتی به منظور راه اندازی معاملات آتی زعفران و پیاده سازی سامانه 
جدید مدیریت انبار گواهی سپرده کالایی را از مهم ترین اقدامات مهم در حوزه 

فناوری اطلاعات وارتباطات بورس کالا در سالجاری برشمرد.
رئوس برنامه های بورس کالا در سال 98

دکتر ســلطانی نژاد رئوس برنامه های ســال 98 شرکت بورس کالای ایران را 
چنین تشریح کرد: در سال آینده توسعه دارایی های پایه بر روی اوراق بهادار 
مبتنی بر کالای موجود را از طریق راه اندازی صندوق های کالایی محصولات 
کشاورزی از جمله صندوق زعفران و راه اندازی قراردادهای آتی و اختیار معامله 
بــر روی صندوق های کالایی در برنامه داریم. توســعه اوراق بهادار مبتنی بر 
کالای جدید از طریق راه اندازی معاملات اوراق خرید دین به عنوان یک ابزار 
تأمیــن مالی جدید در بورس کالای ایران و راه اندازی معاملات حق امتیاز از 
دیگر برنامه های سال 98 است. به گفته مدیرعامل بورس کالای ایران توسعه 
در روش های معاملاتی و تســویه در بازار فیزیکی با فراهم کردن امکان انجام 
معاملات تقاضامحور )مبتنی بر مناقصه( و فراهم کردن امکان انجام تســویه 

چند مرحله ای در معاملات از جمله برنامه های سال آینده بورس کالا است.
وی در بیان دیگر برنامه های بورس کالا برای سال آینده گفت: توسعه مشارکت 
با نهادهای پولی ومالی از طریق استفاده بیشتر از ظرفیت بانک های تجاری در 
حوزه گواهی سپرده کالایی و استفاده از خدمات بازارگردانی نهادهای مالی از 
جمله شرکت های تأمین سرمایه در راستاي تعمیق بازار اوراق بهادار مبتنی 
بر کالا، پشــتیبانی و بهبود کیفیت خدمات ارائه شــده به ذینفعان و احصاء و 
بهبود فرآیندهای شرکت نیز رئوس دیگری است که به عنوان برنامه های سال 

98 بورس کالا در نظر گرفته شده است.
دکتر ســلطانی نژاد از برنامه برای بهبود، ارتقاء و یکپارچه سازی سیستم ها و 
ســامانه ها، توسعه سیســتم های اطلاعات مدیریت، تقویت و مدیریت برند 

شرکت و توسعه تعاملات بین الملل در سال آینده سخن گفت.
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میزگرد تخصصي بررسي بازار زعفران ایران با حضور حسین 
زینلي مجري طرح گیاهان دارویي وزارت جهادکشــاورزي، 
سیدهاشم نقیبي حســیني مدیر باغباني  و زراعت سازمان 
جهاد کشاورزي  استان خراسان رضوي، امیرمسعود پژمان پور 
مدیرعامل سازمان تعاون روســتایي استان خراسان رضوي، 
غلامرضــا کریمي تولیدکننــده زعفران، اکبــر میرزاپور 
مدیر توســعه بازار فیزیکي بــورس کالاي ایران و جمعي از 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان نمونه کشــوري در ســالن 

همایش هاي مرکز نمایشگاه هاي بورس مشهد برگزار شد.
در این جلســه که با حضور جمعي از زعفرانکاران و بازدیدکنندگان 
از نمایشــگاه بورس، بانک و بیمه در خراســان رضوي برگزار شــد؛ 
اکبر میرزاپور مدیر توســعه بازار فیزیکي بورس کالاي ایران با طرح 
پرســش هایي، چالش هاي بازار زعفران در ایران و مشکلات صادرات 
آن به کشــورهاي مقصــد، گردش مالي معاملات زعفــران در دنیا، 
فرآیند کشــف قیمت، استانداردســازي و کیفي سازي را مطرح کرد 
که حســین زینلي، مقیمي، پژمان پور و کریمي پاسخگوي سوالات 

مطرح شده بودند.
لزوم تقویت بورس در محصولات صاحب برند ایراني

حسین زینلي مجري طرح گیاهان دارویي وزارت جهادکشاورزي نیز 
در این نشست با اشاره به اینکه ما تنها به دنبال توسعه کمي زعفران 
نیستیم؛ بلکه کیفیت زعفران از کمیت آن مهم تر است، گفت: تولید 
گیاهان دارویي همچون زعفران در کشور در حال گسترش بوده که  

براي افزایش آن باید دانش و فناوري در تولید به روز شود.
وي با اشــاره به گردش مالي 400 میلیون دلاري زعفران در کشور 
اظهارکــرد: از کل این مبلغ 350 میلیون دلار صادرات زعفران بوده 

و 50 میلیــون دلار آن نیز در بازار داخل مورد معامله و مصرف قرار 
مي گیرد؛ این در حالي است که گردش مالي زعفران در دنیا برابر با 

8 میلیارد دلار است. 
زینلي تاکیدکرد: بــا توجه به اینکه ایــران بزرگ ترین تولیدکننده 
زعفران در دنیا محســوب مي شود؛ اما  کشــورهاي اروپایي ما را به 
عنوان اصلي ترین تولیدکننده زعفران نمي شناسند و بیشتر اسپانیا 

مورد توجه است.
مجري طرح گیاهان دارویي وزارت جهادکشاورزي در خصوص اینکه 
آیا بورس کالا مي تواند به افزایش ســهم ایــران از تجارت 8 میلیارد 
دلاري زعفران در دنیا کمک کند، گفت: به کمک بورس زمینه هاي 
ابتدایي ایجاد شــده و فرصت خوبي فراهم آمده تا زعفران استاندارد 
به دنیا عرضه شود؛ چراکه به کمک بورس هم قیمت ها شفاف شده 
و هم کشاورز امیدوار اســت که مي تواند محصول خود را با شرایط 

مختلف، قیمت هاي عادلانه و در فرصت هاي مناسب بفروشد.
زینلي افزود: اما اینکه چرا تا الان ســهم بالایي از این تجارت را در 
دنیا نداشــته ایم؛ این مطلب بوده که فرآورده هاي زیادي از زعفران 
را به دنیــا معرفي نکرده ایم؛ به طوري که حدود 90 تا 95 درصد از 
زعفــران ایراني به صورت فله و حداکثــر 5 درصد آن نیز به صورت 
خــرد و در بســته بندي هاي 0/5 تا یک گرمي صادر مي شــود که 

ارزش افزوده بالایي ندارد.
وي با بیان اینکه براي ارزشــمندي نیازمند انجام کار مهمي هستیم 
و باید به ســمت برنامه هاي دانش بنیان حرکت کنیم، گفت: باید در 
تبدیل زعفران به دارو و ســایر فرآورده ها بیشتر برنامه ریزي کنیم و 
خواص آن را به ملت ها معرفي کنیم. به عبارت دیگر باید کاري کنیم 
تا با حمایت وزارت جهادکشاورزي در راستاي ایجاد و توسعه زنجیره 

درميزگردتخصصيبررسيبازارزعفراندربورسكالابررسيشد؛

رشد سهم ايران در تجارت 8 میلیون دلاري زعفران
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Option

ارزش زعفران در ایران به ویژه استان خراسان رضوي اقدام کنیم. در 
نتیجه اگر هدف افزایش سهم ایران از تجارت جهاني زعفران را دنبال 
مي کنیم؛ فارغ از مشکلات سیاسي و تحریم ها باید در حوزه اقدامات 
دانش بنیان گام برداریم و اگــر اقتصاد دانش بنیان زعفران به کمک 
بخش  خصوصي و دولتي توسعه یابد؛ بورس هم در کنار آنها توسعه 

خواهد یافت.
به دنبال ارتقاء کمي و کیفي محصول هستیم

مدیر باغباني ســازمان جهاد کشاورزي خراســان رضوي نیز در ادامه 
این میزگرد تخصصي گفت: خراســان رضوي با 86 هزار هکتار زمین 
حدود 300 تا 310 تن زعفران برداشت مي کند و با توجه به کم آبي؛ 
برخي از کشاورزان دیگر به سمت تولید و کشت زعفران رو مي آورند.
سیدهاشــمي نقیبي در ادامه افزود: سالانه در استان حدود 2 هزار تا 
2 هزار و 500 هکتار به بســتر زمین زیرکشت گیاه زعفران افزوده 
مي شــود؛ این در حالي اســت که تولیــدات زعفراني کفاف مصرف 
داخلي و خارجي را مي دهد و میانگین مزارع خراسان رضوي در رتبه 

خوبي قرار دارد.
مدیر باغباني و زراعت سازمان جهاد کشاورزي استان خراسان رضوي 
در خصوص ســهم کشاورز از قیمت صادراتي زعفران و کمک بورس 
بــه افزایش عایــدي زعفرانکاران از این قیمت ها گفــت: با توجه به 
فاصله قیمتي که بین قیمت زعفران در بازارهاي داخلي و صادراتي 
وجود دارد؛ بــورس کالا مي تواند این فاصله قیمتي را با ایجاد عرضه 
و تقاضاي واقعي و کشــف قیمت عادلانه کم کند که اساســي ترین 
راه بــراي کم کردن این فاصله قیمتي و افزایش عایدي کشــاورز از 

قیمت هاي صادراتي؛ بورس است. 
نقیبي در ادامــه گفت: با توجه به اینکه پیــش از راه اندازي بورس 
زعفران شــفافیتي وجود نداشته است؛ پیشــنهاد مي شود بورس را 
بین المللي کنیم تا چشــم انداز جهاني زعفران را از دست ندهیم. بر 
همین اســاس با توجه به ظرفیت هاي موجود در کشــور به ویژه در 
اســتان خراســان رضوي باید گام هاي لازم را براي بین المللي شدن 

زعفران برداریم.
مدیــر امــور باغباني و زراعت ســازمان جهادکشــاورزي اســتان 
خراسان رضوي تاکیدکرد: اگر فعالیت بورس در داخل کشور محدود 
شــود؛ پیشــرفت چنداني در عرصه بین المللي نمي کند و نمي تواند 
ســهم زیادي از این تجارت 8 میلیارد دلاري را در اختیار داشــته 
باشــد. در این خصوص گام هاي  اساســي براي گرفتن سهم از این 
تجارت جهاني را از جایي مي توان برداشت که خریداران خارجي نیز 

از بورس زعفران ایران اقدام به خرید کالاي موردنظر خود کنند.
نقیبي افزود: نکته حائز اهمیت این است که طبق قوانین بین المللي؛ 
کشوري که بیش از 60 درصد از تولید محصولي را در اختیار داشته 
باشــد، مي تواند بورس بین المللي آن محصــول را راه اندازي کند و 
کشف قیمت هاي آن را برعهده داشته باشد. در خصوص زعفران نیز 
بورس کالاي ایران مي تواند این گام اساســي را بردارد تا سهم بالایي 

از این بازار را کسب کند.
لزوم تکمیل زنجیره ارزش تولید زعفران

غلامرضا کریمي یکي از تولیدکنندگان زعفران نیز در این نشســت 
در خصوص اینکه چه نیازي در بازار سنتي زعفران احساس مي شد 
که بازار را به ســمت استفاده از معاملات بورس سوق داد، گفت: در 
تولید هر محصولي باید زنجیره تولید را فعال کنیم. در زنجیره تولید 
زعفران نیز بحث استانداردسازي خیلي حائز اهمیت بود که قبلا این 

اســتانداردها در برخي محموله هاي صادره از کشور رعایت نمي شد 
و قبل از راه اندازي بورس، زعفران صادر شده داراي استاندارد نبود؛ 
این در حالي است که با راه اندازي معاملات زعفران در بورس کالا بر 

استانداردسازي محصول بسیار تاکید شد.
وي دومین نیاز را در رابطه با نیاز به کشف قیمت واقعي و متناسب 
بــا عرضــه و تقاضا عنوان کــرد و گفت: پیــش از راه اندازي بورس 
نمي  توانستیم قیمت واقعي را کشف کنیم، اما در بورس قیمت واقعي 
بر اساس عرضه و تقاضا کشف شد. سومین مورد نیز اطمینان خاطر 
کشــاورزان از دریافت به موقع پول ناشــي از فروش زعفران بود؛ به 
طوري که اتفاق خوبي افتاد و آن اینکه پول کشــاورزان طي دو سه 
روز کاري به حســاب آنها واریز مي شــود و طي دو دوره تخلیه انبار 
هیچ مورد اعتراضي مشاهده نشده است. بنابراین به کمک بورس کالا 
توانستیم حلقه هاي مفقوده را در زنجیره تولید زعفران پیدا و به هم 

متصل کنیم.
زعفران ایراني استاندارد شد

مدیرعامل تعاوني روستایي استان خراسان  رضوي هم در این جلسه 
در خصوص منافعي که بورس کالا  براي کشــاورزان به همراه دارد، 
گفت: به دلیل تنوع زیــادي که روي زعفران وجود دارد؛ در ابتداي 
راه اندازي این معاملات در بورس مخالفت هایي مشــاهده شــد که 
با روشــن شــدن مزایا و کارکردهاي بورس براي حمایت از حقوق 
کشــاورزان مشخص شد که بورس خدمات ارزشمندي به کشاورزان 

داده است.
پژمان پور در خصوص اینکه بورس تا چه اندازه به استانداردســازي 
محصــول زعفران کمک کرده و این استانداردســازي تا چه حد در 
صــادرات محصول ایراني موثر بوده اســت، گفت: معامله زعفران به 
صورت گواهي ســپرده کالایي موجب شــده که کشاورز براي اینکه 
بتواند محصول خود را تحویل انبارهاي بورس دهد؛ اســتانداردهاي 
لازم را رعایــت و محصول با کیفیت تولیــد و عرضه کند. در نتیجه 
بورس باعث فرهنگ ســازي براي استانداردســازي زعفران و ارتقاء 
کیفیت شــده اســت. به طوري که قیمت زعفران داراي استاندارد 
بــورس حتي حدود یک تــا 2 میلیون تومان در هــر کیلو بالاتر از 
قیمت زعفران بي کیفیت اســت که این ارزش افزوده بالاتري را براي 
کشاورز به همراه دارد. پس همه کشاورزان به سمت تولید محصول 
با کیفیت بالاتر حرکت کرده اند که این امر قطعا در رشد کیفي تولید 

و صادرات محصول با کیفیت تر موثر است.
کارکردهاي گواهي سپرده کالایي براي کشاورزان

اکبــر میرزاپور مدیر توســعه بــازار فیزیکي بورس کالا با تشــریح 
کارکردها و فرآیند صدور گواهي ســپرده کالایي زعفران در بورس 
گفت: در بورس انبارهاي پذیرفته شــده براساس استاندارد ملي که 
بــورس تعیین و ابلاغ کرده محصول را از کشــاورزان و زعفرانکاران 
دریافت و قبض انبار مربوطه را صادر مي کنند که این قبض انبار در 
واقع اوراق بهاداري اســت که مانند سایر اوراق بهادار قابلیت معامله 
و خریدوفروش داشته و ســامانه زیرساخت هاي لازم براي معاملات 

آنلاین نیز براي آن مهیا شده است.
وي در پایان به برنامه راه اندازي صنــدوق کالایي زعفران در آینده 
نزدیک در بورس کالا اشــاره کرد و گفــت: صندوق هاي کالایي نیز 
مي توانند نقدینگي خرد را از بازار سرمایه جذب کرده و با تجمیع آن 
به بازار زعفران تزریق کنند. هدف ما در بورس کالا این است که این 

ابزار معاملاتي به زودي راه اندازي شود.
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تولید زعفران به 400 تن رسید معاونامورباغباني
وزارتجهادكشاورزي:

معاملات آپشن به ايفای تعهدات 
صادرکنندگان زعفران کمك می کند

رئيسكميسيون
اقتصادیمجلس:

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس معتقد است: معاملات آپشن )اختیار 
معامله( یک ابزار چند وجهی برای پوشش ریسک تولیدکنندگان، بیمه 
قیمت و ایفای تعهدات صادراتی اســت؛ به طــوری که کارکردهای این 
معاملات در بخش تجاری شرایطی را فراهم مي کند که تعهدات خارج از 

کشور در حوزه صادرات به نحو مطلوبي پاسخ داده شود.
محمدرضا پورابراهیمی در خصوص راه اندازی معاملات آپشــن زعفران در بورس 
کالای ایران گفت: به کارگیری ابزارهای مشتقه از جمله قراردادهای آتی و آپشن 
زعفــران در بورس کالا هم بــه افزایش قدرت تولیدکنندگان کمک می کند و هم 
در بخش تجاری شــرایطی را فراهم می ســازد که تعهدات خارج از کشور در حوزه 

صادرات به نحو مطلوبي پاسخ داده شود.
وی با بیان اینکه بورس کالا به عنوان یک بستر معاملاتی شفاف و قانونمند که به 
منظور ایجاد عدالت و شفافیت به وجود آمده و منعکس کننده بخش واقعی اقتصاد 
اســت، گفت: بحث پوشــش ریسک هم یکی دیگر از مزیت هایی است که همیشه 
در حوزه اســتفاده از ابزارهای مشــتقه مطرح بوده که در این رابطه ابزار معاملاتی 

قراردادهای آپشن یکی از ظرفیت های مهم در این بخش است.
پورابراهیمی تاکید کرد: توســعه ابزارهای مشــتقه روی زعفران هم باعث پوشش 
ریســک های موجود در معاملات ســنتی خواهد شــد و هم توسعه ظرفیت های 
سرمایه گذاری در کشور را به دنبال خواهد داشت. ضمن اینکه در کنار حفظ منافع 
تولیدکنندگان، به کمک این ابزار تعهدات صادرکنندگان در حوزه بازارهای خارجی 
نیز به موقع ایفا می شــود. رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه ابزار 
معاملاتی آپشــن یک ابزار چند وجهی اســت، اظهارکرد: می توان گفت راه اندازی 
این معاملات در بورس کالا روی محصول صادراتی زعفران یک اتفاق حائز اهمیت 
و مثبــت اســت که به ایجاد تعادل قیمت هــا در بازار این محصول کمک می کند. 
به طوری که راه اندازی این ابزار در بازار مشــتقه بورس کالا بخشــی از نوسانات را 
پوشش داده و کاهش نوسانات قیمتی را به همراه دارد تا قیمت محصول بیمه شود.
به گفته پورابراهیمی قراردادهای آپشــن معاملات زعفران را از ریســک نوســان 
قیمت ها به خصوص در فصل برداشــت خارج می کند و با پوشــش ریســک در 

بخش های مختلف بازار این محصول را به تعادل خواهد رساند.
وی در خصــوص تکمیل زنجیره ابزارهــای مالی زعفران در بورس  کالا اظهار کرد: 
گســتره ابزارهای مالی بورس کالا هر چه افزایش پیدا می کند؛ به تعادل بخشــی 
منطقی تر بازار کمک کرده و می تواند بخشــی از ریســک هایی که پیش از این به 

واسطه عدم وجود ابزارهای مالی بوده است را به طور کامل پوشش دهد.
این نماینده مجلس شورای اسلامی در خصوص بین  المللی شدن معاملات زعفران 
در بورس کالای ایران تاکید کرد: هر زمان در بازار هر محصولی زنجیره این ابزارها 
تکمیل شود؛ به دلیل آنکه کارآمدی، پوشش ریسک و تعادل بخشی منطقی را برای 
آن بازار به ارمغان می آورد، می تواند آن بازار را به عنوان مرجع قیمتی بین المللی آن 
محصول تبدیل کند. پورابراهیمی افزود: بورس کالا نیز با تکمیل این ابزارهای مالی 
روی محصول زعفران می تواند به مرجع قیمتی بین المللی طلای سرخ تبدیل شده 
و به عنوان محور اصلی معاملات خارج از کشور نیز معرفی شود که در این شرایط 
دیگر کشورها از چنین بازاری ثبات بیشتر قیمت ها را استنباط خواهند کرد. بنابراین 
تکمیل زنجیره ابزارهای مالی در بورس کالا می تواند به جایگاه و نقش این بورس در 
تعیین قیمت های جهانی محصولات انحصاری مثل زعفران کمک بزرگی ارائه کند.

در سال زراعی 97 حدود 400 تن زعفران در کشور تولید شد که این امر 
بیانگر متوسط عملکرد 4 کیلو در هر هکتار است.

محمدعلی طهماسبی معاون امور باغبانی وزارت جهاد کشاورزی ضمن بیان مطلب 
فوق سطح زیرکشت کنونی زعفران در کشور را بیش از 110 هزار هکتار اعلام کرد 
و گفت: ســالانه به طور میانگین 5 هزار هکتار به ســطح زیر کشت زعفران افزوده 
می شود. وی از رشد تولید زعفران نسبت به مدت مشابه سال قبل خبر داد و گفت: 
در سال زراعی 97-96 حدود 400 تن زعفران در کشور تولید شد که این امر بدان 

معناست که متوسط عملکرد  3.7 تا 4 کیلو در هر هکتار است.
طهماسبی با اشاره به اینکه میزان صادرات زعفران نسبت به سال های قبل افزایش 
قابل توجهی داشــته اســت، بیان کرد: در سال 96 حدود 237 تن زعفران با ارزش 
325 میلیون دلار و 10 ماهه امسال 227 تن با ارزش 295 میلیون دلار به بازار های 
هدف صادر شــد؛ در حالی   که ســال 92 مجموع میزان صادرات 122 تن با ارزش 

بالغ بر 168 میلیون دلار بوده است.
معاون وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه طي 10 ماهه سال گذشته 188 تن 
زعفران با ارزش 260 میلیون دلار صادر شــده اســت، افزود: آمار صادرات زعفران 
طي 10 ماهه امسال نشان می دهد که میزان صادرات از نظر وزنی حدود 21 درصد 

و از نظر ارزشی 13.5 درصد رشد داشته است.
معــاون امور باغبانی وزارت جهاد کشــاورزی درباره عرضه زعفران در بورس کالا 
اظهار کرد: با توجه به آنکه عرضه زعفران در بورس کالا شفافیت قیمت و معاملات 

را به همراه دارد؛ از این رو دســت اندرکاران و مسئولان امر از مکانیزم بورس برای 
عرضه زعفران در بورس کالا استفاده می کنند.

وی ادامه داد: با توجه به اینکه بخش خصوصی در فرآوری، سردخانه و بسته بندی 
زعفران ســرمایه گذاری گسترده ای انجام داده اســت؛ از این رو  قراردادی توسط 
بخش خصوصی اعمال می شــود که خود این امر منشــا حرکت عظیمی است که 
بتواند زنجیره زعفران از تولیدکننده، صادرکننده و فرآوری کننده را تشکیل دهد. 
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صدای پای خريداران خارجی 
زعفران در بورس کالاي ايران 

نمایندهمردمتربتحيدریه
درمجلسعنوانكرد:

با  نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس شوراي اســلامي گفت: 
نگاه ملی به عرضه زعفران در بورس کالا، توانستیم در مدت زماني 
کوتاه آثار اســتفاده از ظرفیت های بورس کالا را در بازار داخلی و 
حتی جهانی مشاهده کنیم که گام بعدی؛ ورود خریداران خارجی 

زعفران به بورس کالای ایران است.
سعید باستانی با بیان اینکه بورس کالا مرجع قیمت زعفران برای کشاورزان 
شده اســت، گفت: در گذشــته برای عرضه زعفران در بورس کالای ایران 
تعیین یک محدوده کیفیتی به منظور عرضه به مانعی تبدیل شده بود که با 
برطرف شدن این موضوع؛ در حال حاضر چهار گرید زعفران در بورس کالا 
عرضه و معامله می شود که شفافیت آماری بورس باعث شده کشاورزان نیز 

بتوانند از قیمت های زعفران مطلع شوند.
وی با بیان اینکه ورود زعفران به بورس اتفاق مثبتی برای بخش کشاورزی 
کشور به شــمار می رود، گفت: در مسیر بورس شــفافیت قیمت و کشف 
قیمت حرف اول را می زند؛ از این رو باید نسبت به عرضه سایر محصولات 
کشــاورزی در بورس کالا نیز اقدام کنیم تا علاوه بر واقعی شدن قیمت ها 

و ارتباط موثر بین تولیدکننده و مصرف کننده؛ نقش دلالان نیز در بازارها 
کمرنگ شود.

 کاهش نگرانی زعفرانکاران
با توسعه ابزارهای جديد مالی در بورس

آقابزرگیكارشناس
بازارسرمایهاعلامكرد:

حرکت بورس به ســمت توسعه ابزارهای مالی همچون قراردادهای آتی 
و آپشــن )اختیار معامله( به ویژه بر پایه محصولات کشاورزی می تواند 
نگرانی کشــاورزان به ویژه تولیدکنندگان زعفران برای به فروش نرفتن 

محصولات یا کاهش قیمت ها در فصل برداشت را کاهش دهد.
فردین آقابزرگی کارشــناس بازار ســرمایه ضمن بیان مطلــب فوق گفت: ایران 
تولیدکننده اصلی زعفران جهان است، اما سهم قابل توجه تجارت این محصول در 

اختیار چند کشور دیگر از جمله اسپانیا قرار دارد. 
وی افــزود: صــادرات فلــه ای، عدم ایجاد انگیزه برای تولیــد با کیفیت محصول، 
حضور واســطه های پرشمار، عدم نظارت و مدیریت مناسب، پایین بودن کیفیت 
بســته بندی ها، عدم تعامل با کشورهای مقصد و سایر محدودیت های موجود اعم 
از انبارداری و نحوه نگهداری ســبب شــده تا زعفران ایران با نام کشورهایی نظیر 
اسپانیا و امارات وارد بازارهای جهانی شود و تولیدکنندگان داخلی از مزایای زیاد 

تولید زعفران در کشور محروم باشند.
این کارشناس بازار سرمایه اظهارداشت: در همین زمینه و برای بازگرداندن انگیزه به 
کشاورزان و رسیدن سودهای واقعی به آنها؛ مسئولان بخش کشاورزی به نسخه ای 

بین المللی یعنی بهره گیری از ظرفیت های بورس کالا روی آوردند. وی یادآورشد: 
با وجود اینکه زمان زیادی از عرضه های فیزیکی، معاملات گواهی سپرده کالایی و 
قراردادهای آتی زعفران در بورس کالا نمی گذرد؛ اما ورق این بازار برگشته و میزان 

سودآوری زعفرانکاران به مراتب بالاتر از سال های گذشته است.
به گفته آقابزرگی قراردادهای آتی زعفران برای نخستین بار در خرداد سال 97 در 
بورس کالای ایران راه اندازی شد که هدف آن ایجاد سامانه ای برای پوشش ریسک 
تولیدکنندگان ایرانی و شفافیت بیشتر در این بازار بود. پوشش ریسک به معنای 
اتخاذ موقعیتی در بازار اســت که هدف از آن به حداقل رســاندن یا از بین بردن 

ریسک ناشی از نوسانات و تغییرات قیمت در آینده است.
وی گفت: ســرمایه گذار می تواند با ورود به قرارداد آتی، دارایی خود را به قیمتی 
مشخص در آینده به فروش رساند؛ در این صورت نوسانات بازار تاثیری بر قیمت 

دارایی کشاورزان نمی گذارد.
آقابزرگی اعلام کرد: بازار آپشــن شــامل معاملاتی دو طرفه است و سرمایه گذاران 
در هر دو حالت خرید و فروش می توانند موقعیت خرید و یا فروش اتخاذ کنند. در 
این میان اتخاذ موقعیت خرید در بازار معاملات آپشــن ریسک پایین تری را برای 
ســرمایه گذار به همراه دارد؛ به گونه اي که ســرمایه گذاران می توانند با قبول یک 
ریســک مشــخص و حداقلی وارد این بازار شــوند و در مقابل سود بالایی به دست 
آورند. این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: همچنین افرادی مثل دارندگان زعفران 
از جمله کشاورزان هم می توانند با خرید یک قرارداد اختیار فروش؛ قیمت و فروش 
محصول خود در آینده را بیمه کنند که این اتفاق حتما برای کشــاورزان جذاب 
خواهد بود. به گفته وی در قرارداد آپشــن هم مصرف کنندگان و صادرکنندگان 
زعفران و هم کشــاورزان به عنوان تولیدکنندگان زعفران می توانند ریســک های 
خود را پوشش دهند و به عبارتی این قرارداد یک بازی دو سر برد برای فعالان بازار 
زعفران به شمار مي رود. آقابزرگی اظهارداشت: ابزارها و قراردادهای مشتقه رشد 
چشمگیری در بازارهای مالی جهان داشته اند و در این زمینه نیز بورس کالای ایران 
پیشرو است. این ابزارها از طریق مکانیزم کنترل ریسک، فرصت هاي سرمایه گذاری 
با بازده بالقوه بالاتر از آنچه که در بازار اوراق قرضه و سهام وجود دارد را ارائه می دهند 
و به نظر می رسد در اقتصادهای پرنوساني همچون اقتصاد کشور ما وجود و توسعه 

این بازارهای مالی بیش از گذشته احساس می شود.
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راه اندازی اختیار معامله زعفران 
ريسك کشاورزان را کم مي کند

سرمدیكارشناسمعاملات
بازارمشتقه:

»قرارداد آپشن« به زعفرانکاران 
در برابر دلالان، قدرت می دهد

كبيریعضوهياترئيسه
كميسيوناقتصادیمجلس:

در قرارداد آپشن؛ کشاورز می تواند با خرید یک قرارداد اختیار فروش، 
محصول زعفران خود که با هزینه و زحمت زیاد تولید کرده اســت را 
با سود مناســب بفروشد و اسیر نوســانات قیمتی و درخواست های 
دلالان در زمان برداشت محصول نشود. به عبارت دیگر ابزارهای مالی 

بورس کالا همچون آپشن به کشاورز در مقابل دلالان، قدرت می دهد.
ســیدتقي کبیري عضو هیات رئیســه کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای 
اســلامی افزود: طي سال های اخیر  همواره عمده مشکلات بازار زعفران به عدم 
ثبات در تعییــن قیمت مرتبط بود؛ به نحوی که تولیدکنندگان، زعفرانکاران و 
صادرکنندگان در تعیین قیمت زعفران اتفاق نظر نداشــتند و عموما قیمت این 

محصول با نوسان زیادي روبه رو بود.

کبیری اظهارداشــت: اما با عرضه زعفران در بورس کالا شــاهد این هستیم که 
قیمت ها به صورت شفاف و واقعی تعیین شده که البته این موضوع مورد استقبال 
کشــاورزان، تولیدکنندگان و مصرف کنندگان قرار گرفته اســت. وی ادامه داد: 
بورس کالا در مرحله بعد به سراغ راه اندازی معاملات مالی از جمله گواهی سپرده 
زعفران و قراردادهای آتی رفت تا به کشــاورزان اعلام کند ابزارهای مالی وجود 
دارند که می توانند خیال آنها را از بابت ارزانی قیمت محصول در فصل برداشت، 
آســوده کنند. به گفته این عضو هیات رئیســه کمیســیون اقتصادی مجلس 
همچنین بورس کالا اخیرا قرارداد اختیار معامله )آپشن( زعفران را راه اندازی کرد 
تا امکان جدیدی برای پوشــش ریسک های قیمتی برای کشاورزان فراهم شود. 
کبیری عنوان کرد: ســاختار قراردادهای آپشن به گونه ای است که کشاورزان با 
پرداخــت مبلغی اندک می توانند از فروش محصــولات خود در چند ماه بعد با 
قیمت مدنظر خود مطمئن باشــند که این اتفاق به طور اتوماتیک؛ دلالان را از 

صحنه بازار زعفران حذف می کند.
نماینده مردم خوی وچایپاره در مجلس شــوراي اســلامي یکی از راهکارهای 
موفقیت معاملات آپشــن در بورس کالا را ایجاد اعتماد بین کشــاورزان دانست 
و گفت: بورس کالا با توجه به مزیت ها و ســازوکار شفاف و ابزارهای مالی که در 
اختیــار دارد؛ می تواند در تنظیم بازار زعفران و ثبات نرخ این محصول و حذف 
دلالان و واسطه گران تاثیر بسزایی داشته باشد، اما باید به این نکته توجه داشت 
که برای موفقیت در معاملات با ابزارهای نوین؛ به کشاورزان آموزش های لازم در 

زمینه فروش محصول از طریق ابزارهای مالی ارائه شود.
عضو هیات رئیسه کمیسیون اقتصادی مجلس تصریح کرد: از مزایای استفاده از 
ابزارهای مالی همچون معاملات آتی و آپشن در خرید و فروش زعفران؛ پیش بینی  
پذیرکــردن بازار اســت که این خود منجر به کاهــش نگرانی تولیدکنندگان و 

کشاورزان خواهد شد.

مدیرعامل مشاور سرمایه گذاری آوای آگاه راه اندازی معاملات قراردادهای آپشن 
زعفران این ابزار نوین مالی را روشی برای کاهش ریسک زعفرانکاران دانست.

محمدرضــا ســرمدی در خصوص ویژگی های معاملات قراردادهای آپشــن در 
بازارهای مشتقه گفت: به طور کلی مهم ترین ویژگی ابزار معاملاتی آپشن؛ بیمه 
کردن قیمت ها در آینده است و محصول زعفران نیز از این قاعده مستثنی نیست.

این کارشناس معاملات بازار مشتقه افزود: اتفاق مثبتی که در سالجاری در بازار 
زعفران رخ داد؛ راه اندازی معاملات قراردادهای آتی طلای ســرخ در بورس کالا 
بود که در این رابطه استقبال خوبی هم از سوی کشاورزان و زعفرانکاران و هم از 

سمت سرمایه گذاران و بازیگران بازار آتی به عمل آمده است.
وی ویژگی های مهم ابزار معاملاتی آپشــن نســبت به قراردادهای آتی را ریسک 
معاملاتی کمتر و نیاز به ســرمایه در گردش انــدک عنوان کرد و افزود: این نوع 
قراردادها ضمن بیمه قیمت برای آینده؛ ریســک معاملات را نیز برای کشاورزان 
کاهش می دهد و زعفرانکار به ســرمایه در گــردش کمتری هم برای انعقاد این 
قراردادها نیاز دارد. این کارشــناس بازار مشتقه با تاکید بر لزوم برگزاری دوره ها 
و کلاس های آموزشــی برای زعفرانکاران و فعالان بازار سرمایه گفت: با توجه به 
اینکه آپشن، ابزاری پیچیده است و امکان اتخاذ استراتژی های معاملاتی ترکیبی 
بین بازار نقد و آتی این پیچیدگی را دو چندان می کند؛ باید آموزش های لازم به 
علاقه مندان به این معاملات ارائه کرد که خوشبختانه دوره های آموزشی از سوی 

بورس کالا در جریان است.
وی ورود بازیگران حرفه ای بازار آتی به معاملات آپشــن زعفران را اتفاقی مثبت 

ارزیابــی کــرد و گفت: با ورود آربیتراژگــران و بازیگران حرفه  ای بــازار اوراق و 
قراردادهای آتی به معاملات آپشــن؛ بازار این ابزارهای نوین مالی عمق بیشتری 
پیدا خواهد کرد که همین امر موجب می شود کشاورزان و زعفرانکاران نیز از این 
عمق بازار بیشتر منتفع شوند. سرمدی عمق بخشیدن به معاملات گواهی سپرده 
کالایی و قراردادهای آتی را عامل مهمي در ایجاد رونق و اســتقبال از معاملات 
آپشــن زعفران دانســت و گفت: با توجه به حجم معاملات آتی زعفران در بورس 

کالا؛ اگر سررسید قراردادهای آپشن برای بازه زمانی دورتر باشد، بهتر است.
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به فرصت تبديل می کند
عضوكميسيون
كشاورزیمجلس:

عرضه زعفران در بورس کالا باعث شده است تا فضایی شفاف در خرید و 
فروش این محصول ارزشمند کشور حاکم شود و علاوه بر ساماندهی این 
بازار، زعفرانکاران نیز از قیمت های واقعی زعفران مطلع شوند؛ همچنین 
با راه اندازی قرارداد آپشن زعفران، این ابزار مالی نیز یک اختیار و امکان 

جدید به زعفرانکاران می دهد.
سیدعلاءالدین خادم عضو کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس ضمن 
بیان مطلب فوق گفت: عرضه زعفران در بورس کالا به نفع تولید کننده، کشــاورز و 
خریدار است؛ به  طوری که اعلام رضایت کشاورزان از عرضه زعفران در بورس کالا 

به مجلس و سازمان های مربوطه گزارش می شود.
وی با تاکید بر اینکه هر کالایی که بدون واسطه به  دست مصرف کننده برسد؛ منافع 
و ســود آن به جیب تولید کننده و کشــاورز می رود، افزود: قبل از ورود زعفران به 
بورس کالا این محصول به  صورت آزاد و سنتی خرید و فروش می شد که در این بین 
دلالان و واســطه گران با شکستن قیمت ها، زعفران تولیدی کشاورزان را با قیمتی 

پایین خریداری کرده و با نرخ بالاتر در بازار آزاد به فروش می رســاندند. اما با ورود 
زعفران به تابلوی بورس شاهد هستیم که همه فعالان بازار زعفران از نرخ های روز 
مطلع هستند که این امر به نفع این صنعت ارزشمند و ارزآور کشور است. خادم در 
خصوص استفاده از ابزارهای مالی نوین از جمله معاملات قراردادهای آتی و آپشن 
روی محصولاتی همچون زعفران گفت: با رونق معاملات آتی زعفران در بورس کالا؛، 
قرارداد اختیار معامله یا همان آپشــن راه اندازی شــد که این قراردادها برای توسعه 

مبادلات کالایی به  خصوص در بخش کشاورزی ضروری است.
وی اظهار کرد: اصلی ترین مزیت ابزارهای مالی، امکان پوشــش ریسک قیمتی در 
آینده است که قرارداد آپشن نیز به دلیل ریسک حداقلی و مشخص امکانی جدید 
برای زعفرانکاران فراهم می شود که این مزیت جذاب باید به آنها آموزش داده شود. به 
گفته خادم زعفرانکاران می توانند در معاملات آپشن حجم فروش و قیمت محصولات 
خود را برای چند ماه آینده بیمه کنند که باید بورس کالا با برنامه ریزی مناسب این 
ابزار مالی را برای سایر محصولات صنعتی و کشاورزی معرفی کند تا فعالان صنایع 
از مزیت های ابزارهای مالی بهره ببرند. وی تاکید کرد: برای توسعه اقتصاد کشاورزی 
باید از فناوری های روز دنیا در معاملات استفاده کرد و در این زمینه بورس کالا در 
اقتصاد ما پیشگام بوده که امیدواریم طي سال های آتی شاهد به  کارگیری ابزارهای 
مالی متنوع و جدید در بازارهای مختلف باشــیم. خادم تصریح کرد: بورس کالا با 
توسعه ابزارهای مالی مانند قراردادهای آتی و آپشن؛ این امکان را فراهم می کند تا 
ریسک بازار و فعالیت های سفته بازی از بازار فیزیکی جذب بازارهای مالی و کاغذی 
شود که این اتفاق در اقتصاد ما به شدت کمک کننده و اثربخش خواهد بود.به گفته 
این نماینده مجلس اگر رفته رفته کشاورزان این اطمینان خاطر را به  دست آورند که 
از طریق قرارداد آتی می توانند محصول خود را با قیمت مناسب در آینده به فروش 
برسانند و حتی در قرارداد اختیار معامله، قراردادی منعقد کنند که اختیار فروش در 
آینده را با ریسکی حداقلی به دست آورند؛ قطعا طی سال های آینده حجم و ارزش 

ابزارهای مالی بورس کالا به ارقامی بسیار بالا می رسد.

از زمان تاسیس شرکت های تامین سرمایه طي 
سال های 86 و 87 تاکنون؛ تامین مالی نهادهای 
اقتصادی و تولیدی با کمک و نقش شرکت های 

تامین سرمایه همواره رو به رشد بوده است.
سید حسین میری فعال بازار سرمایه ضمن بیان مطلب 
فوق گفت: البته در یک نگاه تطبیقی متوجه می شویم به 
 رغم این روند مثبت؛ تامین سرمایه ها کماکان با جایگاه 
مناســب خود فاصله دارند. تامین سرمایه ها بخشی از 
بازار ســرمایه هستند و با توجه به روند رو به رشد بازار 
ســرمایه در مسیر رشد و تحول خود قرار گرفته اند که 
امیدواریم با تلاش شــرکت های تامین سرمایه، کمک 

مســئولان و نهادهای نظارتی هرچه زود تر به جایگاه مقبول خود در بازار سرمایه و 
اقتصاد کشور دست پیدا کنند.

این فعال بازار ســرمایه در پاســخ به این ســوال که نقش ابزارهای مالی نوین را در 
توسعه اقتصادی کشور چگونه ارزیابی می کنید؟ گفت: ابزارهای نوین مالی همگی 
نقش مثبتی در بازار ایفا می کنند، اما این ابزارها کارکردهای متفاوتی دارند و هر یک 
خدمات متنوعی را به ســرمایه گذاران و فعالان صنعت ارائه می دهند. به  طور کلی 
ابزارهای مالی در اقتصاد به افزایش عمق بازارها کمک می کنند و می توانند به بسیاری 
از دغدغه های فعالان اقتصادی در خصوص ریسک های سرمایه گذاری پایان دهند.

میــری در خصوص راه انــدازی صندوق های کالایی در بــورس  کالای ایران گفت: 
صندوق های کالایی از دیگر ابزارهای مالی مســتثناء نیســتند و نقش بســزایی در 
عمق بخشی به بازار ایفا می کنند. در واقع صندوق هاي کالایی با جذب سرمایه از طریق 
فروش واحدهای سرمایه گذاری؛ منابع جذب شده را روی اوراق بهادار مبتنی بر کالا 
سرمایه گذاری می کنند. به عبارت دیگر این صندوق ها بخش قابل ملاحظه ای از وجوه 

گردآوری شده خود را به سرمایه گذاری در کالایی خاص 
اختصــاص می دهند و علاقه مندان به ســرمایه گذاری 
نیــز در آن کالای خاص اقدام بــه خرید واحدهای این 
صندوق ســرمایه گذاری می کنند. وی افزود: متاسفانه 
تامین سرمایه ها برای راه اندازی و تاسیس صندوق های 
کالایی محدودیت هایی دارند که یکی از شروط راه اندازی 
ایــن صندوق ها؛ نیاز به مجوز بانک مرکزی اســت. وی 
اظهارامیدواری کرد: راه اندازی و تنوع بخشی به ابزارهای 
نویــن مالی و به خصوص راه اندازی صندوق های کالایی 
با کمک مسئولان، نهادهای نظارتی در بورس و سازمان 
بورس می تواند به فعالان بخش واقعی اقتصاد کمک کند. 
میری به نقش بورس کالای ایران در اقتصاد کشــور اشاره کرد و گفت: بدیهی است 
بورس کالای ایران طی 11 سال گذشته به همراه معرفی و راه اندازی ابزارهای مالی 
نوین در توســعه اقتصادی کشور تاثیرگذار بوده است. وی این نقش و تاثیر بورس را 
از ابعاد مختلف برشمرد و گفت: بورس کالای ایران از ابعاد مختلفي نظیر شفافیت و 
تسهیل معاملات، ارائه ابزارهای جدید برای پوشش ریسک سرمایه گذاران از طریق 
قراردادهایــی همچون فیوچرز و ... نقش مهمی در اقتصاد کشــور ایفا می کند. وی 
تاکیدکرد: اگر بورس کالای ایران مورد حمایت بیشتری قرار گیرد، به  طوری که زمینه 
توسعه و تنوع بخشی بیشتر ابزارهای مالی فراهم شود؛ این بورس پتانسیل بالایی برای 
کمک بیشتر به رونق اقتصادی کشور دارد. میری نقش شرکت های تامین سرمایه را در 
عمق بخشی به بازار موثر دانست و گفت: در دنیا تجربه شرکت های تامین سرمایه نشان 
داده تامین سرمایه ها نقش اساسی و جدایی ناپذیری از بازار دارند. در بانک های دنیا 
شرکت های تامین سرمایه رکوردهای بزرگی در اقتصاد کشورشان ثبت کرده اند که 
ما امیدواریم در ایران هم این شرکت ها بتوانند نقش موثری در اقتاد کشور بازی کنند.

بازارگردانی با طعم زعفران
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22 میلیون و 467 هزار و 671 تن معامله کالا به ارزش 775 تریلیون و 675 
میلیارد و 203 میلیون و 684 هزار ریال حاصل معاملات بورس کالای ایران 
از ابتدای سال 97 تا پایان ماه بهمن بوده است. این معاملات در رینگ محصولات صنعتی 
و معدنی، کشاورزی، پتروشیمی، فرآورده های نفتی و بازار فرعی به اضافه طلا به صورت 
همزمان انجام شده و در شرایطی که حجم معاملات نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
8 درصد کاهش حجم داشته اما در پایان 11 ماهه سال 97 در ارزش معاملات 73 درصد 
افزایش دیده می شود؛ گفتنی است که سنجش حجم و ارزش معاملات به استثنای طلا 

و قراردادهای آتی در نظر گرفته شــده است. همچنین لازم به یادآوری است که نوع 
معاملات در طول این مدت به صورت نقدی، سلف و نسیه با احتساب قراردادهای آتی، 
قراردادهای اختیار معامله، ســلف موازی استاندارد، گواهی سپرده کالایی و صندوق 
سرمایه گذاری ادامه یافته است. همچنین در طول 11 ماهه قراردادهای آتی نیز به حجم 
14 میلیون و 707 هزار و 779 تن و به ارزش 815 تریلیون و 74 میلیارد و 584 میلیون 

و 23 هزار ریال و نیز 115 کیلوگرم طلا مورد معامله قرار گرفت.

نگاهیبهعملكرد11ماههسالجاریدرمقایسهباسالقبل؛

 فرآورده های نفتی و پتروشیمی پیشتاز معاملات 
در بورس کالای ايران

حجم و ارزش محصولات معامله شده در بورس کالا  طی دوره سال 1397 و مقایسه با دوره سال قبل

آمار معاملات
 از تاریخ 01/ 01/ 1396 لغایت

1396 /10 /28 
 از تاریخ 01/ 01/ 1397 لغایت

در صد از کلدر صد تغییرات 10/28/ 1397
ارزشحجمارزش حجم ارزش )هزار ریال(حجم ) تن (ارزش )هزار ریال(حجم ) تن (

%36/6%30/3%54%15-8,054,749183,818,580,9626,812,344283,605,595,014محصولات صنعتی و معدنی 
%3/4%8/6%15/3-%31-2,796,66831,279,261,9871,938,44026,498,434,997محصولات کشاورزی 
%34/6%19/0%93%3,679,213138,966,247,9874,262,594268,161,209,35516محصولات پتروشیمی

%25/1%41/8%116%2-9,610,71589,861,611,3879,396,491194,309,244,834محصولات فرآورده های نفتی
%0/3%0/3%25-%64-160,5583,601,914,08957,8022,706,217,353بازار فرعی

%0/1__%20/55-%64-316496,521,923115394,502,132* طلا 
%100/0%100/0%73%8-24,301,903448,024,138,33422,467,671775,675,203,684جمع بازار فیزیکی
%40%3,794,595581,632,746,95014,707,779815,074,584,023288قراردادهای آتی

%9/6%59-41,017511,820,00016,613560,988,500قراردادهای اختیار معامله 
%40%3,835,612582,144,566,95014,724,392815,635,572,523284جمع قراردادهای مشتقه

ارزش قرارداد ارزش ) هزار ریال (تعداد قراردادارزش ) هزار ریال (تعداد قرارداد
%330%1,915,7973,946,321,129145,575,66516,959,120,2537499** سلف موازی استاندارد

%256%81-499,026,8084,889,630,80293,766,07317,392,384,491**گواهی سپرده کالایی
%4107%84,983,464861,990,9991,949,622,35836,261,830,5512194** صندوق سرمایه گذاری 

%628%585,926,0699,697,942,9302,188,964,09670,613,335,295274جمع بازار مالی
%60_1,661,924,111,502-1,039,866,648,214-جمع کل معاملات شرکت بورس کالای ایران

* واحد طلا : کیلوگرم
* * حجم بازار مالی بر مبنای تعداد قرارداد محاسبه شده است. 

در بررســی عملکــرد بورس کالای ایــران از ابتدای ســال تا پایان بهمن مــاه 97 رینگ 
فرآورده هــای نفتی با معامله 9 میلیون و 396 هزار و 491 تن فرآورده نفتی به ارزش 194 
تریلیون و 309 میلیارد و 244 میلیون و 834 هزار ریال معامله کرده است؛ داده های جدول 
فرآورده های نفتی بیانگر آن است که حجم معاملات این رینگ نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته با کاهش 2 درصدی در برابر افزایش 116 درصدی ارزش معاملات روبرو بوده است.

گروه روغن: در گروه روغن تا پایان بهمن ماه ســال جاری، 62 هزار و 616 تن محصول 
روغن به صورت نقد و سلف دادوستد شده است. معاملات این گروه در مجموع از نظر حجم 
و ارزش نسبت به مدت مشابه سال گذشته به ترتیب 54 و 156 درصد رشد داشته است.
گــروه قیر: تا پایان یازدهمین ماه ســال جاری در گــروه قیر در مجموع 4 میلیون و 57 
هزار و 831 تن قیر به صورت نقدی داد و ستد شد که حجم کل معاملات نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته 17 درصد کاهش و ارزش معاملات 93 درصد افزایش داشته است.
گروه گوگرد:  این گروه در مدت فعالیت یازده ماهه در بورس کالا در مجموع 320 هزار و 
63 تن معامله نقدی انجام داده که بر این اساس در این گروه نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته از لحاظ حجم 13 درصد کاهش و از لحاظ ارزش 88 درصد افزایش دیده می شود.

گــروه وکیــوم باتوم: در این گروه در طول یازده ماه 4 میلیــون و 373 هزار و 910 تن 
وکیوم باتوم دادوستد شده است که در حجم معاملات و ارزش آنها به ترتیب 20 و 202 

درصد افزایش وجود داشته است. 
گروه لوب کات: تا پایان بهمن ماه سال 97 در معاملات رینگ فرآورده های نفتی بورس 
کالای ایران در مجموع 507 هزار و 70 تن لوب کات به صورت نقدی داد و ســتد شــده 
اســت. حجم و ارزش کل معاملات این کالا نســبت به دوره مشابه سال گذشته به ترتیب 

42 و 4 درصد کاهش نشان می دهد.
گروه سلاپس واکس: در این گروه با انجام معامله 31 هزار و 760 تنی به صورت نقدی 

و سلف، از نظر حجم و ارزش معاملات به ترتیب 55 و 178 درصد رشد دیده می شود.
گروه عایق رطوبتی: در این گروه تا پایان بهمن ماه ســال جاری در مجموع 43 هزار و 
241 تــن انــواع عایق رطوبتی به ارزش 1 تریلیــون و 259 میلیارد و 773 میلیون و 98 
هزار ریال به صورت نقدی در بورس کالای ایران دادوستد شده است؛ با وجودکاهش 15 
درصدی در حجم، ارزش معاملات گروه نســبت به مدت مشــابه سال گذشته 93 درصد 

افزایش داشته است.

عملکرد یازده ماهه رینگ فرآورده های نفتی

اکرم شعبانی
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در طــول مــدت 11 ماه معاملات بــورس کالای ایران تا پایان بهمن مــاه 97، در رینگ  
محصــولات صنعتی و معدنی در مجموع 6 میلیون و 812 هزار و 344 تن کالای صنعتی 
و معدنــی به ارزش 284 تریلیون و 97 میلیون و 146 هزار ریال مورد معامله قرار گرفت. 
در طول این یازده ماه رینگ محصولات صنعتی و معدنی با در اختیار داشتن 36.6 درصد 
از ارزش کل معاملات در صدر جدول ارزشــی قرار گرفت؛ کالای معاملاتی در این رینگ 
شــامل آلومینیوم، روی، فولاد، مس، کنسانتره، کنتســانتره مولیبدن، سنگ آهن، آهن 
اســفنجی و سیمان است. گفتنی اســت که علیرغم افزایش 54 درصدی ارزش معاملات 
رینگ محصولات صنعتی و معدنی در یازده ماه گذشــته حجم این معاملات 15.4 درصد 

کاهش یافته است.
گروه آلومینیوم: تا پایان بهمن ماه 97، در گروه آلومینیوم در مجموع 94 هزار و 380 تن 
انواع آلومینیوم به صورت نقدی معامله شده است، ارزش این حجم از معامله به 16 تریلیون 
و 93 میلیارد و 742 میلیون و 180 هزار ریال رسیده است. گزارش عملکرد بورس کالا در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته بیانگر این است که حجم و ارزش معاملات آلومینیوم 

به ترتیب 13.23 و 115 درصد افزایش داشته است.
گروه روی: از ابتدای سال مالی 97 تا پایان بهمن ماه، فعالیت بورس کالای ایران در گروه 
روی، در مجموع 4 هزار و 435 تن روی به ارزش 1 تریلیون و 193 میلیارد و 301 میلیون 
و 645 هزار ریال مورد معامله قرار گرفته است. معاملات گروه روی نسبت به مدت مشابه 
ســال گذشــته 404 درصد رشد در حجم معاملات و 981 درصد رشد در ارزش معاملات 

نشان می دهد.
گروه فولاد: در گروه فولاد از ابتدای ســال تــا پایان بهمن، در مجموع 5 میلیون و 881 
هــزار و 258 تن فولاد به ارزش 193 تریلیــون و 580 میلیارد و 44 میلیون و 951 هزار 
ریال معامله به صورت نقد و سلف انجام گرفته است؛ از این میزان 5 میلیون و 559 هزار 
و 431 تــن فولاد به ارزش 182 تریلیون و 870 میلیارد و 883 میلیون و 237 هزار ریال 
به صورت سلف و میزان 321 هزار و 827 تن فولاد به ارزش 10 تریلیون و 709 میلیارد و 
161 میلیون و 714 هزار ریال به صورت نقدی معامله شده است؛ مقایسه معاملات گروه 
فولاد نسبت به مدت مشابه سال گذشته بیانگر این است که علیرغم کاهش 7 درصدی در 

حجم معاملات اما ارزش معاملات افزایش 38 درصدی داشته است. 
گروه مس: در گروه مس از ابتدای ســال جاری تا پایان یازده ماهه در مجموع 207 هزار 
و 585 تــن مــس به ارزش 61 تریلیون و 865 میلیارد و 463 میلیون و 845 هزار معامله 
شــده است؛ بررسی تغییرات یازده ماهه این گروه در سال 97 نسبت به مدت مشابه سال 
گذشــته بیانگر این است که حجم معاملات با کاهش 11.1 درصدی روبرو بوده در حالی 

که ارزش معاملات این گروه 101 درصد افزایش داشته است.
گروه کنسانتره: در این گروه از ابتدای سال تا پایان بهمن ماه 97، 396 تن کنسانتره به 

ارزش 3 تریلیــون و 844 میلیــارد و51 میلیون و 203 هزار ریال مورد معامله قرار گرفته 
که بر اســاس اطلاعات موجود در جدول ســال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
حجم و ارزش معاملات این گروه به ترتیب با افزایش 48 و 208 درصدی روبرو شده است.
گروه کنسانتره مولیبدن: گروه کنسانتره مولیبدن از ابتدای سال 97 تا پایان بهمن ماه، 
در مجموع 5 هزار و 140 تن کنســانتره مولیبدن به ارزش 3 تریلیون و 31 میلیارد و 89 
میلیون و 790 هزار ریال مورد معامله قرار گرفته است؛ حجم معاملات این گروه نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته 17 درصد کاهش و ارزش معاملات 61 درصد افزایش داشته است.
گروه ســنگ آهن: در طول مدت 11 ماه سال جاری در گروه سنگ آهن 370 هزار تن 
سنگ آهن به ارزش 1 تریلیون و 174 میلیارد و 805 میلیون ریال معامله شده که از این 
میزان 5 هزار تن سنگ آهن به ارزش 26 میلیارد ریال مورد معامله سلف و 365 هزار تن 
ســنگ آهن به ارزش 1 تریلیون و 148 میلیــارد و 805 میلیون ریال مورد معامله نقدی 
قرار گرفته است؛ مقایسه معاملات گروه سنگ آهن در مدت یازده ماهه سال 97 با مدت 
مشابه سال گذشته بیانگر آن است که حجم و ارزش معاملات این گروه به ترتیب با 73 و 

17 درصد کاهش روبرو بوده است.
گروه آهن اســفنجی: در طول یازده ماهه ســال 97 تا پایان بهمن ماه، در گروه آهن 
اســفنجی 191هزار و 500 تن معامله حجمی بــه ارزش 2 تریلیون و590 میلیارد و 32 
میلیون ریال مورد معامله قرار گرفته که از این میزان 15 هزار تن آهن اسفنجی به ارزش 
188 میلیارد و 623 میلیون ریال به صورت سلف و 176 هزار و 500 تن آهن اسفنجی به 
ارزش 2 تریلیون و 401 میلیارد و 409 میلیون ریال به صورت نقدی معامله شــده است؛ 
معاملات گروه آهن اسفنجی در مجموع نسبت به دوره مشابه سال گذشته 2453 درصد 

افزایش حجمی و 3231 درصد افزایش ارزشی داشته است.
گروه ســیمان: از ابتدای ســال 97 تا پایان بهمن ماه، در مجموع 23 هزار تن سیمان به 
ارزش 30 میلیارد و 953 میلیون ریال به صورت نقدی مورد معامله قرار گرفته است؛ حجم 
و ارزش معاملات گروه ســیمان در طول یازده ماهه ســال 97 نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته به ترتیب 10 و 2 درصد کاهش نشان می دهد.
گــروه روی )معدنی: خاک روی(: در طول یازده ماهه ســال 97 در مجموع 34 هزار و 
650 تــن خاک روی به ارزش 202 میلیارد و 111 میلیون و 400 هزار ریال مورد معامله 

نقدی قرار گرفته است.
گروه طلا: شرکت بورس کالای ایران تا پایان بهمن ماه سال 97 در مجموع  115 کیلوگرم 
طلا به ارزش 394 میلیارد و 502 میلیون و 132 هزار ریال به صورت نقدی معامله کرده 
اســت که بر اساس اطلاعات موجود در جدول عملکرد یازده ماهه بورس کالا در سال 97 
حجم و ارزش معاملات این گروه نسبت به مدت مشابه سال گذشته به ترتیب 64 و 20.55 

درصد کاهش نشان می دهد.

رینگ محصولات صنعتی و معدنی در یک نگاه

رینگ محصولات کشــاورزی در معاملات این دوره بورس کالا در مدت یازده ماهه 
منتهی به پایان بهمن ماه 97، در مجموع  یک میلیون و 938 هزار و 440 تن انواع 
محصولات کشــاورزی از قبیل جو، ذرت، شــکر، زعفران، گندم، دانه های روغنی، 

خرما و روغن خام به ارزش 26 تریلیون و 498 میلیارد و 434 میلیون و 997 هزار 
ریال مورد معامله قرار گرفته است؛ حجم و ارزش معاملات این رینگ به ترتیب 31 

و 15.3 درصد کاهش داشته است. 

کاهش 31 درصدی حجم معاملات رینگ کشاورزی در مقایسه با سال گذشته

در طول یازده ماهه ســال جاری، رینگ فرآورده های پتروشیمی بار دیگر روند صعودی 
خود را در حجم و ارزش معاملات به صورت همزمان حفظ کرده اســت؛ بر اســاس این 
گزارش محصولات پتروشیمی در مجموع 34.6 درصد از ارزش کل معاملات را به خود 
اختصاص داده معاملات این گروه همچنین نســبت به مدت مشابه سال گذشته بیانگر 
رشــد 19 درصدی در حجم معاملات نیز هســت. در رینگ فرآورده های پتروشیمی تا 
پایان یازده ماهه ســال 97، در مجموع 4 میلیــون و 262 هزار و 594 تن معامله انجام 
شــده که حجم و ارزش معاملات نسبت به مدت مشابه سال گذشته به ترتیب 16 و 92 

درصد افزایش نشان می دهد.
گروه شیمیایی: در این گروه در طول یازده ماهه سال 97، از نظر حجمی 1 میلیون و 
332 هزار و 648 تن انواع فرآورده های شیمیایی به صورت نقد و سلف مورد معامله قرار 

گرفته است. گروه شیمیایی از نظر حجم و ارزش نسبت به مدت مشابه سال گذشته به 
ترتیب 28 و 95 درصد رشد داشته است.

گروه مواد پلیمری: در این گروه 2 میلیون و 928 هزار و 277 تن مواد پلیمری در مدت 
یازده ماه به صورت نقد و ســلف معامله شده است، این معاملات از نظر حجمی نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته 11 درصد و از نظر ارزش 93 درصد رشد نشان می دهد.
گروه گازها و خوراک ها: در طول یازده ماه ســال جاری از ابتدای سال مالی تا پایان 
بهمن ماه 97 این گروه یک هزار و 670 تن گاز و خوراک به صورت نقدی و به ارزش 17 
میلیارد و 147 میلیون و 400 هزار ریال معامله کرده است؛ معاملات این گروه از دیدگاه 
حجم و ارزش در طول این مدت نسبت به سال گذشته 204 درصد رشد حجمی و 115 

درصد رشد ارزشی نشان می دهد.

عملکرد رینگ پتروشیمی در یازده ماهه 97
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صنعت خودروسازي کشور طي سال هاي 
اخیر به مــدد تحریم ها؛ روزهاي پر فراز و 
نشیبي را مي گذراند. این صنعت با توجه به 
تحریم هاي بین المللي اخیر، همواره مسیر 
خود را با دشــواري هاي متعددي سپري 
کرده است؛ اما همچنان با امید بازگشت به 
روزهاي رشد و رونق خود، گذر ایام مي کند.
تحریم هاي اخیر باعث خروج شــرکاي خارجي 
از صنعت خودروسازي ایران شد و خودروسازان 
داخلي سعي کردند خودروهایي با کیفیت تر و در 
تیــراژ بالاتر تولید کنند؛ اگرچه در تامین قطعه 
و حتــي در برخي موارد با کمبود منابع مالي نیز 

روبه رو بوده اند.    
در همیــن راســتا در این گزارش به بررســي 
»راهکارهاي به سوددهي رسیدن خودروسازان« 
پرداخته و چالش هاي موجود در این صنعت را در 
گفت وگو با دو تن از کارشناسان مربوطه بررسي 

مي کنیم.
برخي از کارشناسان بازار سرمایه ناتوانی در تطبیق 
با فناوری های روز و کمبود تعاملات بین المللی 
را ســدی بزرگ مقابل رشد خودروسازی ایراني 
مي دانند و براي گذر از این بحران و نجات صنعت 
خودروسازي کشور از بحران هاي کنوني؛ متصل 
شــدن این صنعت به زنجیــره جهانی و ارتباط 
با برندهای مطــرح بین المللی را به عنوان یکي 
از راهکارهــا مي دانند؛ چراکه تولیدکننده براي 
تولید خودرو نمي تواند به صورت مستقل و بدون 
ارتباط با زنجیره تامین بین المللی اقدام به تولید 

محصولات خود کند.
البته برخي بر این عقیده اند که راهکارهای ارائه 

شــده، خارج از اختیارات خودروسازان است. در  
واقع این چالش ها محصول سیاســتگذاری های 
کلان و جهت گیری هایــی اســت که در اقتصاد 
کشــور شــکل گرفته و حل آنها توسط مدیران 
خودروساز امکانپذیر نیست؛ بلکه به اتخاذ تدابیر 
و تصمیمات مناسب و بجا در بدنه تصمیم گیري 
و سیاستگذاري هاي مسئولان مربوطه نیاز دارد.

زیان بیش از ده هزار میلیارد توماني 
خودروسازان تا پایان سال

اما نکته جالب توجه اینکه از این رهگذر گراني ها 
و افزایش قیمت خودرو هیچ کس سود نکرد؛ به 

غیر از دلالان و واسطه ها.
امیرحســن کاکایــي عضو هیــات علمی گروه 
مهندسی خودرو دانشــگاه علم و صنعت ایران 
ضمــن بیان مطلب فوق به خبرنگار ما مي گوید: 
بایــد تأکید کنم از افزایــش قیمت خودرو طي 
ســال ها و ماه هاي اخیر نه سهامدار، نه دولت، نه 
مردم و مشتریان و نه تأمین کنندگان هیچکدام 

سود نبردند؛ بجز دلالان و واسطه ها.
وي بــا تاکید بر اینکه مطابق آمار غیر رســمي 
پیش بیني مي شــود تا پایان سال خودروسازان 
بیــش از ده هــزار میلیارد تومــان زیان دهند؛ 
خاطرنشــان کــرد: دلیل این عدم ســوددهي 
دو عامــل مهم اســت. یکی وضعیــت موجود 
اقتصاد کشور اســت؛ بازار آشفته و بهم ریخته و 
سیاستگذاري دولت در قیمت گذاری دستوری و 
عدم توجه به واقعیت های محیطی و درونی این 
صنعت که البته به راحتي مي توان این مشکلات 

را برطرف کرد.
امــا با توجه به این روشــی که تاکنون ســپري 

شده  است؛ امسال هیچکدام از عوامل دخیل در 
صنعت خودروسازي که در بالا به آنها اشاره شد؛ 
سودي عایدشان نشد بجز دلالان و عواملي خارج 
از عوامــل اصلی. یکي از مشــکلات این موضوع 
اســت که به گفته کاکایي، دولت با اشــتباهات 

خود به آن دامن زده است.
اما در این عدم ســوددهي خودروسازان مشکل 
اساسي؛ ساختاری است. در واقع طي چند سال 
اخیر علیرغم اینکه قیمت هــای خودرو به نظر 
افزایش چشمگیري داشته، اما در کمال ناباوري 
باز هم گفته مي شود خودروسازان و به طور خاص 

سهامداران آنها سودي عایدشان نشده است.
این اشــکال ساختاری اســت که به طور عام به 
نگاه دولتمردان یعنی مجلس، دولت و حتی قوه 
قضائیــه و در نهایت مردم بــر مي گردد؛ چراکه 
خواســته هاي مجموعه دولتمردان برخاسته از 

خواسته های مردم است.
در واقع مشــکل اصلي این است که ما از صنعت 
خودروســازي خواسته های متناقضی داریم که 
ایــن تناقض باعث عدم ســوددهي فعالان این 

بخش مي شود.
کاکایي بر این عقیده است که ما از صنعت خودرو 
به طور خاص فقــط  تقاضاي اقتصادي نداریم؛ 
بلکه همزمان از این صنعت انتظار اشــتغالزایی، 
کســب افتخار ملی، صادرات محوري، توســعه 
فناوری، توسعه آموزش،  توسعه زیرساختارهاي 
فني و ... را داریم. وقتی گفته مي شــود صنعت 
خودرو؛ منظور این اســت که یک خودروسازی 
داریم و یک شرکت  تأمین کننده قطعات خودرو.  
در اینجا باز هم تناقض وجود دارد؛ چراکه وقتی 

 بررسي راهکارهاي به سوددهي رسیدن 
خودروسازان از نگاه کارشناسان

معصومه صالحي
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در مورد خودروســازي صحبت مي شــود، در 
مورد صنعت خودرو اســت، لذا از خودروسازی 
انتظار دارند که مشــکلات بخش تأمین را هم 
حــل کند. در حالی که این موضوع در دنیا جزء 
وظایف خودروساز نیست و توسعه زنجیره تأمین 

مسئول این مهم است.
به علت اینکه ما در این تناقضات قرار گرفته ایم؛ 
دائما با تصمیمــات عجولانه  و ناپخته اي که در 
ســطح اقتصاد کشــور اتخاذ مي شود، یک روز 
به طور موقتی در صنعت خودروســازي ســود 

می کنیم؛ اما در اکثر موارد زیان مي بینیم.
در همیــن راســتا اگر طي 15 ســال اخیر به 
ســهامداران جزء نگاهي بیندازیم و سهام  آنها 
را در بخش خودروســازي بررسی کنیم، به این 
نتیجه مي رسیم که اگر سرمایه خود را در بانک ها 
می گذاشتند، بیش از این سود می کردند؛ حتی 
در مواقعی که خودروســاز به ظاهر سود نشان 

داده است.
البتــه در مقطع خاصی طــي اواخر دهه 70 و 
اوایل دهه 80 خودروســازان سودهایي برده اند؛ 
اما متأســفانه بعد از آن بــه دلیل وجود همین 
تناقضات، سهامداران این صنعت در مقطعي به 
طور ناگهانی سود کرده، اما بعد از گذشت چند 

سال از آن سوددهي فاصله گرفته اند.
اینکه بخواهیم هزینه هاي مربوط به اشتغالزایی، 
افزایش صادرات، تولید خودروي ملی، کســب 
افتخار ملي و ... را از خودروســاز بگیریم؛ همان 
مي شــود که تاکنون بر ســر صنعت خودروي 

کشور آمده است. 
کاکایــي در گفت وگو با خبرنگار ما راهکار خود 
را براي به ســوددهي رســیدن خودروســازان 
اینگونه بیــان مي کند: ابتدا باید تکلیف خود را 
با صنعت خودروسازی روشن کنیم. یعنی اینکه 
باید مشــخص کنیم آیا این صنعت قرار اســت 
خصوصی اداره شــود یا دولتی؟ اگر قرار اســت 
خصوصی اداره شود؛ معیار موفقیت این صنعت 
چیست؟ آیا سود سهامدار معیار است؟ آیا اینکه 
همه مردم صاحب خودرو باشــند، معیار است؟ 
یا اینکه با این قیمت ها  بهترین خودروهای روز 

دنیا را ساختن معیار است؟
همه این موارد با هم متفاوت اســت و همزمان 
امکانپذیر نیست. علت اینکه الان شرایط صنعت 
خودروسازي کشور اینگونه است؛ به همین علت 

است که همه این موارد را با هم خواسته ایم.
در واقــع هزینه هــای گزافي بــه این صنعت 
تحمیــل کرده ایم. وقتی یک خودروی مدرن با 
استانداردهای روز و با قیمت  بالا تولید مي شود 
و بازار ایران کشش خرید آن را ندارد؛ چه اتفاقي 
مي افتد؟ از طرف دیگر بازارهای بین المللی نیز به 
گونه اي نیست که بتوان خودروي مذکور را صادر 
کرد و خودروساز به خود ببالد که کار افتخارآمیز 
و ســودآوري انجام داده است، اما سود لازم و در 
نتیجه استهلاک هزینه سرمایه گذاری اش را به 
دســت نمی آورد. لذا می بینید همزمان با اینکه 
خودروي جدید ســاخته و تکنولوژی جدیدی 
وارد کشــور مي شــود، اما همچنان بازار اصلی 
ما خــودروي دیگري را تقاضــا مي کند؛ همان 
خودرویی که 20 ســال اســت در کشور تولید 

می شــود. چرا؟ به این علت که از همه خودروها 
ارزان تر است. به همین خاطر گفته مي شود که 
براي صنعت خودروســازي باید تعیین تکلیف 

کنیم.
همانگونه که در بالا بدان اشــاره شد؛ هم  اکنون 
بازار خودرو بهم ریخته و آشــفته است. بنابراین 
در ایــن وضع بی پولی و زیان دادن از طرفی باید 

توسعه فناوری نیز صورت گیرد. 
این کارشــناس صنعت خودرو راهکار موقت و 
کوتاه مدتــي در این خصوص ارائه مي دهد. وي 
مي گوید: ما باید از خودروســازان بخواهیم طي 
یکســال آینده بر روي توسعه فناوری های لازم 
برای خودروهای ســاخت داخل متمرکز شوند. 
در مورد خودروهاي داخلي گفته مي شــود 95 
درصد ساخت داخل است؛ در حالي که بسیاري 
از قطعات و فناوری های آن وابســته به خارج از 
کشور است. به همین دلیل در شرایط تحریم هاي 
فعلی با مشــکلات متعددي رو به رو شده؛ تولید 
کاهش یافته و قیمت ها افزایش بسیاري داشته 
اســت. در حالــي که اگــر مي خواهیم صنعت 
خودروسازي کشور از دره مرگ عبور کند؛ باید 
به جای این همه خواسته های تاریخی متناقض، 
از این صنعــت بخواهیم بر روی چند خودروی 
محدود متمرکز شود؛ خودروهایي  که کاملا به 

صورت اقتصادی تولید مي شوند.
این کارشناس خودرو به عنوان راهکار پیشنهاد 
داد: در بعضي موارد مي توان مشترک سازی کرد؛ 
یعنی مفاهیم مشترکی را تعریف و اجرا کرد. طي 
ســال هاي اخیر تلاش شد پلت فرم مشترکي در 
کشور راه اندازي شود، اما به هر دلیلی در این مسیر 
موفق نبودیم. بنابراین بهتر است امروز بعضی از 
فناوری ها که در ایران نداریم و قرار است از خارج 
کشور وارد شود را به شکلی در داخل تولید کرد. 
بهترین کار این اســت که خودروسازهای بزرگ 
کشور دست به دست هم داده و این فناوری ها را 
به طور مشــترک ایجاد کرده و توسعه دهند. در 
آن صورت هزینه تحقیق و توسعه قابل قبول تر، 
تولید خودرو بیشتر، کیفیت بالاتر، هم افزایی در 
امکانات موجود کشور فراهم تر و در نهایت قیمت 

منطقی تر مي شود.
کاکایــي در پایان گفت: همانگونه که صاحبان 
فن مي دانند؛ امروز برای اکثر فناوری ها در دنیا 
تیراژهای زیر یــک میلیون به لحاظ اقتصادی 
جــواب نمی دهد؛ لــذا اگر در مورد توســعه 
فناوری یک محصــول خاص صحبت به میان 
مي آیــد؛ باید به نحوی این بازارســازی انجام 
شــود. بنابراین راه حل کوتاه مدت این است که 
برنامه های مشــترک توسعه فناوری و حمایت 
مستقیم دولت از این صنعت مورد توجه جدي 
تصمیم گیران و متولیان آن قرار گیرد. این مهم 
تنها راهکاری است که لااقل طي یکی دو سال 
آینــده می تواند این صنعــت را از این وضعیت 
نابســامان نجات دهد. پس از آن نیاز است یک 
مدل اقتصــادی بر خودروها حاکم شــود؛ نه 
مدل سیاسی. متاســفانه سال هاي سال است 
که خودروســازی ما به طور سیاسی مدیریت 
می شــوند تا اقتصادی؛ علیرغــم اینکه ظاهرا 

معیار ما اقتصادی است.

فاکتورهای مربوط به قیمت خودرو باید 
اصلاح شود

اســماعیل درگاهي مدیر پذیرش شرکت بورس 
اوراق بهادار تهــران نیز در خصوص راهکارهاي 
به سوددهي رســیدن خودروسازان به خبرنگار 
ما گفت: اگر به دســتاویز صاحبان صنایع توجه 
کنیــد؛ مي گویند به علت اینکه فروش ما واقعی 
نیست، در نتیجه  نمی توانیم محصولات خود را 
با قیمت های واقعی بفروشیم؛ لذا هزینه هایمان 
پوشــش داده نمي شود و به این صورت ضررمي 
کنیــم که البته این بحث تا حدود زیادي جدی 

است.
بــه عقیده وي در واقــع افزایش نرخ هایی که به 
خودروسازان یا حتي کل صنایع تحمیل مي شود؛ 
افزایش نرخ های دستوری است. وقتی در اقتصاد 
کشــور سازوکار تعیین کشف قیمت ها بر اساس 
مکانیسم عرضه و تقاضا نباشد؛ این موضوع باعث 
می شود که شــرکت ها به رو ش هاي دیگري به 
دنبــال افزایش قیمت ها باشــند. بنابراین باید 
گفــت قیمت خودروهاي تولیدي کشــور هنوز 
واقعی نیســت، از طرف دیگر نرخ ارز و تورم بالا 
اســت؛ همچنین خودروســازان با قطعه سازان 
براي تامین قطعات مورد نیاز خود با مشــکلات 

و درگیري هایي مواجه هستند. 
بنابراین یکي از راهکارهایي که براي ســوددهي 
خودروسازان ارائه مي شود؛ در سطح کلان است. 
در واقــع ابتدا باید قیمت  خودرو واقعی شــود و 
تولیدکننده محصول خود را در فضای رقابتی و 
بر اســاس عرضه و تقاضا و با توجه به نرخ تورم 
محصــولات ورودی و تامین قطعه تعیین کرده 
و افزایــش دهد تا بتواند حاشــیه ســود خود را 
همیشه حفظ کند. زیرا تا زماني که حاشیه سود 
دستوری باشد؛ در بســیاري  ا وقات این موضوع 
باعث می شــود که بنگاه ها زمیــن بخورند و با 

مشکل مواجه شوند.
این کارشــناس بازار سرمایه همچنین مي گوید: 
البته افزایش قیمت خودرو در کشور ما منوط به 
مصوبه شورای رقابت و سایر نهادهاي تصمیم گیر 
اســت؛ به همین دلیل هم خودروسازان تاکنون 
سودده نبوده اند. برخي می گویند بحث کیفیت، 
انحصار و رقابت در میان است، اما آنچه که بیشتر 
از بقیه تاثیرگذارتر است؛ بحث قیمت مي باشد. 
در نتیجه ابتدا باید فاکتورهای مربوط به قیمت 
خودرو اصلاح و قیمت ها رقابتی تعیین شــود تا 

خودروسازان به سوددهي لازم برسند.
به گفته این کارشــناس بازار ســرمایه به عنوان 
راهکاري دیگر پیشنهاد مي شود ترس در عرصه 
سیاستگذاری و میدان دادن به بخش خصوصي 
بایــد از بین برود و فضای رقابتي حاکم شــود؛ 
چراکه کالای جایگزین وجود دارد و مصرف کننده 

می تواند از گزینه  هاي دیگري استفاده کند.
نکتــه دیگــري کــه در خصوص ســوددهي 
خودروسازان مطرح است؛ شرایط فعلي صنعت 
خودروسازی و بازار این محصول در کشور است. 
در واقع صنعت خودرو کشــور در شرایط فعلي  
روزهاي سختي را سپري مي کند؛ به خصوص در 
ســالجاري که مشــکلات این صنعــت بیش از 

همیشه بر آن مستولي گشته است. 
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گروه خودروسازی سایپا در فصل جدید فعالیت هاي 
خود افزایش تولید و عمل به تعهدات شرکت را در 
دستور کار خود قرار داده است؛ به گونه اي که گفته 
مي شود به زودی شاهد افزایش تولید محسوس در 
شرکت های مختلف این گروه خودروسازی خواهیم 
بــود که با توجه به افزایش تولید و تنوع محصول؛ 
به طور قطع  ارزش سهام شرکت های این مجموعه 
بزرگ خودروسازي نیز متحول خواهد شد. گفته 
مي شود قیمت های سهام ســایپا و پارس خودرو 
اکنون واقعی نیست؛ اما به زودی با افزایش تولید و 
تنوع محصول شاهد رشد سهام این خودروسازان 

خواهیم بود.
براســاس این گزارش؛ گروه صنعتي سایپا طي 11 ماهه 
سالجاري 285 هزار و 946  دستگاه انواع خودرو تولید و 
میزان 274 هزار و 685 دستگاه خودرو به فروش رسانده 
اســت. در دوره مورد بررســي فعالیت 11 ماهه منتهي به 
30 بهمن ماه؛ گروه صنعتي سایپا در مجموع تعداد 285 
هزار و 946 دستگاه انواع خودرو در گروه پراید، تیبا، سراتو، 
آریو S300،  چانگان CS35 و برلیانس تولید کرده است.

همچنیــن در دوره مذکور تعداد کل فروش انواع خودرو 
در این شرکت به میزان 274 هزار و 685 دستگاه گزارش 
شــده کــه درآمد حاصل از فروش ایــن تعداد خودرو در 
شــرکت سایپا طي مدت مورد بررسي بیش از 76 هزار و 

333  میلیارد ریال بوده است.
ایــن گــزارش حاکــی اســت در میان تولیــدات گروه 
خودروسازي سایپا؛ طي 11 ماه سالجاري در حدود 130 
هزار و 749 دســتگاه خودرو پراید تولید و بیش از 114 
هزار و 320  دســتگاه به فروش رســید که درآمد حاصل 
از فروش این خودرو در این مدت حدود 20 هزار و 859 
میلیارد ریال بوده است. ضمن آنکه میانگین نرخ فروش 
این خودرو حدود 182 میلیون و 461 هزار ریال مي باشد. 
بر همین اســاس این خودرو توانســت 45.73 درصد از 
کل تولیدات و 41.62 درصد از کل تعداد فروش شرکت 
سایپا را به خود اختصاص دهد  که سهم بیش از 27.33  
درصدي از مبلغ ریالي حاصل از فروش محصولات شرکت 

را از آن خود کرده است.
اما تیبا دومین خودروي تولیدي این شــرکت اســت که 
بــه عنوان یکــی از اولویت های تولیــد و فروش در بین 

خودروهای تولید داخل محســوب مي شــود. بر همین 
اســاس طي دوره مذکور تعداد تولید این خودرو بیش از 
123 هزار و 140  دستگاه و تعداد فروش آن حدود  126 
هزار و 344 دســتگاه بوده که درآمد حاصل از فروش آن 
در دوره مذکور حدود 30 هزار و 828 میلیارد ریال بوده 
اســت. میانگین نرخ فروش خودروي پراید در دوره مورد 

بررسي حدود 244  میلیون و 4 هزار ریال بوده است.
بــه این ترتیب این خودرو توانســت در مدت مذکور 43 
درصد از کل تعداد تولید و 46 درصد از کل تعداد فروش 
را به خود اختصاص دهد که از لحاظ ارزشي نیز  40 درصد 
از کل درآمد حاصل از فروش شرکت را شامل مي شود.

بر اســاس گزارشي که سایت کدال بورس تهران منتشر 
کرده است؛ در 11 ماهه سالجاری تعداد 13 هزار و 228  
دستگاه خودرو سراتو تولید و تعداد 13هزار و 786 دستگاه 
از این خودرو به فروش رسید که درآمد حاصل از فروش 
این خودرو در دوره مورد بررســی حدود 13 هزار و 232 
میلیارد ریال بوده اســت. بر همین اســاس میانگین نرخ 
فروش خودرو ســراتو در مدت مورد اشــاره مبلغ 959 

میلیون و 872 هزار ریال گزارش شده است. 
به موجب این گزارش خودرو ســراتو توانســت در مدت 
فوق الذکر 4.63درصد از کل تولیدات شرکت سایپا  و 5 
درصد از کل تعداد فروش محصولات در این شرکت را به 
خود اختصاص دهد و سهم 17.34 درصدی از مبلغ ریالی 
حاصل از فروش محصولات را در کل شرکت کسب کند.

بررسی گزارش عملکرد گروه خودروسازي سایپا در مدت 
مورد بررســي حاکی اســت در این دوره  6552 دستگاه  
انواع خودرو  آریو S300  تولید و 8072  دستگاه از این 
خودرو به فروش رســیده که درآمد حاصل از فروش این 
محصــول در این دوره حدود 4 هزار و 286 میلیارد ریال 
بوده و میانگین نرخ فروش این خودرو در سالجاری حدود 

531 میلیون و 54 هزار ریال گزارش شده است. 
بر همین اســاس خودرو آریو S300 در شش ماهه سال 
97 توانست سهم 2.29 درصدی از کل تولیدات شرکت 
سایپا و 2.94 درصدی از کل تعداد فروش این شرکت را 
کسب کند که سهم آن از کل مبالغ ریالی حاصل از فروش 

شرکت نیز 5.62 درصد مي باشد.
بر اســاس این گزارش که در ســایت کدال بورس تهران 
منتشــر شــده؛ خودروي چانگان  CS35  نیز در مدت 

مورد بررسي از وضعیت تولید و فروش خوبي برخوردار بود.
این خودرو طي 11 ماه سالجاري در حدود 10 هزار و 275  
دستگاه تولید و حدود 10 هزار و 313  دستگاه به فروش 
رسیده است که درآمد حاصل از فروش آن بیش از 6 هزار 
و 651  میلیارد ریال بوده و میانگین نرخ فروش این خودرو 

نیز حدود 644  میلیون و 975 هزار ریال شده است. 
بــه این ترتیب خودرو چانگان توانســت در مدت مذکور 
3.59 درصد از کل تعداد تولید و 3.75 تعداد کل فروش 
و 8.71 درصــد از کل درآمــد ریالي حاصل از فروش این 

گروه خودروسازي را از آن خود کند. 
آغاز روند رو به رشد تولید در گروه سایپا 

این گزارش حاکي است تولید گروه خودروسازي سایپا در 
هفته منتهي به 12 بهمن ماه نسبت به دو هفته قبل از آن 
19.8 درصد رشد داشت. این شرکت توانست با میانگین 
تولید روزانه 1168 دستگاه خودرو در هفته 45 نسبت به 
هفته های 43 و 44 سالجاري؛ رشد 19.8 درصدي تولید 
را رقم بزند. این گروه خودروسازی درهفته 43 به صورت 
میانگیــن در روز 975 دســتگاه و در هفته 44 میانگین 

1095 دستگاه خودرو تولید کرده است.
گروه خودروسازي سایپا بر اساس تاکیدات مدیرعامل گروه 
و برنامه ریزي هاي صورت گرفته به منظور پاسخگویي به 
تعهدات مشتریان؛ روند رو به رشد تولید محصولات خود 
را آغاز و تا انجام تمامي تعهدات به مشــتریان این روند 
را ادامه خواهد داد. سایپا همگام با سیاست هاي دولت و 
وزارت صنعت، معدن و تجارت خود را مکلف به پاسخگویي 
به تعهدات معوق مشتریان مي داند و تمام تلاش خود را 
بــراي تامیــن رضایت آنان به کار مي بندد؛ قطعا با تلاش 
و همدلي بیشــتر از شرایط حســاس کنوني با موفقیت 
عبور خواهد کرد و در آینده اي نزدیک آرامش به صنعت 

خودروي داخلي باز خواهد گشت.
تولید روزانه سایپا به 1500 دستگاه رسیده است

به گونه اي که حتي مهندس رحماني وزیر صنعت، معدن 
و تجارت نیز با اشاره به رشد تولید خودرو در ایران گفت: 
تولید گروه خودروسازي سایپا از تیراژ روزانه هزار و 500 

دستگاه گذشت.
رحماني با بیان اینکه تلاش این وزارتخانه رشد همه  جانبه 
صنعت خودروسازي است، افزود: وزارت صنعت، معدن و 
تجارت به  طور کامل در جریان روند فعالیت هاي صنعت 

جدول آمار تولید و فروش انواع محصولات شرکت سایپا در 11 ماهه اول سالجاری
سهم از کل )درصد(از ابتدای سال مالی تا پایان مورخ  1397/11/30دوره یک ماهه منتهی به 1397/11/30شرح

تعداد نام محصول
تولید

تعداد 
فروش

نرخ فروش 
)ریال(

مبلغ فروش 
)میلیون ریال(

تعداد 
تولید

تعداد 
فروش

نرخ فروش 
)ریال(

مبلغ فروش 
)میلیون ریال(

 سهم از کل 
تعداد تولید

سهم از کل تعداد 
فروش

 سهم از کل
 مبلغ فروش

9,9865,527195,241,1801,079,098130,749114,320182,461,76520,859,02945/7341/6227/33پراید
9,2979,291252,332,7952,344,424123,140126,344244,004,25830,828,47443/0646/0040/39تیبا

821866999,930,716865,94013,22813,786959,872,55213,232,8034/635/0217/34سراتو
S300742869546,054,085474,5216,5528,072531,054,6334,286,6732/292/945/62آریو

cs35 959507670,583,826339,98610,27510,313644,975,5656,651,6333/593/758/71چانگان
بدنه هاي 
000000000/000/000/00صادراتي

000008339,125,0002,7130/000/000/00برلیانس
 فروش صادراتي 
قطعات آپشن 
تیبـــــــــــــا

0002740001,9260/000/000/00

SKD14480674,837,50053,9872,0021,842255,390,337470,4290/700/670/62
5,158,230285,946274,6853,156,884,11076,333,680100/00100/00100/00جمع

معصومه صالحي

بررسيروندتوليدوفروشمحصولاتشركتخودروسازيسایپاطي11ماههسالجاري؛

سهام شرکت های سايپا به زودي رشد خواهد کرد
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خودروسازي قرار دارد و برنامه رشد تولید خودرو در ایران 
را دنبال مي کند.

گروه خودروســازي ســایپا پیشتر هم اعلام کرده بود که 
تولید خودرو در این گروه طي روزهاي اخیر نسبت به قبل 
19.8 درصد رشــد یافته است؛ در نتیجه به  نظر مي رسد 
این افزایش تولید زمینه مساعدي را براي پاسخگویي به 

نیازهاي بازار فراهم خواهد کرد.
بر همین اساس موفقیت گروه خودروسازي سایپا در رشد 
تولید و تسریع در پاسخگویي به تعهدات پس از انتصاب 
مدیرعامل جدید این شرکت؛ بیانگر برنامه ریزي صحیح 
مدیریت ارشد این گروه در زمینه همکاري با قطعه سازان 
و افزایش تیراژ تولید و همچنین بهبود روند تحویل خودرو 

به مشتریان است.
سایپا به تعهدات خود در قبال مشتریان پایبند است

گفته مي شــود گروه خودروسازي سایپا به منظور تامین 
رضایت مشتریان و بر اساس برنامه ریزي هاي انجام شده به 
تمامي تعهدات خود در قبال مشتریان پایبند است و تا پایان 
سالجاري 80 درصد از خودروهاي تولیدي را به مشتریاني 

که از قبل پیش خرید کرده اند؛ تحویل خواهد داد.
با درایت و مساعدت سازمان هاي فرادستي و سیاستگزار 
از جمله وزارت صنعت، معدن و تجارت نسبت به تصویب 
تزریق تسهیلات براي پرداخت مطالبات قطعه سازان؛ روند 
تولید در گروه ســایپا با شــتاب و رونق بیشتري در حال 
انجام اســت و خودروهاي تولیدي به تدریج و طي برنامه 

زمان بندي شده تحویل مشتریان مي شود.
ایــن در حالــي اســت کــه کاهش قیمــت محصولات 
پیش فروش شــده تا پایان دي ماه 97 در راستاي پیروي 
از سیاست هاي حمایتي وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
رویکرد مشتري مدارانه مدیریت ارشد گروه خودروسازي 
ســایپا عملي شــده که منجر به تامین رضایت مشتریان 

خواهد شد.
همچنین گفته مي شــود طرح مناسبي براي جایگزیني 
خودروهاي گروه رنو در حال آماده ســازي اســت که به 
زودي اطلاع رســاني خواهد شد که پیش بیني مي شود با 
ابلاغ و اجراي این طرح رضایت مشــتریان گروه رنو نیز 

تامین خواهد شد.
بازگشت رونق به چرخه تولید با افزایش تیراژ 

این گزارش حاکي اســت با پیگیری هــای مجدانه وزیر 
صنعت، معدن و تجارت و تلاش های ویژه  مدیرعامل گروه 
خودروســازی سایپا و نیز مساعدت های بانک مرکزی؛ در 
مرحله اول تزریق حدود هزار میلیارد تومان براي پرداخت 
مستقیم به قطعه سازان از محل مطالبات، بار دیگر رونق 

به چرخه تولید خودرو و افزایش تیراژ باز خواهد گشت.
تخصیــص منابع مالی و گشــایش جدید نقدینگی روح 
تازه ای را در کالبد صنعت خودروســازی کشــور خواهد 
دمید که بی شــک همه این اقدامات در سایه پیگیری ها 
و تدابیر مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا انجام گرفته 

که موجبات ارتقای شــاخص های کیفی و افزایش تیراژ 
تولید خواهد شد.

این امر مهم سبب افزایش چشمگیر عملکرد تیراژ تولید در 
شرکت هاي خودروساز شده است که مسلماً  در بالابردن 
روحیه کارکنان گروه تاثیر مثبتي داشــته و برنامه های 
ســاخت داخل و بومی ســازی و توســعه محصول؛ روال 

صعودی خود را پیدا کرده است.
در همین خصوص گروه خودروســازی ســایپا از طریق 
افزایش مســتمر کیفیت و افزایش عمق داخلی ســازی 
محصولات و اســتفاده از تمام ظرفیت های درونی کشور 
تلاش می کند مسیر حرکت خود را بر مبنای این راه حل ها 

هموار کند.
به گفته مهندس سلیماني مدیرعامل گروه خودروسازی 
ســایپا تولید صادرات محور یک اصل اساســی در صنایع 
خودروسازی جهانی است و ما نیز قصد داریم محصولاتی 
را طراحی و تولید کنیم که از نظر کیفی توان رقابت پذیری 

مناسب داشته باشد.
گروه خودروســازی ســایپا در زمینه اجرای سیاست های 
اقتصاد مقاومتی اقدامات بزرگی را به  اجرا درآورده اســت 
که فروش دارایی های مازاد با هدف چابک ســازی، کاهش 
هزینه هــای تولید محصول، اجرای سیاســت های نوین 
بهره وری، ارتقای مهارت کارکنان و اســتفاده حداکثری از 
توان قطعه ســازان ایرانی از جمله مهمترین فعالیت هایی 
است که در این خصوص صورت گرفته و ادامه خواهد یافت.
کاهش التهابات بازار خودرو با رشد 90 درصدی 

محصولات سایپا
بر همین اســاس حســن بهرام نیا عضو کمیسیون انرژی 
مجلس شورای اسلامی معتقد است: یکي از موضوعاتي که 
براي شرکت های خودروساز مهم است؛ تامین به موقع و با 
قیمت مناسب قطعات است تا بتوانند با افزایش تولید؛ روند 
عرضه بیشتر و کاهش قیمت را دنبال کنند که خوشبختانه 
این مهم در حال انجام است. خودرو در کشورمان یکي از 

مطالبات جدي مردم اســت و عرضه مناسب آن از سوی 
خودروسازان می تواند پاسخگوی این خواست مردم باشد 
که در این خصوص قیمت و کیفیت مناسب عامل اصلی 

کسب رضایت آنان است.
به گفته وي به دلیل کاهش تولید و افزایش قیمت خودرو؛ 
نگرانی هایي برای مردم ایجاد شــده بود که خوشبختانه 
بــا توجه به افزایــش روند تولید در خودروســازان طي 
هفته هاي اخیر و انجام فروش فوری محصولات از سوی 
دو خودروســاز بزرگ کشــور؛ شاهد توقف رشد صعودی 
قیمت خودرو و نزولی شــدن آن هســتیم و با ادامه روند 
تولیــد و عرضه مداوم خودرو به بازار قطعا حباب قیمتی 

ایجاد شده از بین خواهد رفت.
وي تولیدات شرکت سایپا را با رشد مناسبی همراه دانسته 
و مي گویــد: این افزایش بیــش از 90 درصدی از ابتدای 
بهمن ماه تاکنون باعث شده میزان التهابات جامعه کاسته 
و اعتماد مردم نسبت به این خودروساز بیشتر شود. یکي 
از موضوعاتي که براي شرکت های خودروساز مهم است؛ 
تامیــن بــه موقع و با قیمت مناســب قطعات در زنجیره 
تامین خودروسازان است تا بتوانند با افزایش تولید روند 
عرضه بیشــتر و کاهش قیمت را در بازار دنبال کنند که 
خوشــبختانه با تغییرات مدیریتی صورت گرفته در گروه 
سایپا حضور و حمایت قطعه سازان از این گروه خودروساز 

نسبت به گذشته بیشتر شده است. 
علاوه بر این با حمایت انجام شده از سوی وزیر صنعت، 
معدن و تجارت و تزریق وام و پرداخت سرمایه در گردش 
به خودروســازان در قالب پرداخت به قطعه سازان؛ رشد 
تولید خودرو افزایش یافته است. در همین راستا با رشد 
تولید و عرضه بیشتر خودرو به بازار شکایات مردمی هم 
کاهش یافته و اعتمادســازي ایجاد شــده است. البته 
کاهش هزینه هاي ســربار تولیــد باعث کاهش قیمت 
محصول تمام شده خواهد شد و خودروسازان باید در این 

مسیر حرکت کنند.
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در مجمع عمومی فوق العاده شرکت چادرملو که به منظور افزایش 
سرمایه این شرکت در ســالن تلاش برگزار شد؛ با افزایش سرمایه 
شــرکت  معدنی وصنعتی چادرملو)سهامی عام( از مبلغ  33 هزار و 
500 میلیارد ریال فعلی به 67 هزار میلیارد ریال در 2 مرحله موافقت 

شد.
به گزارش خبرنگار ما؛ در این جلسه که با حضور اعضای هیات مدیره و بیش 
از 91 درصد از ســهامداران این شرکت برگزار شــد؛ پس از انتخاب دکتر 
شیری نماینده شرکت ســرمایه گذاری امید به عنوان رئیس مجمع؛ آقایان 
قائمی راد و رضا یزدخواســتی به عنوان  ناظران و نمایندگان سازمان بورس 
 و اوراق بهادار و موسسه حسابرسي رایمند و همکاران و رسمیت یافتن این 
جلسه؛ مهندس محمود نوریان مدیرعامل شرکت چادرملو و دبیر این مجمع 
در گزارش هیات مدیره با اشاره به میزان سرمایه شرکت در زمان تأسیس که 
10 میلیون ریال بوده و آخرین سرمایه ثبت شده که 33 هزار و 500 میلیارد 
ریال است، اظهارداشت: بر اساس اطلاعیه صدور مجوز افزایش سرمایه مورخ 
97/11/17 ســازمان بورس  و اوراق بهادار تهران؛ شــرکت معدنی وصنعتی 
چادرملو )سهامی عام( در نظر دارد ســرمایه خود را از مبلغ 33 هزار و 500 
میلیارد ریال به 67 هزار میلیارد ریال )معادل 100 درصد سرمایه فعلی( طی 
دو مرحله از محل مطالبات حال شده سهامداران و آورده نقدی افزایش دهد.

مهندس نوریان همچنین افزود: این افزایش سرمایه در مرحله اول 31 درصد 
سرمایه فعلی یعنی از مبلغ 33 هزار و 500 میلیارد ریال به 44 هزار میلیارد 
ریال از محل مطالبات حال شده سهامداران و آورده نقدی و در مرحله دوم 
از مبلغ 44 هزار میلیارد ریال  بــه 67 هزار میلیارد ریال )معادل 69 درصد 

سرمایه فعلی( از محل مطالبات حال شده سهامداران و آورده نقدی است.
وی در خصوص منابع تأمین افزایش ســرمایه از ابتــدا تاکنون گفت: آورده 
نقدی سهامداران در آخرین سرمایه به میزان یک هزار و 134  میلیارد ریال 
و تبدیل مطالبات حال شده ســهامداران به میزان 32 هزار و 366 میلیارد 
ریال بوده اســت. با توجه به ثبت آخرین مرحله افزایش ســرمایه شــرکت 
در تاریخ  96/11/07 بــه میزان 33 هزار و 500 میلیــارد ریال از مجموع 
77 هزار و402  میلیارد ریال سود ســنوات 79 لغایت 95، مبلغ 32 هزار و 
366 میلیارد ریال معادل 42 درصد کل ســود به عنوان مطالبات حال شده 

سهامداران به سرمایه تبدیل شده است. 
مدیرعامل شــرکت چادرملو همچنین گفت: به موجب رهنمود دریافتی از 
سهامداران عمده و تصمیم هیات مدیره این افزایش سرمایه به منظور اجرای 
طرح ها و سایر ســرمایه گذاری های شرکت است و هزینه های اجرایی آن به 

شرح ذیل  برآورد مي شود:
خلاصه اقدامات انجام شده مربوط به موارد و طرح های مورد نظر 

:)D19 الف( احداث و بهره برداری از معدن جدید )طرح آنومالی
مهندس نوریان در ادامه افزود: شــرکت معدنی وصنعتــی چادرملو یکی از 

شرکت های بزرگ سنگ آهنی کشور است که طی سال هاي اخیر در راستای 
تکمیل زنجیره ارزش افزوده در زمینه فرآوری سنگ آهن؛ سرمایه گذاری های 
ســنگینی انجام داده است. این شــرکت در ســال 96 حدود 9 میلیون و 
400 هزار تن کنســانتره ســنگ آهن تولید و به مجتمع صنعتی چادرملو، 
فولادمبارکه و فولاد خوزســتان عرضه کرده است. در حال حاضر نیز تقریباً 
22 درصد از کنسانتره مورد نیاز صنایع فولادي کشور توسط شرکت چادرملو 
تأمین می شود. از طرفی دیگر بر اساس برآوردهای صورت گرفته حدود 65 
میلیون تن از ذخیره معدن فعلی باقیمانده و پیش بینی ها حاکی از آن است 
که طی 4 تا 5 سال آینده این ذخیره با حفظ تولید به میزان وضعیت فعلی 

به پایان می رسد. 
وی با یادآوری اینکه طي چند ســال اخیر بارها نســبت به رو به اتمام بودن 

تصويب افزايش سرمايه شرکت چادرملو 
به رقم 67 هزار میلیارد ريال

مبلغ 
)میلیارد تومان(

نـام و مـوضـوع طـرح

1,923 )D19 احداث و بهره برداری از معدن جدید )طرح آنومالی

920 جبران مخارج بابت مشارکت نقدی 
در افزایش سرمایه های شرکت های سرمایه پذیر

328 جبران مخارج بابت سرمایه گذاری های انجام شده 
در اجرای طرح کارخانه احیاء مستقیم

96 جبران مخارج بابت خرید تجهیزات و ماشین آلات )اقلام سرمایه ای(

221 جبران مخارج سرمایه گذاری انجام شده در اجرای طرح کارخانه  فولاد

3,488 جمـع مصـارف

منابع مورد نظر:

3,350 افزایش سرمایه از محل مطالبات و آورده نقدی صاحبان سهام

138 منابع داخلی

3,488 جمـع منـابع
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سا ذخایر معدني این شــرکت تأکید شده اســت، گفت: شرکت چادرملو برای 

دستیابی به هدف تولید 55 میلیون تن فولاد در افق  1404 کشور؛ نیازمند 
بهره برداری از ذخایر جدید ســنگ آهن اســت. در صورتی که این شرکت 
قادر به تامین منابع اولیه در داخل کشــور نباشد؛ به ناچار مجبور به واردات 
است که این امر نیز مغایر با سیاست های داخلی شرکت و همچنین اهداف 

استراتژیک طرح جامع فولاد می باشد. 
مهندس نوریان افزود: آنومالی D19 یکی از پهنه های معدنی شناسایی شده 
برای استخراج سنگ  آهن است که در اســتان یزد و کویرمرکزی ایران و در 
فاصله هوایی 30 کیلومتری معدن کنونی چادرملو واقع شــده است. از نظر 
فاصله نیز در بهترین نقطه از لحاظ موضعیت معدن کنونی و ماشــین آلات 
و تجهیــزات موجود شــرکت چادرملو قرار دارد که مشــکلات حمل ونقل 

سنگ آهن را برای کارخانه های تولید کنسانتره مرتفع می کند.
وی گفت: پس از 12 سال پیگیری های مستمر؛ مجوز اولیه استفاده از ذخیره 
ســنگ آهن آنومالی D19 با ذخیره تقریبی 70 تــا 100 میلیون تن برای 
شرکت های معدنی وصنعتی چادرملو و ســنگ آهن مرکزی ایران صادر شده 
است. در همین راستا شرکت معدنی واکتشافی )دشت یوز دره انجیر( سال 95 
براي تسهیل در راهبری موضوع تأسیس شد. کار بر روی آنومالی  D19 برای 

اکتشاف به میزان 2 سال و برای باطله برداری بین 3 تا 4 سال زمان می برد. 
ب( جبران مخارج سرمایه گذاری های انجام شده:

مدیرعامل شرکت چادرملو اظهارداشت: با توجه به مصارف برنامه ریزی شده 
بابت جبران هزینه های  ســرمایه ای طرح های توسعه اي از جمله اصلاحات 
ســخت افزاری در طرح های فولاد و احیاء از قبیل شــارژ آهن اسفنجی داغ، 
سیستم پیشرفته بـازیـافت آب مصرفی، افـزایش نوسانات نرخ ارز، افزایش 
سطح عمومی قیمت ها و ســایر هزینه های مستقیم و غیرمستقیم؛ موجب 
افزوده شــدن مبلغ 549 میلیارد تومان شده که به عنوان مخارج باقیمانده 
براي تکمیل طرح های توسعه اي شــرکت در افزایش سرمایه فعلی منظور 
شده است. در همین راستا اصلاحات انجام شده موجب افزایش تولید فولاد 

از یک میلیون تن به یک میلیون و 300 هزار تن در سال خواهد شد.
همچنین این شرکت از بابت جبران مخارج تجهیزات  و ماشین آلات )اقلام 
سرمایه ای( نیز مبلغ 96 میلیارد تومان در افزایش سرمایه فعلی منظور کرده 

است. 
ج( جبران مخارج انجام شــده بابت مشارکت در افزایش سرمایه و 

سرمایه گذاری در سهام شرکت های سرمایه پذیر:
مهندس نوریان در ادامه کـــل مخـارج جبـران سـرمایه گـذاری های انجام 
 شــده را مبلغ 920 میلیارد تومان اعلام کرد و افزود:  از این رقم؛ مبلغ 837 
میلیارد تومان آن مجموع مشــارکت های نقدی و یــا تبدیل مطالبات حال 

شده به افزایش سرمایه و با هدف حفظ درصد مالکیت خود در شرکت های 
سرمایه پذیر بوده و مبلغ 83 میلیارد تومان نیز بابت ایجاد سرمایه گذاری در 

سهام شرکت های سرمایه پذیر پرداخت شده است.
بر اســاس همین گزارش در پایان ســخنرانی مدیرعامل شرکت چادرملو 
ســهامداران  حاضر در مجمع با عنایت به مفاد گــزارش توجیهی افزایش 
ســرمایه؛ گزارش بازرس قانونی و اطلاعیه صدور مجوز افزایش سرمایه به 
شماره 096-974/489894 مورخ 97/11/17 ادارۀ نظارت بر انتشار و ثبت 
اوراق بهادار سرمایه ای ســازمان بورس واوراق بهادار، پیشنهاد ارائه شده در 

مورد مراحل افزایش سرمایه به شرح ذیل را تصویب کردند: 
مرحله اول: 

افزایش ســرمایه از مبلغ 33 هــزار و 500 میلیارد ریال بــه مبلغ 44 هزار 
میلیارد ریال در ســالجاری و از محل آورده نقــدی و تبدیل مطالبات حال 

شده سهامداران.
تعداد سهام قابل انتشار: 10  میلیون و 500 هزار  سهم 

ارزش اسمی هر سهم: 1 هزار ریال 
مبلغ افزایش سرمایه: 10 هزار و 500 میلیارد ریال 

مرحلۀ دوم: 
تفویض اختیار از سوی مجمع عمومی فوق العاده به هیات مدیره شرکت براي 
افزایش سرمایه از مبلغ 44 هزار میلیارد ریال به مبلغ 67  هزار میلیارد ریال 
حداکثر ظرف مدت دو ســال پس از تحقق افزایش سرمایته مرحله اول و از 
محل آورده نقدی و تبدیل مطالبات حال شده سهامداران )از محل سود سال 

مالی 97 و سال مالی 98(. 
اصلاح اساسنامه: 

همچنین اصلاح اساسنامه شــرکت چادرملو به شرح مندرج در بند »الف« 
ماده »2« اساسنامه به شرح زیر به تصویب رسید:

»اکتشاف، استخراج، مهندسی، تکنولوژی، طراحی، احداث و بهره برداری از 
معادن وصنایع معدنی وابسته، پائین دستی، جنبی و تکمیلی و همچنین تولید 
کنسانتره، ســنگ آهن دانه بندی، گندله، آهن اسفنجی و فولاد« که پس از 
تائید و دریافت مجوز از سازمان بورس، اصلاح و به بند )ب( ماده 2 اساسنامه 

موضوع زیر نیز اضافه شد. 
احداث و بهره بــرداری از تمامي واحدها و تاسیســات نیروگاهی و تولید و 

فروش انرژی برق.
مهندس نوریان در پایان این مراسم به نمایندگی از طرف اعضای هیات مدیره 
از مساعدت ها و رهنمودهای سهـــامداران حقیقی و حقوقی که همواره در 
راستای انجام وظایف محوله از سوی مجامع عمومی از این شرکت حمایت 

لازم را مبذول داشته اند؛ تقدیر و تشکر به عمل آورد.
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بانک  ملی ایران در راســتای تحقق اهداف بانکداری الکترونیک و ارائه 
خدمات نوین و به روز به مشــتریان، برای دومین بار در بزرگترین رویداد 
ســالانه خود با عنوان »ملی شو 2«؛ دســتاوردهای تازه اي را در عرصه 

»بانکداری دیجیتال« رونمایی کرد.
به گزارش خبرنگار ما؛ این مراسم که با حضور وزیر امور اقتصادی ودارایی، نائب رئیس 
مجلس  شورای اســلامی، رئیس ســازمان ثبت احوال، معاون امــور بانکی، بیمه و 
شــرکت های دولتی وزارت امور اقتصادی و دارایی، اعضای هیات مدیره بانک ملی 
ایران و جمعی از اصحاب  رسانه برگزار شد؛ تازه ترین محصولات بانک ملی ایران در 

رویداد »ملی شو 2« معرفي گردید.
دکتر فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادي و دارایي در این مراسم گفت: امروز باید با 
رونمایی از تکنولوژی های بانک ملی ایران؛ به قدمت، بزرگی، مدرن و پیشرو بودن و 

مشتری مداری این بانک بزرگ افتخار کنیم.
وي گفت: رفاه ناشی از تزریق بودجه دولتی و فروش نفت در کشور مطلوب نیست؛ 
بلکه دستیابی به رفاهی جای افتخار دارد که ناشی از فعالیت های مبتنی بر دانش و 
تحول زا باشد که البته بانک ملی ایران با قدمت و توانمندی بالا به عنوان یک بنگاه 

بزرگ باید این تحولات را سرعت بخشد.
دکتر دژپسند با بیان اینکه فعالیت های تحول زا نباید برای کشور ما به یک آرزو تبدیل 
شــود؛ بلکه باید برای ما عینیت یابد، افزود: امروز باید با رونمایی از تکنولوژی های 
بانک ملی ایران؛ به قدمت، بزرگی، مدرن و پیشرو بودن و مشتری مداری این بانک 

بزرگ افتخار کنیم.
وی تصریح کرد: چه زیباست که در 40 سالگی انقلاب اسلامی شاهد افزایش سرعت 
روند تحولات هستیم و بانک ملی ایران از دیرباز نیز منشا بسیاری از تحولات بنیادین 
در کشور بوده است. حتی این بانک در طول تاریخ این قابلیت را داشته که سرآمد 

بسیاری از تحولات مهم کشور نیز باشد.
دکتر دژپسند ادامه داد: امروز بانک ملی ایران به عنوان بزرگترین بانک جهان اسلام 
از قدمت و بزرگی خود بهره برد تا بیانگر این پیام باشد که نباید برای دستیابی به 
بســیاری از تحولات نگران بود؛ بلکه می توان با توانایی جوانان این مرزوبوم، قدرت 

تحولات تکنولوژیک را به دست آورد.
وزیــر امور  اقتصادی ودارایــی با تاکید بر اینکه انعقاد کامل اقتصاد هوشــمند در 
کشــور به سرعت امکانپذیر نیســت، بیان کرد: بانک ملی ایران گام های خوبی در 
تحقق بانکداری الکترونیک برداشــته اســت که باید از آن عبور کند و به ســمت 
بانکداری دیجیتال پیش رود تا بتواند کارایی کامل خود را در تحقق اقتصاد هوشمند 

به نمایش بگذارد.
روند حرکت بانک ملي نویدبخش آینده ای درخشان است

دکتر مسعود پزشکیان نائب رئیس مجلس شورای اسلامی نیز در این مراسم اقدامات 
بانک ملی ایران در پیوســتن کارت ملی هوشمند به کارت بانکی به عنوان بخشی از 

اطلاعات اقتصادی افراد را ستود.
وي تاکید کرد: محصولاتی که در »ملی شــو« رونمایی شــد؛ حاصل تلاش جوانان 
دانشــمند ایرانی اســت. هرگاه ما کار را به جوانان سپرده ایم؛ پیشرفت هاي خوبي 

حاصل شده است.
دکتر پزشکیان در رویداد »ملی شو 2« با بیان اینکه یکی از مهمترین مشکلات کشور 
در دســترس نبودن اطلاعات اقتصادی افرادی است که به سوداگری در حوزه های 
مختلف می پردازنــد، اظهارکرد: اگر اطلاعات هویتی و اطلاعات اقتصادی افراد به 
یک سامانه متصل باشد؛ جلوی قاچاق، رانت، سفته بازی، زمین خواری و فعالیت های 

ناسالم گرفته می شود.
»ملی شو« نماد پررنگ تحول گرایی در تاریخ 90 ساله بانک 

دکتر محمدرضا حســین زاده مدیرعامل بانک ملی ایران نیز در این رویداد با بیان 
اینکه این بانک همواره در تحول گرایی پیشــتاز بوده است، گفت: »ملی شو« نماد 

پررنگ این تحول گرایی طی تاریخ 90 ساله بانک است.
وي با اشاره به اینکه دنیا در حال تجربه کردن تحولات روزمره در حوزه دیجیتال 
است، ادامه داد: بانک ملی ایران نیز از این قافله عقب نمانده و در هر دوره با معرفی 
محصولات جدید و به روز خود؛ یک ســازمان پویا و زنده را به نمایش گذاشــته 
اســت. به گفته وی آنچه در دومین »ملی شــو« عرضه شده؛ تنها بخش کوچکی 
از توانمندی های این بانک اســت؛ به طوری که قرار اســت هر سال در رویدادهای 
مشابه تازه ترین دســتاوردها و توانمندی های بانک ملي در معرض دید مخاطبان 

قرار داده شود.
دکتر حســین زاده با تاکید بر اینکه محصولات عرضه شــده در »ملی شو« حاصل 
فکر و ایده متخصصان داخلی این بانک و نیز دانشجویان و دانشمندان ایران است، 
اظهارکرد: همه نرم افزارها و عمده سخت افزارهای ارائه شده در این رویداد در داخل 
کشور ایده پردازی و طراحی شده است؛ در حالي که این تنها بخشی از توانایی های 
ماســت. مدیرعامل بانک ملی ایران حجم گســترده این محصولات را عامل اصلی 
برپایی رویداد »ملی شــو« دانســت و خاطرنشان کرد: طبیعی است که این میزان 
محصول باید در یک نمایشــگاه اختصاصی عرضه می شــد و از سوی دیگر اکنون 

»ملی شو« به یک برند ارزنده زیرمجموعه بانک ملی ایران تبدیل شده است.
دکتر حسین زاده گفت: بانک ملی به آحاد ملت ایران تعلق دارد و موسسه ای نهادساز 
بوده که موسسات و سازمان های مختلفی از دل آن خارج شده است. وی ادامه داد: 

بانک ملی در رشد و توسعه کشور نقش بی بدیلی داشته است.
دکتر حسین زاده افزود: سال گذشته اولین ملی شو برگزار شد و سامانه هایی مانند 
بام رونمایی شدند که  نمونه این سامانه حتی در بانک های آمریکایی نیز کمتر یافت 
می شود. مدیرعامل بانک ملی اظهارداشت: محصولات بانکداری الکترونیک کشور نه 
تنها در منطقه بی نظیر است؛ بلکه در تنوع و کارایی به محصولات بانکی کشورهای 

پیشرفته طعنه می زند.

وزیراموراقتصاديودارایيدررویداد»مليشو2«:

 بانك ملی از ديرباز 
منشاء تحولات بنیادين در کشور بوده است

معصومه صالحي
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درمجمععمومیفوقالعادهبانكمطرحشد:

صیدي: 98، سال جهش بزرگ بانك صادرات است
مدیرعامل بانک صادرات ایران سال 98 
را ســال جهش بزرگ این بانک عنوان 

کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران؛ 
حجت اله صیدی گفت: این بانک سال آینده 
شــاهد جهش بزرگی در عملیــات بانکی و 

سودآوری خواهد بود.
صیدی افزود: افزایش سرمایه بانک صادرات 
ایران از محل تجدید ارزیابی دارایی ها تصمیم 
مناسبی بود که با تصویب آن؛ از شمولیت ماده 
141 قانون تجارت خارج شده و سال 98 را با 

سوددهی پیش خواهیم برد.
وی با اشــاره به اینکه به دلیل عدم تعادل های 

موجود در اقتصاد کشــور، افزایش ســرمایه برای بانک صادرات ایران و ســایر  
بانک های بزرگ کشور یک الزام بود که باید اجرایی می شد؛ در جمع سهامداران 
بانک گفت: با این اتفاق در ترازنامه و صورت های مالی سال مالی منتهی به پایان 

سال 97 دیگر مشمول ماده 141 قانون تجارت نخواهیم ماند.
صیدی کاهش مطالبات غیرجاری، تعیین تکلیف بدهی به بانک مرکزی، فروش 
شــرکت های غیربانکی و اموال مازاد، تعیین تکلیف مطالبات از دولت، مدیریت 
هزینه ها، بهبود ساختار سرمایه و بهینه سازی ترکیب منابع و مصارف را به عنوان 
هفت مأموریت مهم بانک برای اصلاح ساختار مالی بانک  در سال97 عنوان کرد 

که با هدف رســیدن به نتیجه مهم کاهش زیان 
و دســتیابی به سود عملیاتی با جدیت پیگیری 
می شود. وی با اشاره به اینکه بانک صادرات ایران 
با داشــتن 2 هزار و 400 شعبه و باجه، 8 درصد 
منابع و 7 درصد مصارف نظام بانکی را مدیریت 
می کند؛ مهمترین کار در حوزه کاهش مطالبات 
غیرجاری و تعیین تکلیف بدهی به بانک مرکزی 
را در سال 97 استفاده از ظرفیت تبصره 5 قانون 
بودجه ســال 97 در تهاتــر مطالبات از دولت با 
بدهی به بانک مرکــزی عنوان کرد. مدیرعامل 
بانک صادرات افــزود: تمامی  90 هزار میلیارد 
ریال مطالبات تســویه شــده با بدهی به بانک 
مرکزی تا پایان ســال در صورت  های مالی بانک 
تثبیت خواهد شــد و نگرانی از این بابت وجود ندارد. وي گفت: اقدام ویژه بانک 
صادرات ایران در حوزه فعالیت های ارزی در سال 97 با ایجاد یک مثلت بین بخش 
ارزی و بین الملل، صرافی سپهر و مشتریان شکل گرفت که با وجود سختی کار، 

تقاضای هیچ یک از مشتریان و فعالان اقتصادی بدون پاسخ نماند.
صیــدي مهم ترین اتفاق طي روزهای اخیر در فعالیت های بانک را رونمایی از 
اپلیکیشــن »صاپ« عنوان و تأکید کرد: دارندگان کارت  همه بانک ها از جمله 
بانک های بزرگ کشــور با استفاده از این اپلیکیشن امکان پرداخت آسان را با 

گستره ای از خدمات بانکداری الکترونیک خواهند داشت.

با حضور مدیرعامل بانک انصار،  نماینده مردم اســتان گلستان در 
مجلس خبرگان رهبری، فرمانده سپاه نینوا استان گلستان و علمای 
اهل ســنت و شیعه؛ همایش گفتمان وحدت برگزار و نخستین شعبه 

وحدت بانک انصار در این استان افتتاح شد.
بــه گزارش اداره کل روابط عمومی و تبلیغات بانک انصار؛ در طلیعه دهه پنجم 
انقلاب اسلامی این بانک در ادامه راهبرد کلان خود مبنی بر شفافیت و رعایت 
کامل موازین شرعی و با همکاری علمای شیعه و اهل سنت اقدام به راه اندازی 
شــعب وحدت در اســتان گلستان کرد تا از این طریق مطابق با فتاوای شرعی 
علمــای این حوزه و تطبیق آن با قوانین بانکی کشــور فضــا را برای دریافت 
تســهیلات و خدمات بانکی برای هموطنان اهل ســنت مخصوصا جوانان این 

استان ولایتمدار فراهم کند.
مدیرعامل بانک انصار در این مراسم با اشاره به اینکه این بانک یک بانک مردم 
پایه و با محوریت خدمت بی منت به همه مردم اعم از اقوام، مذاهب و اقشــار 
مختلف است، گفت: توسعه خدمات به مردم بزرگوار اهل سنت کشور یکی از 

محورهای سند تحول بانک انصار است.
دکتــر ابراهیمی انطباق نیازهای مردم با موازین شــرعی و توســعه خدمات 
خود به اقشــار مختلف مردم را رســالت بانک انصار دانسته و در کنار شفافیت، 
خدمت رسانی، توسعه و تعمیق امور قرض الحسنه و عمق بخشی فنی بانک در 
کنار حفظ منافع ســهامداران را از مولفه های راهبردی حرکت در مسیر ارتقا 

ویژگی های بانک انصار در تراز انقلاب اسلامی برشمرد.
وی بــا تاکید بر اینکه بانک انصار با راه اندازی قرارگاه محرومیت زدایی تاکنون 
توانسته خدمات بسیار خوبی را به مردم ایران اعطا کند، خاطرنشان کرد: ساخت 
مدارس، درمانگاه های کوچک، خانه های بهداشت، سیستم های آبرسانی، تامین 

جهیزیه و ... در مناطق محروم و کمتر توســعه یافته و راه اندازی صندوق های 
مردم پایه که در استان گلستان به صورت الگو در حال اجراست؛ تنها گوشه ای 

از این خدمات بی منت به مردم است.
در این گزارش آمده اســت نماینده مردم اســتان گلستان در مجلس خبرگان 
رهبری، حجت الاسلام سید عباس موسویان عضو شورای فقهی بانک مرکزی و 
سردار حسین معروفی فرمانده سپاه نینوا استان گلستان نیز از جمله سخنرانان 
این مراســم بودند که با تقدیر و تشــکراز نقش آفریني های بانک انصار در ارائه 
تسهیلات و خدمات مناسب به مردم و تاکید بر پیشگامی این بانک در انجام امور 
بانکی، شــفافیت مالی، تقید به موازین شرعی و توجه ویژه به اجرای بانکداری 
اسلامی بر اساس نظرات فقهای اهل سنت و شیعه به ایراد سخنرانی پرداختند.

افتتاح نخستین شعبه وحدت بانك انصار 
در استان گلستان
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4 واحد آموزشی جدید در قالب طرح کیمیای دانش با هدف 
توسط مسئولان  آموزشی  بسط ظرفیت های  و  توانمند سازی 

گروه مالی و بانک گردشگری افتتاح رسمی شد.
به گزارش روابط عمومی بانک گردشــگری؛ در مراسمی که به همین 
 منظور در بخش احمدی شهرســتان حاجی آباد برگزار شــد؛ علاوه 
بر افتتاح رســمی این واحد های آموزشــی، بر توســعه فعالیت های 
توانمندسازی بانک گردشگری همگام با سیاست های اقتصاد مقاومتی 

در مناطق محروم نز تاکید شد.
این گــزارش حاکی اســت؛ در این مراســم که با حضــور ابراهیم 
جهانگیری قائم مقام گروه مالی گردشگری، مرتضی خامی مدیرعامل 
بانک گردشگری و جمعی از مدیران ارشد این مجموعه برگزار شد؛ 4 
واحد آموزشــی در روستاهای حسن آباد، بندرچاهو، مورتوئیه و گدار 
عربو و یک باب زمین چمن ورزشــی در بخش احمدی شهرســتان 
حاجی آبــاد افتتــاح و کلنگ احــداث دو واحد آموزشــی جدید در 

روستاهای این شهرستان بر زمین زده شد.
گفتنی اســت نهضت ســاخت 100 واحد آموزشــی توســط گروه 
مالــی گردشــگری بــا همــت بانک گردشــگری و عاملیــت بنیاد 

نیکــوکاری یــاس فاطمه النبــی )س( در قالــب طــرح "کیمیای 
دانــش" در حــال اجراســت و تاکنــون 17 باب از ایــن مدارس 
 در مناطــق مختلــف و کمتر  برخــوردار کشــور بــه بهره برداری 

رسیده است.

رئیس کل بیمه مرکزی گفت: شــرکت های بیمه در 
بخش سپرده گذاری باید با بانک ها رقابت کنند که 
تحقق این امر در گرو افزایش ضریب نفوذ بیمه های 

زندگی در کشور است.
به گــزارش روابط عمومی بیمه مرکــزی؛ دکتر غلامرضا 
سلیماني امیری ضمن اعلام این مطلب افزود: نمایندگان 
شــرکت های بیمه ای همانقدر که اصل وفاداری سازمانی 
را رعایت می کنند؛ وظیفه دارند این مسئولیت را در قبال 

مشتریان خود نیز به انجام برسانند.
رئیس کل بیمه مرکزی با تاکید بر ضرورت توجه به ترکیب منطقی پرتفوی 
شــرکت های بیمه ای خاطرنشان کرد: عرضه محصولات بیمه ای متناسب 

با نیاز مشتری از ماموریت های حساس شبکه فروش به شمار می رود.
وی با تاکید بر لزوم بازنگری در شــبکه فــروش به اهمیت تقویت بخش 
آموزش در صنعت بیمه اشاره کرد و افزود: بیش از 50 هزار نماینده فعال 
شــرکت های بیمه یک ظرفیت بزرگ را ایجــاد کردند که با آموزش های 
کافی و رعایت اصول حرفه ای گری اســتفاده بهینه از آن به توسعه صنعت 
بیمه و همچنین افزایش سطح آرامش و اطمینان در جامعه منتهی خواهد 

شد.
رئیس  شــورایعالی بیمه با اشــاره به این نکته که اصلاح برخی از قوانین 
و آئین نامه ها می تواند حرکت شــبکه فروش را تسریع کند، اظهارداشت: 
متاسفانه با وجود تنوع محصولات بیمه ای در کشور مردم ما با بسیاری از 
این محصولات آشنایی ندارند؛ در نتیجه شبکه فروش باید فضای کافی را 

برای استقبال شهروندان از ظرفیت های صنعت بیمه آماده کند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به ظرفیت های گسترده صنعت بیمه 
اشــاره کرد و گفت: در حال حاضر از مجموع 9 میلیون موتورســیکلت در 

کشور تنها حدود 10 تا 15 درصد از مزایای بیمه شخص 
ثالــث بهره می برند و هنوز ظرفیت های بســیاری در این 
رشته وجود دارد، اما تمرکز شرکت های بیمه برای فروش 
بیمه شــخص ثالث راهکار مناسبی برای افزایش ضریب 

نفوذ بیمه نیست.
سلیمانی با ابراز خرسندی از عملکرد شرکت بیمه پارسیان 
در رشته های مختلف بیمه توجه بیشتر مدیران و کارکنان 
این شــرکت را به رشته بیمه های زندگی خواستار شد و 
افــزود: ورود به بحث فروش مویرگی بیمه نامه زندگی در 
کشــور یک ضرورت اســت؛ بنابراین اگر مزیت های آن برای مردم تشریح 

شود، استقبال از این بیمه نامه بسیار چشمگیر خواهد بود.
وی با تشریح آخرین وضعیت سرمایه گذاری ها در صنعت بیمه اعلام کرد: 
شــرکت های بیمه در بخش سپرده گذاری باید با بانک ها رقابت کنند که 
تحقق این امر در گرو افزایش ضریب نفوذ بیمه های زندگی در کشور است.

رئیــس کل بیمه مرکزی با تقدیر از عملکرد کارکنان، مدیران و نمایندگان 
شــبکه فروش شرکت بیمه پارســیان از شرایط مناسب این شرکت برای 
ورود به بحث بیمه های اتکایی خبر داد و گفت: شــرکت بیمه پارســیان 
بســترهای کافی را برای ورود به بازار بیمه های اتکایی فراهم کرده و اگر 
افزایش سرمایه مناسبی داشته باشد؛ قطعاً جهش قابل توجهی را در بازار 

بیمه کشور تجربه خواهد کرد.
وی بازنگــری در بخــش بیمه درمان را نیــز از ضرورت های صنعت بیمه 
دانســت و افزود: خســارت بیمه درمان تکمیلی در برخی از شرکت ها تا 
140 درصد نیز افزایش یافته که با این شــرایط طبیعی است شرکت های 
بیمه برای جلوگیری از زیان بیشتر در بخش پرداخت خسارت ها عملکرد 

مناسبی نداشته باشند.

رئيسكلبيمهمركزیمطرحكرد:

رقابت بیمه ها با بانك ها در بخش سپرده گذاری

 افتتاح4  واحد آموزشی جديد 
توسط گروه مالی و بانك گردشگری 
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پرداخت بزرگترين سرمايه 
سررسید بیمه نامه جامع عمر و 

پس انداز صنعت بیمه کشور
بیمه آســیا بزرگترین 
سررســید  ســرمایه 
بیمه نامــه جامع عمر و 
پس انــداز صنعت بیمه 

کشور را پرداخت کرد.
به گزارش روابط عمومی 
احمد  آســیا؛  بیمــه 
سربخشــیان مدیر بیمه های عمر و پس انداز بیمه آسیا 
با اشــاره به ظرفیت بالای بیمه هــای زندگی در جذب و 
هدفمندسازی نقدینگی جامعه و برنامه های مدون بیمه 
آسیا در سال آتی برای توســعه بیمه های زندگی گفت: 
پرداخت سرمایه سررسیدی بیمه جامع عمر و پس انداز که 
به مدت ده سال در مورخ 87/10/26 خریداری و در مورخ 
97/10/26 سررسید شده بود؛ به مبلغ 380/447/336/6 
ریال به عنوان بزرگ ترین ســرمایه سررسید بیمه نامه 
جامع عمر و پس انداز صنعت بیمه کشور طی یک فقره چک 
و لوح تقدیر به بیمه گذار تحویل داده شد. مدیر بیمه های 
عمر و پس انداز بیمه آســیا با تصریــح لازم الاجرا بودن 
آئین نامه شماره 96 )آئین نامه نمایندگی فروش بیمه های 
زندگی( در سال 98 بیان داشت: راه اندازی دپارتمان ویژه 
بیمه های زندگی در سرپرستی ها و شعب سراسر کشور، 
برگزاری ســومین دوره جشنواره فروش بیمه های جامع 
عمر و پس  انداز و جامع مهر آســیا تــا فروردین 98 در 
راستای رسالت اجتماعی و توسعه فرهنگ بیمه زندگی 
و قدردانــی از خریداران و  بیمه گذاران بیمه های زندگی، 
راه اندازی مجتمع تخصصی بیمه های زندگی بیمه آسیا و 
جذب بالغ بــر 1000 نماینده بیمه زندگی؛ گام های موثری 
است که تاکنون بیمه آسیا  همسو با سیاست های توسعه 
بیمه های زندگی در کشــور برداشته است. گفتنی است 
دستور تحویل چک توســط نائب رئیس هیات مدیره و 
مدیرعامل بیمه آسیا در مراسم افتتاح مجتمع تخصصی 
بیمه هــای زندگی بیمه آســیا که با حضــور رئیس کل 

بیمه مرکزی و هیات همراه برگزار شد؛ صادر گردید.  بیمه نوين جايزه ملی 
مديريت مالی را کسب کرد

دوازدهمین  با  همزمان 
و  حسابداران  کنفرانس 
مدیــران مالی و نهمین 
دوره جایزه ملی مدیریت 
مالی ایران؛ شرکت بیمه 
لوح  شــد  موفق  نوین 
تقدیر ســه ســتاره را 
دریافت کند. به گزارش 
روابط عمومی بیمه نوین؛ این شرکت در دومین حضور خود 
در این جایزه ملی با ارتقا سیستم  های عملکرد مالی و ارائه 
گزارش  های شفاف خود، لوح تقدیرنامه سه ستاره را کسب 
و مدیر مالی شــرکت این جایزه را دریافت کرد. برگزاری 
جایزه ملی مدیریت مالی ایران از سال 89 بسترساز بهبود 
و ارتقا ســطح مدیریت مالی و اقتصادی در شرکت ها و 
سازمان های شرکت کننده شده است. شرکت  کنندگان در 
این رویداد در هر دوره با ارائه اظهارنامه های مالی به جایزه 
ملی مدیریت مالی ایران؛ فرآیندها و نظام های مالی خود 
را در معرض ارزیابی قرار می دهند. بر اســاس این گزارش 
جایــزه ملی مدیریت مالی ایران یکی از ارزیابی های مهم 
در زمینه مالی اســت که پیش از این 8 دوره در ایران اجرا 
شده است. هدف از برگزارکنندگان دوره های جایزه  ملی 
مدیریت  مالی ایــران؛ حمایت مدیریت مالی حرفه ای در 
مسیر دستیابی به جایگاه واقعی در شرکت ها و سازمان ها، 
تشویق و ترغیب شــرکت ها برای انجام خود ارزیابی و 
شــناخت نقاط قوت و ضعف و زمینه های بهبود، تعریف 
راهبردی از مدیریت مالی و اقتصادی سازمان در راستاي 
دستیابی به اهداف اســتراتژیک، معرفی و فراهم کردن 

امکان تبادل تجربیات موفق مدیران مالی است.

 برگزاري همايش فصلی 
مديران بیمه دی

همایــش فصلي مدیران 
ستاد و شعب شرکت بیمه 
با حضور مدیرعامل،  دي 
و  مدیران ستاد  معاونان، 
این  کارشناسان  و  شعب 
شرکت در سالن همایش 
بوشهر  آوینی  شــهید 

برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی و اطلاع رسانی بیمه دي؛ مهندس 
محمدرضا کشــاورز مدیرعامل این شرکت   ضمن تبریک 
میلاد با سعادت حضرت فاطمه و بزرگداشت مقام والای مادر 
و زن ابراز امیدواری کرد همزمانی این مناسبت با همایش 
فصلی؛ منشــأ خیر و برکت برای شرکت بیمه دی باشد. 
مهندس کشاورز در ادامه اظهار داشت: در این همایش به 
دنبال این هســتیم تا دو رویکرد رفتاری و عملکردی را با 
جدیت و حرفه ای گری به منصه ظهور برسانیم. در رویکرد 
رفتــاری در نظر داریم که در شــرکت محیطی صمیمی، 
دوســتانه و توام با احترام را در کنار هم داشــته باشیم و 
بتوانیم به عنوان یک شــرکت موفق قابلیت الگو برداری 
داشته باشیم. وي در ادامه افزود: دیگری رویکرد عملکردی 
است. باید ثمره این محیط  منسجم خروجی خوب و مؤثری 
در نتایج و بازدهی داشته باشد تا به چشم اندازی که ترسیم 
کرده ایم یعنی به دو مفهموم »پدیده محبوب مشتریان« و 
»پربازده ترین شرکت در صنعت بیمه« برسیم که این مهم 

باید سرلوحه امور قرار گیرد.
مدیرعامل بیمه دی افزود: همه ما در مقابل آینده شرکت 
مســئول هســتیم و باید بتوانیم با در نظر گرفتن اصول 
سازمانی یعنی »ســلامت«، »حرفه ای گری« و »انسجام 

سازمانی« در راستاي تحقق اهداف شرکت گام برداریم.

 افزايش سرمايه تجارت نو 
به ۱۵7 میلیارد تومان 

مجمع عمـــــومی 
بیمــه  فوق العــاده 
منظور  به  تجارت نو 
و  ســرمایه  افزایش 
اساســنامه  تغییر 
حضور  با  شــرکت 
اعضای  مدیرعامل، 
هیات مدیره، نمایندگان 
ســهامداران عمده و ســهامداران خرد برگزار شد. 
به گزارش روابط عمومی بیمــه تجارت نو؛ در این 
مجمع افزایش ســرمایه این شــرکت از 125 به 
157 میلیارد تومان از محل مطالبات حال شــده 
ســهامداران در حضور نماینده سازمان بورس، 
نماینده بیمه    مرکزی، حســابرس شرکت و بیش 
از96 درصد سهامداران مورد بررسی قرار گرفت 
که پس از تبادل نظر با اکثریــت آرا به تصویب 
رســید. در ادامه این مراســم تغییر اساسنامه 
شرکت بر اساس نمونه مورد تأیید بیمه مرکزی و 
سازمان بورس به شور گذاشته شد که حاضران با 
اعلام موافقت خود بند دوم دستور جلسه مجمع 
را نیز به تصویب رساندند. بنابراین گزارش طبق 
اساسنامه جدید اعضای هیات مدیره از این پس 
تنها از بین اشــخاص حقیقی انتخاب می شوند. 
تغییر مهم دیگر آنکــه در اداره امور مربوط به 
نیز  هیات عامل  هیات مدیره،  بر  علاوه  شرکت ها 

نقش خواهند داشت.

راه اندازی »باشگاه نمايندگان« 
بیمه سامان

تحول  ایجاد  منظور  به 
و انگیــزه مضاعف در 
»باشگاه  فروش؛  شبکه 
شــرکت  نمایندگان« 
راه اندازی  سامان  بیمه 

خواهد شد.
روابط  گــزارش  بــه   
عمومی شــرکت بیمه 
سامان؛ شــبکه فروش مهمترین بخش هر شرکت بیمه 
اســت، به گونه اي که کوچکتریــن تغییر مثبت در آن 
می تواند مجموعه شــرکت را تحت تاثیر خود قرار دهد. 
از این رو شرکت بیمه سامان برنامه های متعددی را برای 
توانمندســازی نمایندگان خود اجرا کرده و برنامه های 
متعددی را هم در دستور کار خود دارد. یکی از اقدامات 
مهمي که به این منظور برنامه ریزی شده؛ راه اندازی باشگاه 
نمایندگان است که در آستانه پیاده سازی، جزئیات آن به 
زودی اعلام خواهد شد. در همین راستا و با نگاهی نو به 
روش درجه بندی عوامل فروش بر اساس استانداردهای 
روز دنیا نیز در سال آینده برنامه درجه بندی نمایندگان 
و عوامل فروش عملیاتی می شــود؛ به طوری که ابعاد 
متفــاوت عملکرد نمایندگان مــلاک درجه بندی آنها 
خواهد بود و صرفا به مبلغ فروش توجهي نخواهد شــد. 
 coaching  راه اندازی مرکز انکوباتور و توانمندساز برای
شبکه فروش مبتدی نیز یکی دیگر از مهمترین اقداماتی 
بود که با موفقیت در شرکت بیمه سامان به انجام رسید؛ 
به طوری که طی آن نمایندگان فروش از ابتدا با روش کار 
شرکت آشــنا شده و ارزش های سازمانی، خدمات قابل 
ارائه به مشــتریان و توانایی های شرکت را به درستی 
درک مي کنند. در ادامه و با توجه به تغییرات فضای بازار 
کســب وکار، مدل عملیاتی شبکه فروش شرکت بیمه 

سامان نیز بازنگری و به روز شده است.

تدوين نظام جامع سرمايه انسانی 
در بیمه "مــا" 

 مدیرعامل شرکت بیمه 
"مــا" از تدوین برنامه 
جامع منابع  انسانی  تا  
این شرکت خبر   1404

داد.
روابط  گــزارش  بــه 
عمومی بیمه ما؛ حجت 
بهاریفر مدیرعامل این 
شرکت گفت: با تدوین نظام جامع منابع انسانی باید بدانیم 
طي چند سال آینده به کدام ویژگی ها و شایستگی ها با چه 
کمیت و کیفیتی نیاز داریم که اگراین امر محقق شود، کار 
بسیار بزرگ و ارزشمندی است و می تواند منشاء خدمات 
مفیدی به ویژه در صنعت بیمه باشــد. بهاری فر در ادامه 
افــزود: این برنامه مبتنی بر جدیدترین نظریه های علمی 
اســت و بر اســاس قوانین و مقررات حاکم بر نظام بیمه 

تدوین می شود. 
مدیرعامل شــرکت بیمه "ما" با اشاره به اینکه برنامه نظام 
جامع منابع انسانی دارای ویژگی های خاصي می باشد، گفت: 
این برنامه شامل پنج هدف کلی بوده که دستیابی به هر کدام 
مستلزم اجرای استراتژی ها، برنامه ها و اقدامات عملیاتی 
خاصی است. برخی از اقدامات عملیاتی مطرح شده در این 
برنامه انجام شده و مابقی در حال اجرا هستند.  بهاری فر در 
خصوص ویژگی های برنامه جامع منابع انسانی اظهارداشت: 
فرآیندهای این برنامه بر اســاس استاندارد 34000 منابع 
انسانی است  که منطبق با صنعت بیمه کشور در افق 1404 
)برترین انتخاب از نظر ســهامداران، بیمه گذاران، کارکنان 
و شبکه فروش با رعایت ســلامت، شفافیت مالی و اصول 
حرفه ای بیمه گری چشم انداز شــرکت بیمه "ما" در سند 
راهبردی اســت(. ماموریت ما تبدیل شدن به یک بیمه گر 
پیشتاز و سرآمد اســت که حقوق تمامي ذینفعان در آن 
رعایت شده باشد. نظام جامع منابع انسانی در همین راستا 
برنامه ریزی و عملیاتی می شــود و با توجه به  اهداف کمی و 
کیفی براساس استراتژی های تدوین شده به اجرا در می آید.
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عرضه اولیه 5 درصد از ســهام نیروگاه زاگرس کوثر به عنوان 
چهاردهمین عرضه اولیه سال 97 فرابورس صورت گرفت. 

عضو هیات مدیره و قائم مقام مدیرعامل ســازمان اقتصادی کوثر در 
پنجاه  و یکمین نشســت خبری یک دیدار- یک عرضه با اشاره به 
اینکه اســتراتژی ســازمان اقتصادی کوثر این است که بالغ بر 70 
درصد پرتفوي خود را در بازار سرمایه عرضه کند، گفت: بهترین راه 
مردمی کردن اقتصاد؛ عرضه ســهام شرکت ها در بازار سرمایه است 
و ما همواره به دنبال شفافیت در عملکرد و نظارت عمومی هستیم.

مالک رحمتی در آستانه عرضه اولیه سهام شرکت تولید و مدیریت 
نیروگاه زاگرس کوثر اظهارکرد: نخســتین شــرکتی که سازمان 
اقتصادی کوثــر از طریق فرابورس وارد بازار کرد؛ ســرمایه گذاری 
سبحان بود. نیروگاه زاگرس نیز به عنوان دومین شرکت این سازمان 
وارد بازار سرمایه شد و مقدمات عرضه اولیه شرکت مرغ ماهان هم 

فراهم شده که به زودی عرضه اولیه خواهد شد.
رحمتی با اشاره به اینکه در اوایل سال 98 نیز شرکت کشت وصنعت 
شریف در فرابورس و هلدینگ ســرمایه گذاری گروه کشاورزی در 
بورس عرضه خواهد شــد؛ از برنامه ســازمان اقتصادی کوثر برای 
معرفی 7 شرکت مادرتخصصی و بزرگ در سال 98 به بازار سرمایه 
خبر داد. وی در ادامه به معرفی نیروگاه زاگرس کوثر پرداخت و گفت: 
زاگرس کوثر تنها نیروگاهی اســت که با چنین ظرفیت و موقعیتی 
به طور مستقیم و بدون واسطه به خط دیاله وصل است و در زمینه 
صادرات به کشــور عراق یکی از استراتژیک ترین نیروگاه هاست. به 
گفته قائم مقام مدیرعامل سازمان اقتصادی کوثر؛ نیروگاه زاگرس 
کوثر همچنین تنها نیروگاهی اســت که توانسته در سند راهبردی 
خود از صــرف نیروگاهداری خارج شــود و در آینده ای نه چندان 
دور برنامه های توسعه ای از جمله نیروگاه بیوگاز را اجرایی می کند. 
علاوه بر این در بحث انرژی های تجدیدپذیر نیز فعالیت های خوبی 
را در دست اقدام دارد. مدیرعامل و نائب رئیس هیات مدیره شرکت 
تولید و مدیریت نیروگاه زاگرس کوثر نیز به معرفي و ارائه تاریخچه 
این نیروگاه پرداخت و گفت: این نیروگاه در زمینی به مساحت 20 
هکتار در 25 کیلومتری جاده کرمانشاه به همدان مستقر است که 
سال 89 توسط مپنا ساخته شده است و سال 91 نیز به بنیاد شهید 

و سپس به سازمان اقتصادی کوثر واگذار شد.
محمد جعفری اناری در همین زمینه ادامه داد: در سال 94 شرکت 
نیروگاه زاگرس کوثر تاســیس و کار بهره برداری از آن آغاز شد. این 
نیروگاه گازی شــامل چهار واحد گازی بــه ظرفیت 162 مگاوات 
)مجموعا 648 مگاوات( اســت. جعفری اناری متوسط آمادگی این 
نیروگاه را 4 میلیون و 500 هزار مگاوات در سال و تولید آن را نیز 2 

میلیون و 600 مگاوات ساعت اعلام کرد.

 نیروگاه زاگرس کوثر  
وارد فرابورس شد

 بیمه معلم 
به فرا بورس پیوست

مدیرعامل بیمه معلم با بیان اینکه این شرکت توانست به تدریج 
دامنه فعالیت های خود را توسعه داده و موفق به اخذ مجوز فعالیت 
از بیمه مرکزی در تمامی رشته های بیمه زندگی و غیرزندگی و اتکائی 
شود، گفت: در حال حاضر شرکت بیمه  معلم در بازار بیمه کشور به 
عنوان قدیمی ترین شرکت بیمه خصوصی در عرضه تمامی خدمات 
بیمه ای فعال است و شمار زیادی از فعالان اقتصادی کشور و آحاد 

مردم از محصولات و خدمات این شرکت بهره می برند.
به گزارش خبرنگار ما؛ محمدابراهیم تحسیری مدیرعامل شرکت بیمه معلم 
به ذکر تاریخچه ای از این شرکت پرداخت و گفت: بیمه معلم با عنوان اولیه 
»شرکت بیمه صادرات و سرمایه گذاری« در سال 73 با مشارکت نظام بانکی 
و به منظور توسعه فعالیت های صادراتی و ارائه پوشش های بیمه های اعتباری 
در مقابل ریسک های موجود تاسیس شــد و در تیرماه 86 پس از واگذاری 
بخش عمده سهام شرکت و بر اساس تصمیم سهامداران جدید نام شرکت به 

»بیمه معلم « تغییر یافت.
غلامرضا حیدری کردزنگنه رئیس  هیات مدیره بیمه معلم نیز در این نشست 
با اشاره به اینکه این شرکت ظرف 5 سال گذشته جهش بسیار خوبی داشته 
است، گفت: پرتفوي و سود شــرکت از حدود 260 میلیارد تومان به حدود 
1650 میلیارد تومان رسیده و رشد بیش از 6 برابری را در پرتفوي شرکت 

تجربه کرده است.
به گفته وی بیمه معلم که شرکتی زیان ده بوده؛ با عملکردی مثبت و رو به 
رشد طي چند سال گذشته سودده شده است. شفافیت در حساب های بیمه 
معلم و حرکت این شرکت در مسیر اســتراتژی های تعریف  شده برای این 

مجموعه از عوامل زمینه ساز این موضوع بوده است.
رئیس  هیات مدیره بیمه معلم همچنین عنوان کرد: با برنامه ریزی های صورت  
گرفته این شرکت در آینده شــرایط به مراتب بهتری نسبت به حال حاضر 
خواهد داشــت که این امر در سایه تلاش و کوشش کارکنان و مدیریت این 

مجموعه محقق می شود.
آرش بیگلریــان معاون مالی و اقتصادی بیمه معلم نیز در این نشســت در 
خصوص مطالبات شرکت گفت: میزان مطالبات شرکت در 29 اسفند سال 
گذشــته حدود رقم 550 میلیارد تومان بوده کــه بخش عمده آن به دلیل 
فروش اقساطی خدمات بیمه و بیمه نامه ها به معلمان و کارکنان کشتیرانی 
است و در سال 97 حدود 90 درصد از این رقم که در صورت مالی سال 96 

تحت عنوان اقساط با سررسید آتی آمده؛ وصول شده است.
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